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Spółdzielcza Grupa Bankowa 

Lubuski Bank Spółdzielczy 

Kredyt gotówkowy 
"Jesień" 

- RRSO 11 ,57 °/o 

.,J 

w skaliroku.Rzeczywista Roczna Stopa 
9. 2020 r . wyn osi 11,57" d la całkowitej kwoty kredytu 8.500,00 zł 
n i~ ~r e dytow a n ą pro wl z Jłl 5,00% kwoty kredytu, bez ubezpieczenia, 

i t a łowo -o d set k o w ych (raty w kwocie 376,31 zł/ l m -c.; ostatnia rata 
o wity ko sz t kredy tu stanowią: prowizja 425,00 zł, odsetki od kredytu 
zap ł at y 9.457.3 4 zł. 
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Do przemyślenia ... 
- PELNA KULTURA. Zadzwonił do mnie prezes 

Lubuskiego Banku Spółdziel czego w Międzyrzeczu Zbigniew 
Górny i w związku z przejściem na emeryturę podziękował za 
wiele lat wspólnych działań dla dobra mieszkańców powiatu. 
Wzruszyłam się . Pan prezes zawsze nas wspierał. Dziękuję za 
mile słowa i życzę Panu samych dobrych dni, bo tylko dobrzy 
ludzie na nie zasługuj ą. 

- POWIAT MA LOGO. 14 września, w samo południe, 
poznaliśmy LOGO i hasło powiatu międzyrzcckiego. Na konkurs 
ogłoszony przez urząd wpłynęło 56 prac 46 autorów z całej Polski. 
Największą aprobatę komisji konkursowej uzyskała praca ANNY 
RADZIKOWSKIEJ z Warszawy. Logo- stylizowany znak M, 
będzie obok herbu - symbolu powiatu - jego znakiem 
rozpoznawczym. 

- RODOS .. . Pierwsze skojarzenie- piękna wyspa grecka. 

Drugie - Rodzinny Ogród Działkowy Otoczony Siatką. Polskie 
RODOS. Ceny działek szybko windują w górę. Czy to ucieczka 
przed pandemią, czy nowy styl życia? Kiedyś działki nadjeziorem 
były oazą spokoju i miejscem wypoczynku. Działkowiczów 
obowiązywał regulamin, np. nic można było kosić trawy w soboty 
i niedziele, a rodzinne imprezy nikomu nie przeszkadzały. Teraz 
wszystko się zmieniło. Po leśnych i polnych drogach szaleją 
młodzieńcy na quadach, łup łup na cały regulator, dookoła 
wrzeszczące dzieci wychowywane bczstrcsowo, czyli wcale. Są 
też działki ciche i spokojni działkowicze, ale chociaż to wyjątki , to 
dobrze że są. 

- GODNE PODZIWU. Chodząc ulicami Międzyrzecza 
widzę zadbane posesje, których właściciele dbają o to, co przed 
domem. Ale na prawdziwe uznanic zasługuje chęć upiększenia 
kawałka ziemi pod blokiem np. na os. Centrum koło Szkoły 
Muzycznej, na którym lokator sieje i sadzi kwiaty, podlewa, dba o 
krzewy. Przechodnie i sąs i edzi podziwiają, ale czy ktoś mu 
pomaga? Muszę dodać, że i przed naszą kamicnicą jest pięknie i 
kolorowo - a to zasługa mieszkańców parteru dwóch numerów 
klatek schodowych- a i b (jest jeszcze c). Zdjęcie na okładce. My 
podziwiamy i cieszymy się, że jest tak pięknie. 

Niestety, ciągle niechlubną wizytówką ulicy Kazimierza 
Wielkiego jest śmierdząca i zarośnięta po pas prywatna działka 
nazywana psią łączką, której właściciel z uporem maniaka 
postanowiłjej nie kosić i nic sprzątać. l trwa w tym postanowieniu 
od ki lku lat, chociaż, żeby nie skłamać, jeden raz widziałam po 
mojej krytyce koszących chaszcze. Zastanawiam się, czy np. 
BRICO płaci mu za miejsce na swoją reklamę na takiej 

Ławeczka z Kowalskim 
Parniętacie Alfa Kowalskiego? Będziecie 

mogli zrobić sobie zdjęcie na ławeczce przy jego 
rzeźbie! Ławeczka z rzeźbą Alfa Kowalskiego 
ustawiona zostanie na skwerze koło ratusza. -
Będzie kolejną odsłoną programu rewitalizacji 
zieleni i miejsc rekreacji w Międzyrzeczu -
zapowiada burmistrz Remigiusz Lorenz. 

Autorem rzeźby jest znany gorzowski 
artysta Michał Bajsarowicz. Jego dzieło jest już 
gotowe i czeka na zakończenie prac na skwerze 
koło siedziby władz miejskich. Rzeźba 
wykonana została z brązu, a ławeczka z granitu. 

Alf Kowalski był i jest nadal jednym z 
najbardziej znanych mieszkańców w 
powojennej historii Międzyrzecza. Był 
założycielem i pierwszym kustoszem muzeum, a 
obecnie jest jego patronem. Zawodową karierę 
zaczynał w referacie kultury w starostwie. 

zaniedbanej działce - dla mnie jest to antyreklama i dlaczego nie 
można właściciela przywołać do porządku. Ale piszę to już tyle razy, 
że najbardziej odpornemu na krytykę by się znudziło. Jednak nasz 
biznesmen jest nieugięty, a stosowne urzędy nic reagują. Chyba 

wszyscy urzędnicy mieszkają po drugiej stronie miasta i z okien 
samochodów nie widzą tego bałaganu. 

- A CO W SŁUŻBIE ZDROWIA? Zmienił si9 minister, 
który nas ostrzegał przed zagranicznymi wojażami, a sam spędza 
wakacje na Wyspach Kanaryjskich. Nie zmieniło się natomiast nic w 
dostępie do lekarzy rodzinnych. Nadal teleparady i w godz. 9.00 i 
12.00 okienko w poradni. Jakjednak telefonicznie badać dzieci , które 
np. mają temperaturę i boli je gardło - czy zrobić zdjęc ie i przesłać 
lekarzowi? l o takim absurdzie słyszałam. Ministerialni urzędnicy 
apelują, żeby szczepić się przeciwko grypie, ale szczepionek nic ma, 
a żeby się zaszczepić, to są całe korowody. Z ANGORY (20 
września, str.l6) Na szczepionkę trzeba czekać miesiąc 
dowiedziałam się, że ZOZ "Rodzinna" w Zielonej Górze wystawia 
już recepty na szczepionkę, żeby ją wykupić jak pojawi się w aptece. 
NIECH MI KTOŚ WYTŁUMACZY, DLACZEGO TAKIEJ 
RECEPTY NIE MOGĘ OTRZYMAĆ W MIĘDZYRZECZU? 
Przecież ludzie są świadomi -jak chcą się szczepić, to zrobią to od 
razu po zakupie i nic będą leku trzymać na słońcu, tylko w lodówce i 
to krótko. Czy lekarz będzie ustalał przez telefon nasz stan zdrowia i 
czy w poradniach będzie można s ię zaszczepić? Tyle jest tych znaków 
zapytania ... 

No i jeszcze kilka słów o tanich lekach dla seniorów, które 
wbrew zapewnieniom rządu są nadal bardzo drogie. 

- POWRÓT DO SZKOL Y był trudny dla wszystkich. A 
szczególnie dla tych dzieci, które nie miały możliwości skorzystania 
ze zdalnej nauki, bo nie mają komputerów, albo nikt w domu ich 
nauką się nie przejmował. l jak s ię takie dziecko czuje,jak pani zapyta 
o wiadomości z poprzedniego semestru? Teraz pytania się mnożą - bo 
jak wytłumaczyć dziecku, że na lekcji może siedzieć w jednej ławce z 
kolegą, a na przerwie musi być między nimi odstęp dwumetrowy? Że 
nie może ugryżć bułki czy jabłka (daj gryza), nie może pożyczyć 
kredki czy ołówka. l tak urosną nam egoiści. Dla uczniów szkół 
średnich od ległości od kolegów to nic nowego, oni i tak całą przerwę 
spędzają w towarzystwie smartfonów i komórek, ale te mniejsze i 
przedszkolaki- tego sobie nawet nic można wyobrazić. 

DRODZY NAUCZYCIELE, PEDAGODZY 
I PRACOWNICYPLACÓWEKOŚWIATOWYCH • 

- ŻYCZĘ WAM OPTYMIZMU I WIARY 
W LEPSZĄ PRZYSZŁOŚĆ! 

Izabela Stopyra 
redaktor naczelna 

Dzięki jego zaangażowaniu i determinacji, muzeum jest znane z 
największej w kraju kolekcji portretów trumiennych oraz tablic 

herbowych i inskrypcyjnych związanych z 
sarmackimi obyczajami pogrzebowymi. 

Z zamiłowania muzealnik był 
malarzem, na jego zaproszenie w naszym 
mieście gości li wybitni przedstawiciele 
świata kultury. Zmarł w 1993 r., został 

pochowany w Piasecznie koło Warszawy. 

Trudno przecenić zasługi Alfa 

Kowalskiego dla Międzyrzecza, dlatego 
postanowiliśmy upamiętnić jego postać. Na 
ławeczce przy jego rzeźbie starsj mieszkańcy 
będą mogli powspominać twórcę naszego 
muzeum, a młodsi być może zainteresują się 
jego dokonaniami i odkryją jakże ciekawą 
kartę z historii naszego mjasta. 

Dariusz Brożek 
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AFERA KOMINOWA W OBRZYCACH 
Pamięd mojego brata, RyM;arda .Urukowicza, 
bohatera studenckiej "S olidamoici" 

- k'i. Kr:;ys;.tof Mrukowicz 

Lata 80. był) prtcłomowc dla Polski. Wc7c~nicj. w dnia1..h 
2-1 O c1crwca 1979 r. na pielgrzymk9 do Polskt LudoweJ pr1ybył 
papież Jan Paweł Ił Padły wtedy pamiętne \łowa: "Niech 1stąpt 
Duch Twój i odnowi obhc1c ziemi. Tej ztemt''. 3 l sierpma 19SO r. 
pov.stał NSZZ "Solidarność", który ~kupił 10 mln PolakÓ\\, 
gotowych sp r7eCtWIĆ si~ 7brodntc7emu re:.itmow t 
komunistycznemu. KraJ ogarnęła tęsknota za wolnośc1ą, 
pragnicme demokratyc1nych 7mian, otwarcia na Zachód. Tego 
masowego ruchu, wspieranego czynme przez Kośc1ół katolicki, 
przenuiła stę władLa ludov.a. 13 grudnia 1981 r gen Januch.ki 
v.prowadtił \tan WOJenny i próbował zdławtć ruch odno'"Y· 
Zdelegali?owano .. Soltdamość". zaczęło stę ograniczanic 
wolnośct słowa, mtemowama działaczy solidamośctO\vych. 

prześladowanta księiy ... Byłem '' tym czas te JUŻ w semmarium 
d ucho\\ nym. W 1982 roku w dniach 6-15 sierpma uctestniczylcm 
w tradycyjnej ptelgrzymce z Warszawy do Częstochowy. Ruch 
ptelgrzymko'") był w latach 70. 1 SO bardzo populamy Chodltła 
na ptelgrtymkt młod7te:t s7czer7e zaangażowana rełtgijnie i 
patriotycznie. W czaste wędrowama ptelgrzymkowymt trasami w 
miejscowości, której nazwy nie pamiętam, na 
wysoktm komtntc tauwa:.lyłcm namalowany napis l 
"Solidarność". Bard;o ;apadl mi on w pamięć. Po r 
15 sierpnia wróciłem do domu i opowiedziałem 
najbliższym o tym mczwykłym wspomniemu 7 
piclgr7ymkt. Kiedy zostałem sam na sam z motm 
bratem Ryszardem, rozmawialiśmy o tym napisie 
na kominie. \V pev..'nym rnon1enc1e on powiedztał ~
do mnte: HCzcmu n1c moiemy nobić tego \V ..... 
Obrzycach'>". MÓJ brat R)!>Zard był ode mme ._..,. 
star~zy.JUŻ wtedy był zaangailmany w działalność 
sołtdamośctową na A\\ F w Gorzowtc V.lkp. ~ .. 
Ponieważ zbliżał st~ 31 sierpma t rocznica 
powstania .. Soltdamości". ~twierdziliśmy. że to 
świetna okazja do uC7czema tego faktu poprzez wykoname 
naptsu na kommtc w Obrzycach. N te było to łatwe 7adamc, bo to 
był czas stanu wojcnnego 1 ~woboda poruszania stę po 22.00, 
ktedy zaczynała się god11na milicyJna, była mocno ograniczona. 
Nie mówiąc o tym. ~c ta taki ""yczyn groziła kara wtęzicnia. 

Rozpocz~łtśmy przygotowania do .. operacji kornm" 
Wszystko było okryte tajemnicą, więc nikt z naszych najbliższych 
nie domyślał ~i~. co planuJemy. Gdyby w1edzieh, to na pewno. 1 

troski o nasze betpleczeń!>two (bynajmniej me chodztłoby o 
na ... /c 1drowie). staraliby !>ię odwtcść nas od tego szalonego 
pomy..,łu "JaJWa?ntCJWe było dla nas rozpoznanie t..:r.:nu akcji 
(przypomnę tylko. te do roku 1977 mtc!>zkaliśmy '" Obrzycach, w 
domu nr 31 mtędry .. górką kapuśctaną" a kotłownia. pr1y której 
stal komin) W 19R2 roku, kiedy toczy się akcja. mte ... zkaltsmy jui: 
od kilku lat na osiedlu obr~:ycktm '' bloku nr 105. Musteh;my 
niejako .,na nowo" rozpotnać nasze tereny 1 dttectństv.a. 

Problemem numer jeden było u ... talenie, któr~dy można 
niepostrzcicntc do..,tać s11; do drabmkt, prowadzącej na sam 
szczyt komma. Klamry na kommic były zamocowane wysoko, 
tak, że ciężko było się na nic wspiąć. Wpadliśmy w tęc na pomysł 
skonstruowama drabinki :,znurowcj. którą zar~:uci l i ... my na 
p terwszą klamrę. By!tśmy bardzo wysportowani t wspięctc się po 
szczeblach nie stanowiło dla nas du/ej trudności . Weszliśmy na 
komin raz w fom1ic trenmgu, ałcby sprawdziĆ swoje mo:tliwo<.c1 
Przez korytarz klatki :,chodoweJ tmeslkania państwa Rybicktch. 
weszh~my na podwórko, gdtic znajdowal się komtn, następme 
dostaliśmy się na poddasze zabudowań kotłowni . Stamtąd bez 
v.ięhzych problemów wdrapaliśmy się na komin. \\iedneliśmy 

JUŻ. ie me będne to takte 
trudne. KolcJnymt 
problemami do 
rozwtątania były . jak 
dotrzeć na mtCJsce akcji. 
:.lcby nas nikt nie 
za uw a:.lył'? (za pierwszym 
razem to nam się udało) t 
jaką drogą dotrzeć 
ntcpostrzezenie z bloku 
l O 'i do ~abudowań 
kotłowm? Postanowthśmy, że za płotem okalającym Obrzyce, 
dostaniemy :-.ię nad rzekę Obrę. Tam pr1ygotujemy sobte \vcześnicj 
farbę w wiaderku i pędzel oraz Clyste rzec.t:y do pucbrania !>ię po 
zakonczemu .. operacji kom m". Tak tc7 uC7yntli~my. 

W nocy z 31 :.terpnia na l wTzesma 1982 roku, ja i brat 
rotpoczęhśmy naszą akcję. Było po 1.00 w nocy. kiedy było 
naJciemmeJ t obrzyczanic, tdący naJczęsctcJ na 6.00 rano na dyżur. w 
więksLOści spali. Kiedy wszystkich\\ na'izym domu zmorzyłjuż ~en. 
wy szliśmy przez okno z mteszkanta t udaltsmy ~tę nad Obrę. 
Stamtąd. tak żeby nas mkt nie zauv.aiył, dotarltśmy przygotowaną 
wc:teśmcJ trasą do komma. \'l.ajbardzteJ obawtahsmy stę, że państwo 
Rybiccy, mieszkający naJblucj, usłyszą jaktcś hałasy 1 wyjr.1ą 

sprawdzić, co się dzieje. Rys.rard wszedł na komin 
p ierw:,zy, ja za nim. On trzymał pędzel. ja natomtast 
wiaderko z farbą. Nogt m1 drżały. kiedy brat ro7poe7ął 
malowante naptsu Potcm emocje opadły i było już 
spokojme. Ryszard pisał lewą ręką. co dla osoby 
praworęcznej nie było łatwe, Ja bałem się, żeby me 
wypuścić wtaderka z farbą. Udało ~tę nam skończyć 
napis ,.Solidarność" z tnema wykrzyknikami. znaktern 
..Połskt Walczącej" t znak te m v Jak ,.\ ictona" 
(1\")'cię<.,two) astępnie bez problemu dotarlt~my nad 
Obrę. Było około 3 00 w nocy \i adrteką rozebraliśmy 
się z poplamionych farbą ubrań. spaltliśmy wszystkie 
rzeczy. w które byliśmy ubram. ł<~czme z pędzlem 
malar..,kim. Wtaderko po farbie 1atoptłt~m) '' Obrzc 

\\ nęłtśmy ctyste rzcC?y, wc.;zlt..,my do r.rekt t po przcJsctu ktlkuset 
metrów v.yszltsmy na brzeg. Ubraltsmy su; IJCS7C7e pod osłoną nocy 
dotarltśmy do domu. Zmęczcnt. ale i zadowolent 1 '')konanego 
ndania poszltśmy spać. Ktcdy rano obudztltśmy się. '' Obrzycach 
JUi wrzało. Wieść o napistc zclcktrywwała całą społcc.mość. 
Spytaliśmy niewinnic naszego Tatę. co taktegll -,ię dLJeje. udając 
Jednocześme, że o nictym me wtemy. Powied/tal nam o 
namalowamu na komime ha,ła .,Soltdamość" Poszłtśmy po 
smadaniu tobactyć nasze dztcło Było tmponuJi!CC i mysię. ze wielu 
ludnom dało dui'o do myślenia "-itc.,tcty, napts po kilku godzmach 
/Ostał tmyty. Nie ocentam ludzi. którzy to lfobilt. Pewnie mieli 
swoje powody. Ten niczwykły napi.., ocalił od zapomntenia dr 
Ry..,zard Krawiec. który był autoremsłynnego zdjęcia komina. 

Przez wtele lat z bratem nie rnÓ\\ tlhmy o l) m m komu. '\;bla 

Mama domy!>lała :.ię. ie m) d\\aj mogltśmy to zrobtć. ale '' 
pierwszych latach po tym '')darzeniu nic zapytała nas o lo. '\tkt mny 
tez stę nie domysltl. Ktcdy mtlicja arc"towała Ryszarda. 
\\ypytywali go równie7 o .. afcr~t kominową". ale do mczcgo su; me 
przyznał, a 1 oni nie mielt :ladnych dowodów. Jcślt sam1 się nie 
pochwalihśmy nikomu. to sprawa była me do rOI\\ i kłania. 

Humorystycznym wątktcm tego wydarzcnta były podejrzenia 
\\ odmc ... teniu do O'>Ób, które mogły to uctyntć. 

MtltcJantom i esbekom podano d\\a nazwi..,ka. 
mci'yjących jui dztsiaj osób: pa mm Karp te wsktego i 
Waśkowskiego. Kto tch znał, b~dne \~icdl:iał 1 czego 
moinabyło się pośmtac. 

Katarz~ na S7tu ba- Frąci..O\\iak 
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Zza aptekarskiej lady ro1poczęcia realizacji,że potr~cbne są dane niezbędne do 
rcali7acj i w aptece (PES EL, PIN ). W efekcie czego pacjenci 
c z uh s tę zagub1em, co było te .l :.potęgo"" ane pandemią. 

- Co najbardLicj zmieniła pandemia \\ 
funkcjonO\\aniu aptek? 

- Jak zaszczepić się przeciwko grypie? 
- Szc7eptema przeci\\ ko gryp1c odbywały się bez 

- Apteki nagle z dn1a na d1ien za -;pra'" ą 
koronaw1rusa znala?ły -;i t; '" nO\\ ej rzeC/)'\\ r-.toscr. 
Stopniowo '"PrO\\ad?anc obostrzema ,., obsłudze 
pacjentów, takie jak np obowiązkowe mascc1ki, 
wyniku ły z komunrkato\\ pt)nących ze -.łu:lb -.ani tamych, 
inspekcji fam1accutyczneJ jak i medió\\. Obost11enra są 
nadal w mocy 11111110 observ. owanego pucz na~ 
zmniejszającego !->lę lęku pr1cd Laka:ienicm '"~ród czę~ci 
pacjcntó'" Po:.zukmane srodki ochrony osobistl.!j, 
mascelki czy ręka\\ iczki jednorazowe nie "ą ju:i obcenic 
towarami dcficytov.ymJ Jak było to na początku pandemu. 

- Jak farmaceutka L długim stażem ocenia 
sprzcdai lckÓ\\ na kodo\\ane recepty? Dla nielu samo 
tdobycie E- recept~ jest bardzo skompliko\\ ane. 

- 1:-rcccpty dcbJUtO\\ały '" ubiegłym roku 1 nic 
stano\\iły dla aptek w C/asie pandemii nO\VCJ sytuacji. 
NatomHlst korona"' iru.'ot w trybie nagłym wymusił 
po\\vcchmCJ.'o.Ze kortystanie z tej fom1y recept. Mnno /c 
piłotai rO.lpOc7ął się w 2018 roku, to wcdh1g mme 
7abrakło szeroko Lakrojonej kampanii edukacyjnej w 
środkach masowego przekazu o szczegółach tej 
rewolucyJnej .1dobyc.1y cyfryzacji. Zabrakło mformacJi 
jak pacjent ma Ldobyć receptę, Jak pilnować tem1inów 

problcmÓ\\ w ubiegłych latach (około 7% pacjentow). 
Szczep10nk1 były szeroko dostt;pnc 1 bardzo często 
pozostawały nic\\ ykor7ystanc " aptekach ulegając 
p:zcterminowaniu. Obecn1e sytuacja nmeni ła s ię 
dmmetrałme, zamówtenia nie są realizowane, a terminy 
dosta~ są sta łe przesuwane NF7 rozsl'cT?ył refu ndacjcr 
szcteptonck- dla pacJentów po 75 roku iyciajcst darmowa, a 
po 65 roku :lycia JCSt 50°/o odpłatnOŚCI Po zas7czepieniu 
okreś l onych grup dostępność szczepionek pow1nna 
\\JTosnąć W czerwcu tego roku powstała koalleJa na rzecz 
SICzepień w aptekach. aby ułatwić 1ch dostępnosć, niestety to 
program na kolejne lata. '\;Jektore kraJe ;achodme maJą JUŻ 
\\ prO\\adzoną taką usługę mcdyc.1ną \\ aptekach, co odciaża 
kkar.1y. pierv.·szego kontaktu Istotne Jest, ab} gru.py 
\\ ysok1cgo ryzyka Jak. scnwrzy, osoby chorujące 
pr /C\\ lek Ie. kob1ety \\ c1ą.ly m1ały powszechny 1 łatwy 
dostęp do szczepień Aptek JCSt zdecydowanie więceJ niż 
placówek medycznych i p0\\111110 s1ę to W} korzystać. 

Informacje uzyskalam od mgr farmacji. 

KOŁO SYBIRAKÓW DZIAŁA! 
Pr7czycra Syb1rakó" zav.~ze nas 

interesowa ty P!7cz 21 lat po7nahsmy losy 
mic.,zlańcó\\ pO'Wtatu, którzy 
dztcc1nstwo i młodo~ć spędnit na 
.tesłan1u Podsumov.anicm starań 
Jad\\ igi zy l ar 1 mor ch o utrwalenie t ch 
p!7cżyć jest publikacja Sybiracy na Ziemi 
Międ;;yrzeckiej. Antologia w~pomnierl i 
tek!.tów, \\ ydana w 2017 roku pr7ez 
Bibliotekę Mrasta i Gmtny \\ Trzciclu. 
07iękuję prof. vtarcdemu Turcczkowi. 

W1clu bohaterów naszych 

Kqcik poetycki 
., W niepewności pewność" 

Wiem 
te myśli nie powinny się zdarzyć 
sensu w nich nie ma cienia 
pielęgnuję je 
moje mal7enia. 

Wiesz 
te myśli Ciebie dotyczą 
zajmując mi życic całe 
bezpieczne są bo milczą 
to wspanrałe. 

'":.pontnJCil JtU nie iyje i \\ ydawało mi się, 
że po 'tllllerct pre.1esa Jana Anto nO\\ icza 
m1ędzyrzcckrc Koło Zwi:l.lku Sybiraków 
.wkoiKzyło dz1a łalność. \Ja szczę\cic 
rodnCÓ\\ La~tąptły dz1ect 1 Koło dLiała! I 
bard70 ..,ię c 1 e~tę. bo Sybiracy maJą 
otl'7ymać finansowe 1ado..,ćuczymenie za 
lata spędzone na 7esłaniu Moja kuzynka za 
74 mics1ącc! Przed zauądem praca 
7wiązana '/ prqgotowamem dokumentów, 
.leby jak najwięcej członków ZS otrzymało 
p1en1ądze. tak potrlebnc na .lycie i 

Niewiem 
ery myśli me absurdem 
i gdzie absurdu granice 
alewiem 
że pozwalają mi istnieć 
dając obietnice. 

"Poboine tycze n la" 

Wszystko Ci ię udało Bo.le 
oprócz starości niestety 
\\.ięcjcśli chce~z i może::-z 
dokonaj zmian w tej materii. 

N1ech lata mijają 
bo mądrość w tych łatach 
i trzeba nam ~tarej mądrości 

DLiękuję. Izabela Stopyra 

lekarstwa. 
Pn.•Lc!.em międL)'rzcckiego Koła 

ZS je<~t Tere~a DomaSLewicz, 
"icepreze<~em Józef Ciągło, a 

skarbnikiem 17abela Bąbala. Komisja 
re\,i:eyjna dLiała '' kładzie - Jolanta 
\\ojt)ś. E\\a Czapnie\\Ska, Jolanta 
Ciągło . 

Koło ZS ma nowy lokal- prywatny . 
jest nim dom prezes Teresy Domaszewicz na 
uhcy KonstyiUcji 3 Maja w Międzyrzeczu 
tcl. 95 741 2282. Spotkania Sybiraków w 
ka.ldy pierwszy wtorek miesiąca w godz. 
16.00- 18.00. 

Lzabela Stopyra 

lecz oszczędź nam proszę 
cierpienia i oznak 
skulonej niezdamej starości. 

Przywróć blask oczom 
dźwięk słowom przywróć 

ja-;ność umysłu spraw by powróciła 
proszę 

7Iób co w twej mocy 
by starość znośną była. 

A kiedy :1echcesz sam ocenić 
to co stworzyłeś w wielkim trudzie 
ujrzyszjak bardzo są szczęśliwi 
weseli i piękni 
starzy ludzie. 

Halina Reiich ze Sk~ierzyny 
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NIKODEM GRYNICKI (27.12.1884-05.07.1959) 
Z Sewastopola [Krym] przez Stołpce [Białoruś] do Skwierzyny 

Poczet skwierzyńskich 

lekarzy otwiera Nikodem 
Grynicki - legendarny doktor 
med~cyn~, organizator i 
pierwszy dyrektor 
skwierzyńskiego szpitala. Postać 
nie z" ykła, o niez" yklych losach i 
dokonaniach. Dobry czło" iek o 
'"ysokiej kulturze osobistej i 
wspaniały troskliwy lekarz, 
kierujący się jedną z naczelnych 
tasad etycLnych w medycynie: 
"primum non nocere". Udzielał 
pomocy każdemu, kto tego 
potrzebował. Ratował ludzkie 
życie w ekstrema ln yc h 
wojennych warunkach, często z 
narażaniem własnego. Wielki 
patriota. Odznaczony Krzyżem Kawalerskim Orderu 
Odrodzenia Polski, Złotym i Srebrnym Krzyżem Zasługi, 
wieloma medalami i odznakami za wzorową pracę w służbie 
zdrowia. Jest dla Skwierzyny niezapomnianą postacią. 
Jedna z ulic miasta sąsiadująca ze szpitalem nazwana 
zostałajego nazwiskiem. 

Urodził <>ię w Scwastopołu na Krymie w dawnej Rosji 
carskiej, w rodzinie żydowskiej obywatelstwa polskiego jako 
Naum Grynberg. Ukończył Wydział Lekarski Uniwersytetu 
Odesskiego w 19 lOr. Do 1913r. pracował w klinice 
chirurgicznej tego uniwersytetu jako asystent. Specjalizował 
się w chirurgii i położnictwie. Później był samodzielnym 
lekarzem rejonowym w gubem i smoleńskiej. 

W 1914r. w stopniu kapitana został zmobilizowany do 
armii carskiej, gdzie leczył żołnierzy aż do zakończenia l wojny 
światowej. 

W 1918r. osiedlił się w Stołpcach na nowogródczyźnie. 
[na ówczesnym terytorium Polski, obecnie Białoruś ], gdzie 
zorganizował szpital powiatowy i kierował nim bez przerwy do 
1945r. Okoliczna ludność i partyzanci polscy npamiętali 
doktora Grynberga nie tylko jako wspamałego lekarza, ale 
również jako odważnego patriotę zaangażowanego w 
organizowanie Armii Krajowej. gdzie warunki do konspiracji 
były barwo trudne. Mieszkańcy pogranicza Polski musieli 
walczyć z dwoma wrogami, a i Białorusini nie byli im 

przychylni. 'W 1943r. doktor został aresztowany przez Niemców 1 

osadzony w więzten1u w Baranowiczach pod zarzutem leczenia 
partyzantów i przynależności do polskiej organizacji militarneJ
Armii Krajowej. Szczęśli-wym zbiegiem okoliuno~ci wkrótce 
został wypus;c;ony i powrócił do ~zpitala w Stołpcach 1 
dLiałalności konspiracyjnej . Doktor Grynberg ciesz)ł się 
wyjątko\\ ym szacunk1em wśród mteszkańcÓ\\ niezależnie od 
narodowości- Polaków, B1ałorusmów. Żydów, Rosjan, Niemców. 
Pomagał wszystkim ludziom: leczył ich i ratował 1m :Tycie Służył 
Polscc swoją wiedzą i umiejętnościami najlepiej jak potrafił. w 
najtrudniejszych cLasach i różnych mieJscach. Józef Jan 
Kuźmiński w swotch wspomnieniach .iołnierza - samtariusn z 
oddziału legendarnego cichoc1emnego Adolfa Pilcha ,.Góry
Doliny" zawartych w ksiązce pt· ,.Z lwteńca i Stołpców" pis7c· 
.,Któregoś dnia w terenie zostałem zaproszony do chorego. u 
którego rozpoznałem tyfus plamisty. Pytałem rodzinę. do którego 
szpitala mam sk1erować chorego. Wybrali Stołpce, gdzie 
dyrektorem był dr I\ a u m Grynberg. kolega ojca. z którym nasz dom 
utrzymywał stosunki towarzyskie. Nic namyślając się długo. 
użyłem kartki ze stemplem oddziatu ,.331 batalion Wojsk 
Polskich", napisałem rozpoznanie po łacinie i podpisałem się 

im ieniem i nazwiskiem bardzo wyraźnie, a pod nim "sanitariusz". 
( ... ) "W dzień wigilijny [1943] z artykułami żywnościowymi 
pośpieszyli państwo Grynbergowie. WsL)'stko dla partyzantów. by 
mieli naprawdę wesołe święta. Po świętach prL)'szedł do mnie dr 
Grynberg, :leby obejrzeć moją nogę. W połowie podudzia 
otworzyła się rana, z której oprócz ropy wystawały kawałki kości. 
Orzekł zapalenie szpiku kostnego, kazał lc:leć, załatwił też leki ze 
szpitala. Przy okazji powiedział mi o skierowaniu pacjenta z 
tyfusem plamistym: "Przyjacielu, czy ty myślałeś co robisz? A 
gdyby to skierowanie wpadło w ręce Niemców- byłoby po babci i 
CIOCi ... "( ... ) 

Doktor Naum Grynberg po Jl wojnic światowej. w sierpniu 
l 945r. jako repatriant opuścił Stołpcc. Wraz z :loną Teofilą 
Grynberg- mstrumentariuszką medyczną, kuzynką :lony -lekarką 
stomatolog Wierą Szpalerską oraz jeJ małą córką Joanną 

Szpalerską, wyruszyli pociągiem pełnym repatriantów do Polskt. 
Państwo Grynbergowie byli bezdzietni. Rodzina zamierzała 
osiedlić się w Gdallsku . Jednak na punkcie rozdzielczym ki 
Poznama ówczesne władze zaproponowały doktoro\\ i, aby udał się 
do Skwierzyny. gdyż nie było tam lekarza. a był szp1tal. który 
należało uruchomić. Takim oto zrządzeniem losu rodzina trafila do 
Skwierzyny i zamieszkała przy ul. \1arszałkowskiej 11. 

Doktor od razu przystąpił do 
organizowania Szpitala Powiatowego. \\ 
1948r. zmienił nazwisko na ~ikodem 

Grynicki Pierwsze lata organizowania 
placówki medycznej na Ziemiach 
Odzyskanych wymagały nic lada 
umtejętności. Doktor znał znaczenie 
sprzętu 1 urządzeń medycznych w procesie 
diagnostyki t leczenia. Wyposażenie 

szpitala tylko "" czę~ci .tac hO\\ a lo się po 
Niemcach. Najbardziej cieszył s1ę z aparatu 
RTG. ale brakowało prawie \.vszystk1ego. 
nawet łóżek. Pterwsi pacjenci leżeli 

mekiedy na podłodze i \\ takich warunkach 
doktor ich leczył i staczał mejcdną 

inteligentną batalię, aby pozyskać 
podstawowy sprzęt i wyposażenie. 

Skwier:tyński okres "" .iyciu doktora 
Grynickiego wymagał kolejnej adaptacji do 
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nowych uwarunkowan .:;połcc7nych i polltyc.rnych na Z1em1ach 
Od7y-.kanych. We "'spomnteniach współpracowntkó\\-, 

pacJentóv •. znajomych i rod7tny po?Ostal osobą wyjątkowo 
v. ruliwą. ciepłą i tyctltwą. Zaprumętano go Jako lekarza 
za\vs?e spiewącego z pomocą. Jako specJall-.tę o du7cJ w1cdry, 
dośv. iadC?cmu chirurgictn} m i poloLnic.t}m.jako pracowitego 
1 dobue 70rgant70\\anego dyrektora o precytyjnych 
wymagantach t Jednoczesnym s7acunku do podwładnych 

Kf")styna Kowalewska z Murzynowa tak \\Spomina styl 
życia pań twa Grymcktch: .. Chodnlam do Szkoły Podstawowej 
w Skw1ertynie ra7em 1 Joanną SLpalerską- córką tch kuzynki. 
Miałam kontakt t. rod.tiną ai do czasu ukońcLcnta vkoły tj. do 
1952r. Bywałam wtelokrotnic w ich mtcvkantu, które 
zapamtętałam Jako CZ)-;ciutkte t schludne Mich gospodynię. 
która gotowała. B} łam omcsmielona i OCLarowana, gdy 
et~~ tO\\-ano mm e obtadem, gdyż był to pierwsz} dom. w którym 
\ .. idnałam taką kultur!{ 1 ckgancję na co d71eń - naczynta, 
obrus}. kultura byc1a 1 tachowania ~ię prt} \tolc Doktor 
Grynicki był "ysoki. vc.tupły, łysawy i zaw<.7C .. .., c.tystym 
ubrantu Usposobiony był przYJaźnic dla ws.tystkich 

domowmków Jak 1 do mnie. Miałam okazję nie jeden raz z nim 
rozma'Wtać". 

Lek. med. Ka~:imiera Ko~:lowska- De m bo\\ ska ze 
Skwicrzyny potnała doktora Grymcktego we wcLesnych latach 
powoJennych, gdy była studentką medycyny i odbywała praktykę 
w skw1erzyńsktm szpitalu. Tak opowtada o doktorze: .. Był Jedynym 
lekarzem w tym szpttalu Pomagała mu dzielnie felczerka
poło.lna Maria :\1arcinkie\\iC7, która pełmła funkcję SIOstry 
przełożoneJ t jednocześnte prowadztła aptek~ wpttalną. Doktor 
Grynicki prowadził szpital tak Jakby był to Jeden wtclkl odd7tał. 
Operov. al, zsry,vał rany, składał Lłamania, wykonywał nbiegi t 
odbierał porod). Był wstęd1ie. Zmagał się z brakami sprzętu, 
materiałów higienicznych i ochronnych. Pewnego dnia poprostł 
mnie abym uszyła mu rękawtc7ki . które potrzebował do 1abiegów 
Chętme te:l chodził do chorych letących '" domach. nietalemie od 
pory dnia, roku czy pogody. W oczach mam obraz doktora -
cleganektego pana w gam i turze l charaktery~tyczną torbą lekarską 
-Jadącego chłopsktm \\O.tcm do chorego na wio,kę Cte~1ył ~i~ 
zaufan1em 1 był darzony <;zacunktem przez okolic10ą ludność'' 

Piem-.za dyplomowana pielęgniarka Helena Alicja 
ŚniO\\Ska LC Skwterzyny, absolwentka 
Pa1istwowej Szkoły Piclęgniarstwa w 
Pomamu. tak w:-pomina cta., pracy 1 

doktorem Grymck1m: .,Dostałam tzw 
nakaz pracy w Szpttalu Powiatowym 
Sk" ier7ynie. Do pracy .... 1954r. 
przyjmował mnie doktor Gryntcki. Był 
dyrektorem 1 jedynym \\ted) lekarzem'" 
sLpttalu. Wówcza~ s7pital nie miał 
oddztałó'W 1 ordynatorami na ctcle, był 
jak b} Jeden '" ielkt odd11ał v. trzeLh 
odsłonach 7 jedn)m ord)natorem tj 
doktorem Grynickim. ktory .... am 
organt/owal pracę t ?a \o.,szy..,tko 
odpO\\ i ad al. \\ JCdnCJ od<;!Onte 
zgn1powani byli chorty na gru/licę 1 inne 
choroby Lakaźne. które grasowały "' 
tamtym C/a'ite. 0:-obno .rgrupov.ani b)łt 
pacjenci z chorobami we,."nętrznyml. po 
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operacjach 1 zabiegach chirurgic;nych oraz ze schorzeniami 
o rtopedycznymi . Natomiast na piętrze szpitala mieściło 

położnictwo 1 gmekologia oraz noworodki. Pod koniec 1954r. 
prac~ w szpita.lu podjęło dwoJe młodych lekarzy bezpośrednio po 
studJach. Byli to - Jerzy Pluciński 1 Alicja Olechowicz W 
latach 1955/ 1957 przybywali kolejni świe/o upieczem lekarze
Maria Krukowska, Marta Kubiak, Stanisław Przvwara i 
Jerzy Bakaj. Pod czujnym edukacyjnym okiem ·doktora 
Grynickiego nabierali wprawy i doświadczenia, a nasz szpital 
rozwijał się. Wszyscy lubiliśmy doktora Grynickiego. Był 

życzliwym i dobrym człowiekiem. Był sprawiedliwym szefem. 
Nikogo nic skrzywdził . Nikomu nie odmówił pomocy. Mnie się 
bardzo dobrze z nim pracowało. Zawsze był spokojny i 
zrównoważony, a le stanowczy i konsekwentny. Wiedział co 
mówi, po co, komu i czemu ma to służyć. Żegnaliśmy go z żalem, 
gdy choroba nie pozwalała mu dalej pracować i w roku 1958 
przechodził na emeryturę. Na stanowisku dyrektora zastąpił go 
lekarz specjalista chirurg Władysław Kolbuszewski z Gorzowa 
Wlkp. 

Joanna Ralcewicz z d. Szpalerska -córka lek. stomatolog 
Wiery Szpalerskiej. Gdy przyjechała do Skwierzyny miała 
sześć lat. Do dzisiaj tutaj mieszka. Z wdzięcznością i szacunkiem 
wspomina doktora Grynickiego i tak opowiada: "Wujek 
N ikodem był przy moich narodzinach. Przyszłam na świat w 
1939r. w jego szpitalu przy jego medycznej pomocy. Moja mama 
przyjechała z Warszawy, aby mnie urodzić u wujka, gdyż miała 
do niego zaufanie. Został też wybrany na mojego chr?estnego. 
Wojna zatrzymała nas w 

Tcofilą załadowali jakieś rzec1y na konny 
WÓ7 i uciekaliśmy WM za mia~tcm nam 
zabrano. Dalej s1liśmy pic~7o do wsi do 
gospodarza o naL\~i-,ku SLcńca We v.s1 
pochwycili nas jacyś uzbrojeni party7anci i 
chcieli rozstrzelać. W ów czas grcm1alnic 
\\y~tąpili ludne 7C w~i v. obromc swojego 
doktora i napastnicy odstąptli od nas. Gdy 
powróciliśmy z pO\\ rotcm do Stołpców. 
dom był .t.dcmolowany, wszystko 
wykradziOne, nawet kafle powyrywane z 
pieca. Wujek z ciocią i mamą nadal 
pracowali w SLpitalu aż do czasu wyjazdu 
do Pobki. 

Gd y zamieszkaliśmy raam v. 
Skw1er?yn1e, \VUJCk cały cns troszczył się o 
mnie jak o własne d7iccko. Co roku w 

wakacje wujost\vo zabierali rnme na 
miesiąc nad morze. Dbali abvrn była zdrowa 

i zachęcali do nauki. Lubili mnie a ja ich. Parniętam wujka jak 
zawsze rano w ychodLił do szpitala, późno wracał, często wołano 

go w nocy do chorych. Nigdy się nie złościł. Du7o czytal książek 
i czasopism medycznych. Miał osobiste i przyjacielskie kontakty 
ze znanymi wówczas sławami medycznymi z klinik i akademii 
medycznych. Prowadził obszerną korespondencję z różnymi 
ośrodkami medycznymi. Był zapraszany na sympozja naukowe i 
chętnie w nich uczestniczył. Domem zajmowała się ciocia 
Teofila. Piekła wyśmienite ciasta i wspaniale gotowała. 

Przywiązywała dużą wagę do porządku i cqstości w domu. Jak 
wujek ciężko chorował, to ciocia z mamą opiekowały s tę nim w 
domu. Gdy wujek zmarł, obie mieszkały razem do końca 7ycJa. 
Dzis1aj dbamy z mężem Ryszardem i córką Beatą o ich groby. 
Są pochowani na tzw. starym cmentarzu w 
Skwierzynie. 

Ewa Zdrowowicz - Kulik 

Na zdjęciach: 
J. Nikodem Grynicki 
2. Nikodem i Teofila Gryniccy 
3. Personel SzPitala w Sto/pcach 
4. Pożegnanie przed emeryturą wSkwierzynie 
5. Mogiła małżonków 

Stołpcach. Tutaj w 1944r. , •• ----------------- ---------------·-- ·--···-··· ··-------- • ••••• ··-··-•• - ·----··--···-·· •••••••••• 
N iemcy zamordowali ' ~\ 
mojego ojca. Od tej pory D Z l R K UJ R , 
wujek zastępował mi jego. ~ ~ • 
To były trag1cznc czasy. 
Parniętam ciągły strach o 
wujka . Raz 1emcy 
przywieźli do szpitala 
swojego rannego kolegę. 

Stanę l i z bronią nad 
wujkiem i kazali operować . 
Powiedzieli, że pacjent 
musi przc7yć, gdyż w 
przeciwnym wypadku 
zastrze l ą wujka. Całe 
szczęście operacja się udała. 
Innym razem, gdy Rosjanie 
katiuszami ostrzel iwali 
szpital, musie li śmy s i ę 
ewakuować. Wujek z ciocią 

Serdecznie dziękuję za uratowanie życia w dniu 8 września 
dr. JACKOWI PACHANA ze szpitala w Gorzowie Wlkp., 

którego przepraszam za brak współpracy; 
dr. ADAMOWI BORONIOWI 

i dr. ANDRZEJOWI HAWRYŃSKIEMU 
z Międzyrzecza 

i z całego serca dziękuję ",Jiędzyrzeckim ratownikom medycznym 
ANDRZEJOWI DZWONCZYKOWI i ADAMOWI SZUDRZE 

' którzy szybko dowieźli mnie do szpitala. 

\ Józef Kaczmarek z Międzyrzecza , 
'~----------------------------------------------------------------------------------------------·''' 
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Związek Nauczycielstwa Polskiego ma 1151at 
Jest to pn;imc dnałaJąca na rzecz <h\\131) organizacja 

hctąca ponad 300 ty..,1ęcy czlonko'' lud71 zw1ą7anych z o~" ~<11<! · 
nauczyc1eh, pracowmkó"' admtnl'\tracji 1 ob"lug1, emerytÓ\\' 1 
rcnciSLÓ\\. Histona l\\ ią.tku t'-auc.tyc1elstwa Pobkiego jc'tl 
bogata 1 p1ękna. ale zarazem trudna i smutna (okres li wojny 
Ś\\ 1aLO\\ CJ ). ( 1dy \\ide podobny~h organ1.1acji ro7v. iazy\\ ało się 
lub dnchlo. l. '\ P łączy l rotprovonc sto" arz)'szcn1a 
nauayc1clsk1c. •nobtiiZ0\\31 do w..,pótprac)' 1 byc1a ratem l 
h1st0m w1cmy. ie nas1 zaborcy- Austria, Prusy 1 RosJa dąryll do 
germanizacji i ru ... yfikacjl tajętych prtet ~ieb1c terenów 
'\auCtyc1ek Polacy we w::.zy'>tklch taborach podejmowali próby 
orgam70\\ama 'olę 1 dnalama '" rótnych fonnach . 

P1erws:~c organizacje nauctyclel,kie taaęły pow::.tav.ać JUZ 
w roku 1848 "Polsk1c Sto,,artyvcme Pcdagog1czne". \\ 1862 r. 
.. Towartystwo Pcdagog1ctnc". w 1884 r .,Towarzystwo 
"\aue7ycieli Stkół Wyższych'', w 1892 r . .. Polsk1e Stowarzystenie 
'\auc.tyc1ebk1c". '" 1895 r .. Pol..,kic Towarzy ... two Pcdagogicmc 
ŚJą,ka C1c-,.tvń-.k1cgo" OrganizacJe łączyły 'olę i dnelily. ale cel 
był JCden- pows7cchna, publlona, dobra 
edukacja i przekonanie, 7C ten cel 
nauczycielstwo polskie może osiągnąć tylko 
idąc razem. 

Oto zatem nasz rodowód l października 
1905r. '" PilaHI..O~\ie k Low1cza zo~tal 
Ul\\OTLOny, prtcz kon~plracyjny Z1ud 
pr~ed!->la\\-ICieh ws7ystk1ch gubcm1 Królcst-.., a 
Pol-,k1ego, Z\\ iązck "lauczycieli Ludowych. 

9.12.1905 r. - pO\\~tajc Polski Z"iązck 
NaucT) ciel~kj, do którego west l i dz1ałacze LN L. 
Tego ~amego dnia powołano tO~\ arzy!tzcnie 

Nauczycielstwa Polskicgo skupiającego 

głó\.\ nie nauczycie h pf}"\vatnych ~1kół średnich 
28.12.1905 r. na zebran1u 520 delegatów 1 

GalicJi ut\\Orzono Krajo'') Zwiąuk 
i\aucz)'ciel!>t'"a Ludo\\ego w Ga li cji 
7rzes7ającym nauC?yc1cli zl'aboru austriackiego. 

28-30.12.1916 r. - na l.Je7d7ie Delegatów 
40 Towanystw 1\/auctycleli Stkól [·Jementamych, które powstały 
na tcrcn1e okupaCJI austnack1cj, Ut\\Orzono Zrzeszenie 
'\ auczycielsh\a Pol~kich Szkół Początko\\ych Cele statutowe 
to m m. doskonaleme nauczania i wychowania, obrona prawna 
naucrycteli, dą/cn1e do powvcchnego nauczania, popieranic 
interesów zawodowych nauczycielstwa. 

2 .02 . 1919 r powstaJe Z'"iązck Zawod owy 
'\auczycielstwa Polskich Szkól Średnich. Jego celem było m.in 
oparcie 5-letnieJ vkoły średniej na 7-letmeJ obowiązkoweJ szkole 
pow~zechnej , zwtckszenie roli rad pedagogicznych '" szkole, 
uspolcczniente ~.rkól prywatnych. 

12.04.19 19 r . po poląc7eniu ZP 'SP 1 7PNL (zaborów 
ro-..yjskiego i austriackiego) powstaje Związek Polskiego 
l\auC7yciclst'"a zkół Powszechnych 

Lipiec 1930 r podczas wspólnego 7Jazdu b\t<pku 
La\\Odowego Nauczyciehtv.a Polskich Szkół Średmch i Z\\ 1ą1ku 
Pobkiego l\auctyc1elstwa Szkół Powszechnych, który odbył SI<; 

'" Krakowie, na5tąptło ich połączeme w Jedną orgamzację 
ZWIĄZEK "'AUCZYCIELST\\A POLSKIEGO 

'lapasc "11em1ec 1 b"l'l7ku Radzicd.Jego '" 1939 r. na 
Polskę pucrwała legalną pracę 7" P \\' latach 1939- 1945 L P 
działał\\ kon~p1racji Jako TaJna OrganizaCja '\auczyciełska, która 
w 1945 r. otrzyma ła zgodę na przekształcenie s1ę w Z" iązek 
Nauczycielstwa Pobk1ego. 

W latach 1948 - 1980 LNP był Jedyną organizacją 
zawodową d7talaJącą w ośwtac1e, ..,zkolmctw1e wyz~zym i nauce. 
Zawieszony w okresie stanu WOJennego. wznowił działalno~ć w 
1983 r. a od 1984 r. włączył s1ę do struktur OPZZ 

Pr7cd..,ta\\Jcielc L'lP brah ud71ał \\ obradach "Ot..rągłego 
~tolu" w 1989 r \\. 1999 r. Zarząd G lO\\ ny Z'P zgło'>ll ak.ccs do 
SwtatO\\-I!J KonferenCJI ro..aucryciclt, do której tostał pr.1yjęty w 
2002 r. a od 2007 r je ... t ctlonktem M1ęd1ynarodówk1 EdukacyjneJ 
zuevająccJ ponad 30 miiionó\\ nauc7yciclck 1 nauctyc1elt tri! 170 
kraJÓ\\ sw1ata. 

Dzu;k1 ~taraniom 7~P '"e"zła '' 7yc1e u~ta"a o 
oauCL)Cielskich ~wiadczcniach kompensac)jnych lJkazał s1ę 
.,Pakt dla edukacji" wskazujący najwa~:nicjsze problemy " 
polsktCJ O~\\-tac1e o raz k.1erunki koniecznych znuan. W ()cJmic w 
2012 r .~o-..tał p17cd'>tawJOny projekt obyv .. atebkteJ JniCJaty\.\ y 
ustawodawczej na rtecz poprawy dostępu do edukacji 
pr~:edvkolnej Z'"1ązek. prowadzi od 1995 r 'ń ytva S1kołę 
Pedagog1c111ą Z':-. P . 

D11cłcm ZNP i popr7cdl3jących go organizaCJI był dorobek 
wyda,."nlc7y obeJmUJąCY tytuły c7asopism /wiązkowych 
centralnych, regiOnalnych 1 lokalny~:h (,.Ruch Pedagog1c1.ny·· od 
1912 r. i ,.Glos -auczyc1ełsk1" od 1917r) oraz dla d/ICCII młodzie .ty 

- ,.Płomyk" 1 ,.Płomyc:~ek" W 1921 r. utworzono 
Instytut Wydawnic1y .,'\lasza Ks1ęgan11a". Zw1ązek 

stał s1ę jednym z największych wydawców 
ltteratury dla d11ec1 1 młodz1el;y oraz dziel 
pedagogicznych 

W latach 1991 - 2020 Z P orgam70\\al różne 
fonny protcsLU - mar'>7e protestacyJne, ~trajk1, 

okupacJę budynku M EN, pik1ety i mamfestaCJe 
przeciwko niskim nakładom na edukacJę ora; 
pogar5zamu statusu pra\\ nego i materialnego 
czynnych 1 emerytowanych pracowntków ośw1aty 
Związek odbudował i rozwmął dnałalność 
leczmczo wypoc7ynkową. twonąc własną bazę 

leczmctwa sanatoryjnego, wypoczynku i rekreacJi. 
SICĆ domóv .. nauctyciela lip 

Muszę z.aznaczyć, ie pod~tawą matenalną 

dz1ałalności związkoweJ Jest składka c7łonkowska. 
To wlasnte ze składek szły ptemądze na : 
wyda" nictwa, budowę gmachów w Warszaw1e, 

budowę sanatorium, działalność organil3cyjną, samokS.ttalceniową 
1 samopomoc. Wielu naszych członków korzystało z pomocy 
Funduszu .,Senior". 

Nasz Związek 7.awsze odnos1ł s1ę do takich spraw jak: 
stabilizacja w zawodz1e nauczycielskim. wynagrodzenia i 
emerytury nauczycieli, autonomia władz oświatowych i 
apolityczność szkolnictwa, wyznan1owość szkoły i jej jednolitość. 
Z~P opo\~iada s1ę 7a równym1 vansamt edukacyjnymi dla 
ws1y~tk1ch dz1ect; upo\.\szechn1an1em wychowania 
pnedszkolnego; szkołą 7apewmającą wysok1 poz1om kształcema, 
rozwijającą uzdolniemu 1 zainteresowama, przyjazną dla uczma. 
Bronimy: godności i rangi naslego zawodu, Interesów 
zawodowych 1 SOCJalnych w:.zystk1ch praco\\mków oświaty i 
nauki , prawa emerytÓ\.\ i renetstów do godnego życta. 

\ltoglabyrn wiele Jeszcze mow1ć o naszym lw1ązku, ale 
zakończę słowami prezesa Sławomira Broniarza " ZN P 
przetrwał dz1ęki ludziOm, którzy bez względu na okol iczności byli 
mu wierni, nawet \.\ najtrudniejszych powojennych latach, kiedy 
oddz1ały\.,ame Z\Hązkó,., zawodO\.\)Ch na politykę edukacyJną 
pań~t\\a zostały mocno ogramczone. Z~P przetrwał także dz1ęki 
ide1 pD\VS7echneJ, publicznej, dobreJ edukaCJI 1 dzięki przekonaniu, 
ze ten cel "nauczyciel~two polskie mo7e osiągnąć, 
tylko idąc razem". 

Z okazji Dnia E duka cji l'larodowej 
członkom Z~P i praco'"nikom oświaty .l)•czym~ 
'~SZ)Słkiego najlepszego. 

Wiesława Chamienia 
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HISTORIA MUTW- część VI 
Wojewód.ttwa Lubu~klt.:go \\ dn1ach 6 11 
pa!d/ICmlka .,Tygodma ~C!l lOra" urzad MICj<.ki \\ 
M•ędtyrzectu tapro~•ł 6 paidzicm1ka <,cmorów na 
tilm o pO\\~tanJu warszaw\kim UTW natomiast lO 

O wycieczce do Grecji Jedna 1 JCJ uczestmc1ek napisała: 
,.Zwiedzili~my stolicę pólnocne!(O regi01ru Grecji- Saloniki :.e 
~lynnq bialq wie~q. ko.~ciolem l'w. Demetriu~r.a i lukiem 
triumfalnym. Wielkie wra:.enie ~robiły na na' mona~tyry K-pi~ane 
na /i:,tę ~wiatowego dziedzktwa kultury UNESCO. Zwied;.ili.\my 
tak:.e Ateny -\tolicę Grecji- :. jej wspaniałymi zabytkami. 
OdK-·iedzi/i~my mu:.eum w De/fach, 'pacerowaiUmy w~ród ruin 
,taroi;ytnego amfiteatru, a zwieńczeniem naszej wydeczki był rej.' 
po Adriatyku ::. greckiego portu Para~ do miej~cowo.(ci Ancona we 
Włoszech. Do Pol~ki wróciliśmy przez Włochy, Austrię i ,\iemCJ~ 
Biorąc pod uwagę fakt, te w tamtq stronę jecha/i{my tra\q 
prowadzącą prze::. południowo- ~achodniq Pol\kę. Czechy, 
Słowację i Węgry. można powiedzieć, ie '!,jecha/i<my calq Europę''. 

6 pa.ldziernika 20 14 roku rotpoczęliśmy now) rok 
akademicki 2014115 

uroc;y~tOŚĆ tym ratem pflebJcgała nieco maC.lCJ. gd)-1 
tamJa<;t wykładu inauguracyjnego obejrzeliśmy w sali kma MOK 
łilmO\\'l opow1cść Du..,tma Hoffmana .. Kwartet" o .t)-CIU 

amerykań~k1ch śp1ewaków operowych w domu spokojnej star~śc1. 
h lm 1 prlc~łamem. ze starość to nie komec zyc1a t) lko .l'mlana 

akty\\· ności. . . 
Po tak dosyć nietypowym rozpoczęciu roku akadem1ck1ego 

wznow1ły prace wsrystk1e sekcje 1 koła 7amteres0\"ań: zajęc1a na 
basemc ,.Kasztelanka" (staro~ta grupy Jerzy Matalla). infonnatyka 
(mgr Artur Duda), -.ekCJa nauk1 tańca towarLyskiego (mgr Piotr 
Sop). g1mnastyka rehabilitacyJna (mgr Tomasz Kw 1atkowsk1), 
histona (mgr Andr~ej K1rmiel). sekcja regionalistów (pracowmcy 
mu;eum 1 prof. 1\o1o~rceh Tureczek), lektoraty: języka angiebkiego 
(mgr lbigmew Malcńc7yk) i jętyka francu.,k iego (mgr Wacława 
Kuczyńska). zespół wokalny .,Sonorc" (mgr Donata Marzec) o:a~ 
.,ekcJa tury.,tykl rowerowej pod op1eką Krystyny Cham1cm 1 

Krystyny Kubiak . 
W ramach ogłos1onego przez Urząd Marwałkowsk• 

.10 dla ~woich ..tudenttm torgan J.I'O\\ał na bunkrach \.1RU piknik 
integracyjny. Takie coroczme organuowamc spotk_ania ronvalają na 
w 1ększą mtegrację. prtl\\ ad tą do bhivyc.h 7naJomo~cJ. a nawet 
przyjazni PJlcmki te liCsZ'-! "lę dutvm 1amteresowamem navych 
słuchaczy Do takich 1mpre1 można takie nhczyć w grudmu 
<,potkania opłatkowe.'' lt-.topadlle \HCczorki andrlcJkO\\ c, w styumu 
zabawy karnawalowe. w lutym walentynki. a"" marcu d1_1eil kob1et 1 
d7ień męiczyzn V. tych wspomnicniach me po~ w u;cam \\ 1de mlCJ"Ca 
tym wydarzeniOm ze w.l'g!ędu na ich powtar~alnosc, chl}(;Jaż mają one 
ogromn} wpływ na naszą działalnosć. a szczególnie na poprawę 
\" zaJemnych stosunkO\\ m~e;d7yludlk1ch 

W okresie zimowym ze w1ględów pogodowych aktywnosć 
turystyczna jest nieznaczna. natonuast większość uwagt po\'' •ęcam) 
nauce 1 okolicznoscJOW)m spotkantom. lnSptrującym do 
prawidłowych postaw 1 zachowań. jak np 8 paźdZiernika 2014 roku 
~potkam c 1 l!lllJatyw y komendanta pohcJI 1 zarządu MUTW na temat 
bc7pleczcństwa finansowego 1 łizyc1ncgo semorow "' lYCIU 
cod/iennym -w domu. urzęd11e i na ulicy. Innym prl)kładem tego 
rodLaJU -.potkań może być prelekcJa z 27 paźdLJemika wygłovona 
p rtez lekana z WojewódzkleJ Poradm OnkologictnCJ \\ G?r~owic_ dr. 
Ostrow.,kiego na temat .. Zapobiegame rakm"i p1crs1, ~I)Jkl mac1cy. 
prostaty. wątroby 1 mnych narządów". Dr Ostrows.ki 1wróci! n:un 
uwagę na roaczcme w profilaktyce pro7drowotnCJ tak1ch a<>pektO\\ Jak 
aktywność tiLyczna i praw1dłowe odi'yw1ame. Ayl) tez '>potkama 1 

prawnikami. literatami. ciekawymi ludlmi, specjalistami z róinych 
d7!edzm nauk11 ivc1a 

·l'<awiązujemy taktc W\półpracą z uniwcr~ytetam1 
trLec•ego wieku z na~Lego WOJC\\OOLtwa. Przykładem tego moie być 
spotkaniC 14 11.2014 \\ 'WOJCWódlklm o ... rodku Sportu l Re~eal.jl \\ 
DrLOnkowie, zorganizowane pr7C7 ZUTV.. /Jclona Gora pod 
patronatem \ll arszałek WOJCW ództ\\a Lubu.,kiego. Pre;ydenta 
L.1elonej Góry oraz Wójta Drzonkow.a. Obecm byli prtcd~tawiCielc 
lubuskich stowarzvszeń -.enior-,k 1ch C ciem !'.potkania by ła 
konsolidacja środo~1ska scmorsk1ego oraz promowa me tdrow ego 
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,tylu .fyc1a Nast umwcr:.ytct reprezentowali prezes Wacława 
Kuczyń~ka. sekretarz Kazimiera Kiczka 1 piszący te słowa -
uniwersytecki reporter AndrzeJ Kiczka 

Rok kalendarzowy 2014 zakończyliśmy 17 grudnia 
tradycyjnym spotkaniem opłatkowym. na którym dzielimy się 
opłatkiem, składamy sobte zyczenia, sptewamy kolędy 1 ~pożywamy 
tradycyjne dania wigilijne. W spotkaniach tych biorą udział ta wsze 
prLedstawiciele władz samorządow'Ych oraz zaproszeni gośc1e 

Rok kalendarzowy 2015 ro7poczęh;my- można powiedzieć
na wesoło - 30 stycznia Wielkim Balem Karnawałowym 
Przebierańców- zabawa była przcdma. 

W10sną, w II seme\trze roku akademickiego. rozpoczął się 
,;;czon turystyczno- kraJoznawczy, więc mogh~my wybrać się 29 
kwietnia w historyczną podróż. aby zwiedzić Kostrzyn z jego 
rumami Starego Mta:.ta, a po drodze w Słońsku mieliśmy okazję 
zobaczyć muzeum upamtętmające memiecki obóz koncentracyjny. 
Naszym przcwodntktem był mgr Andrzej Kim1icl, który zapoznał 
na\ z hi<.toną obozu i przebiegtern walk o twierdzę Kostrzyn na 
przełomie styczma 1 lutego 1945roku. W Kostrzynie, znajdujące się 
tam jeszcze ruiny i dzięki staraniom władz m1asta zrew nahzowana 
część twiercUy zrobtły na nas ogromne wrażeme. Na wystawie 
starych fotografii mogliśmy zobaczyć jaki naprawdę ptękny był 
Ko;.trzyn. chociaż i dzisiaj ntc mu me brakuje. 

Kolejnym punktem turystyki historycznej była 30 maja 
jednodniowa wyciectka do Saksonii. Zwtedziliśmy miejsce 
uw1ęncnia hrabiny Cosel Stolpen, pospacerowaliśmy po 
Bastejach-widoki zapierające dech w piersiach i odw1edziliśmy 
twierdzę Komgstein - wspaniała archttektura. Ogólnie wrażenia 
wspaniałe, a przewodnik - Michał Wo7niak wyśmienicie 

przygotowany. 19 czerwca udaliśmy stę na zwie<i.lanie Berlina. Już 
w trakcie podróży wysłuchaliśmy wykładu dyrektora Andrzeja 
Kirmiela o dz1ejach Berlina. Zwiedziliśmy park Treptow ze 
znajdującym się tam cmentarzem żołnierzy radzieckich poległych w 
bitwie o Berlin w 1945 roku. W centrum ruszyliśmy p1eszo 
podziwlać zabytki miasta aż doszliśmy pod Reichstag. Tu oczekiwa h 
na nas członkowie zarządu Stowarzyszenia Miast Partnerskich 
W i lmersdorf. Zwiedzanie Reichstagu poprzedziła krótka prelekcja o 
jego histoni , o pracach parlamentu. W upominku otrzymaliśmy 
wydane w Języku polskim opracowanie .,Zwiedzamy Bundestag -
archttektura. !>Ztuka i funkcje gmachów Parlamentu'' Po 
zakończonym zwiedzaniu udalt śmy się do Ratusza dzielmcy 
Wilmersdorf, gdzie oczekiwali na:. niemieccy przyjaciele z 
poczęstunkiem i lampką szampana Spotkanie z nremieckimt 
semorami przebiegało w mileJ 1 serdeczneJ atmosferze, za co 
serdeczne 1m podziękowaliśmy. 

24 eterwca byhśmy jeszcze razem w Śwmoujściu. a już 25 na 
dztedzińcu mtędzyTZeckiego zamku przyszło nam się żegnać na czas 
letnich wakacji, które część studentów spędziła na wypoczynku od 3 
do 15 wrześma w naszeJ ulubionej Hiszpanii, w pobliżu Barcelony 
Lloret de Mar. \\ycieczka Jak zwykle wspaniała. Poza 
wypoczynkiem. przeżycia estetyczne podczas zwiedzanta 
Barcelony t okolic. Było coś dla ciała i dla ducha. 

5 października \\ sali kinowej MOK uroczyście 

rozpoczęliśmy rok akademicki 2015/16. 
Wyklad inauguracyjny .,Polacy w Rosji- historia i 

wspólczesno~ć" wygłosił prof. dr hab. Artur K1jas .t Umwcr!>ytetu 
Adama M1cklewicza w Poznaniu. Obejrzeliśmy także wzruszający 
film Lasse Hallstroma ,.Podróż na sto stóp". 9 października 

tradycyJnie . .t oka.tjt trwającego .. Tygodnia Sen1ora", 
zorganuowahśmv na terenie MRU w Pmewie spolkame 
integracyjne. :-.11~0 chłodnej aury atmosfera był gorąca 1 jak 
zapisano \V kronice ,.było prryja7mc. wesoło, ~piewnte i 
k1elbaskowo .. 

20 paździcmtt...a 2015 roku wybrahsmy s1ę na wycieczkę do 
Żar i Żagama. Zwtedzame rozpoczęliśmy od Żagania - m1asta 
odrestaurowanych kamicmczek starÓ\\ ki, zwiedziliśmy 
poaugustiański ze:>pół klasztorny, który składa się z koścwła 
paratialnego pw. NMP. dawnego kla:-.ztoru augustianów. konwiktu 
rodzaju internant i spichleoa. W kościele pięknie prezentują sią 
stalle z 1695 roku oraz XVI- wieczny ołtarz św. Trójcy. W świątym 
znajduje sH; te/ gotycki sarkofag księcia głogowsko żagańskiego 

Henryka IV, na emporze nad 1akrystią bogata eksporycJa muzealna, a 
na piętrze biblioteka z bogatym, bardzo cennym księgozbiorem (w 
remoncte) . Ponadto wysłuchali~my htstorii pałacu ksią7ęcego 

Lobkowitzów, obecnie Żagańskiego Pałacu Kultury. Ciekawość naszą 
wzbudziły otwory oktennc pałacu zwieńczone maszkaronami 
nazwanymi grymasamt d1abła - JC:>t tch 197 i każdy inny Prry placu 
Słowwńskim przystanęliśmy w zadumie przed pomn1k1em 
niedżw1adka. wiernego towarzysza brom kaprala Wojtka ·żołnierza 2 
korpusu gen. Maczka. . 

Jeszcze jednym, bardzo ważnym punktem zwiedzanta laganta 
była wizyta w Muzeum Obozów Jemcekich Stalag VIII C STALAG 
LUFT 3, którego nie sposób nie zwiedzić chociaż raz w źyciu. 

Dowiedzicltśmy się o cod7iennym ryciu jeńców, zobaczy! iśmy wtele 
przedmiotów niezbędnych w życiu obozowym oraz nagromadzonych 
okazów muzealnych, brom. odziezy i dokumentów. 

Następn1e udaliśmy się do Żar, gdzie podztwialiśmy żarską 
starówkę oraz ruiny pałacu Promnitzów, odwiedziliśmy MIIZeum 
Pogranicza Śląsko -Łużyckiego, którego początki sięgają roku 1888. 
Żarskie Towarzystwo llistoryczne zorganizowało stałą ekspozycję, 
która z czasem przekształci la się w muzeum. 

Przed wakacjami zarząd MUTW zgłosił udział do ogloszonego 
przez Starostwo Powiatowe otwartego konkursu ofert w dziedzimc 
kultury. Przedstawiliśmy w nim pomysł zorganizowania wieczoru 
poetycko - muzycznego pt. .. W kawiarni XX- lecia 
mtędzywoJcnnego". Na realizację zwycięskiego projektu 
otrzymaliśmy 1500 zł dofinansowama. Do udziału w realizacji 
projektu zaprosiliśmy międzyrzecką młodzież przyjaciół z MOK i 
teatru amatorskiego ,.A co mi tam". Spektakl wyreżyserowała Anna 
Kuźmińska- Świder. 

29 palciziemika o godzinie 17:00 w MOK odbyła się. dla licznie 
przybyłej pubhcznośct, premtera spektaklu w następująceJ, które 
prowadtił gościnnie Andrzej Świder, a wystąpili: M. Parys 
BalcerkJewicz, R. Malinowska, Z. Ztarkowska, D. Marzec
Pawłowska, E .Łodyga, K. Zaleska, M. Musiał, H. Nowakowska, H. 
Nowacka, E. Salej, P. Kania, B. Stopka. A. Kiczka. K. Kiczka oraz 
pracownik MOK St. Węcłowski, D. Lutostańska z teatru ,,A co mi tam" 
oraz młodz1eż z CKZ 1 U w Międzyrzeczu. Opracowanie muzyczne
Cz. Nowakowski, S. Filus i R. Gojdka. Podobało się, rewelacja, 
udany występ- słyszeliśmy takie właśnie proste. a jakże wymowne 
słowa. 

Wieczór ten przeniósł nas w czasie do Polski okresu 
międLywojennego. Seniouy- artyŚCI dah nam okazję, by przeżyć 
wiersze takich tuzów poezji jak Julian Tuw1m, Maria Pawlikowska
Jasnorzewska, Jan Lechoń, Stefama Grodzieńska, Kazimierz 
Wieayń-.ki oraz Leopold Krukowski. Pozwolili nucić razem z mmi 
takie ponadczasowe przeboje jak "M1łość ci wszystko wybaczy" 
Hanki Ordonówny czy .,Odrobinę szczęścia w miłości" Toli 
Mank1ewiczówny. Mo7e trochę mesk.romnie, ale trzeba uznać ten 
spektakl za udany. 

Jeszcze 21 maja 2016 gościliśmy z tym spektaklem na 
zaproszente dyrekcji domu kultury ,.Pod Morwą" w Lubmewicach. a 
sądząc po reakcj1 publiczności, spektakl podobał się liczme przybyłym 
mieszkańcom Lubmewic. Spektakl ten wystawiliśmy także 25 
palciziemika podczas uroczystości dzte:.tęciolecla w salt kmowej 
MOK. również prry wspantałyn1 odbiOrze publiczności . 

271 istopada udahśmy się do Drezna na przedświąteczny J8nnark 
i przy okazji zwiedziliśmy wtele przep1ęknych drezdeńskich zabytków 
i Galerię Obrazów Starych Mistrzow jeden z największych zbioróv .. 
dz1cł wiclktch malarzy na świecie obok Luwru i Ermitażu. 

6.06 zorganizowaliśmy Jednodniową wycieczkę po 
wOJCWódttwie dolnoślą~kim z Jego wspaniałymi 7abytkami. Tym 
razem nastawiliśmy s1ę główme na zwiedzenie pocysterskiego 
opactwa w Lubtążu ora1 ;amku w Książu. Wycieczka ta dostarczyła 
nam wielu \Hazeń i materialu do wspomnień. 

W czerwcu 2016 roku zakończyliśmy oficja] me na d71e<i.ltńcu 
międzyrzec kiego zamku kolejny rok akademicki i duża 
grupa ~łuchaczy udała s tę w dniach od 03- 14.09.2016 
na zorganizowany przez MUTW wypoczynek na 
Sycylii, podczas którego zwiedziła Stenę. Neapol. 
Pompeje, Puę 1 Salzburg. 

Andrzej Kiczka 
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Pomóżmy Ewie w walce z boreliozą 
E~a l \1ięd.l)·rzecza 1na diagnozę dopiero pól roku. choć 

szukala jej 7 lat. Borrliota ora1 inne l..oinfekcje (chorob~ 
odkle~/UO\H~. tj. Bart onell a, Babe~io7a, Yer'iinia. \ly copła~ma, 
lreapla<;ma) oraz kandydon to infekcje bardto tmdnc do 
zdiagnotlmama '-rc,tcty. doprcro badanta jakie \\)konują 
nicrmcckrc khnikr. pomog.i} n)l'wrac wątpli,~.osci . 

PucL błędne lcucmc. lrctnc antybwtykotcrapic. tbl,'dnc 
.tabtcgt operacyJne organr7m l \\Y je~ t bard.to '' yucrpany. a 
lcctcnrc tak ' komplikowane. Kro;tki borclio1y mocno 1aburt)l) 
funkcjono~anie nerek, układu ner\\o~ego ora1 ukladu-ko<itno 

~ta~O\\ CgO. O~tatnie lata badań. /abrcgÓ\\. n:h,thilllaCJI itp. 
wy.nro~łya/ JOOtysi9cy. 

Tcrapra obeJmUJ C ~y~tcmatyctn;J rehabrłrtacjl,'. odhudo'' 9 
chr1ą-.tkt -.ta\\ O\\ ej. \\ Ie\\ y doiy In c, uor·He~nto\\ c. dojdHO\\ e, 

spccj.rh,tyc;ną dietę i pr1cde '' wystlom ".tmocnienre odporno-..:1 . 
TerM potrtcbujc ''"parcia 1 /C\\nątrL. aby 7 kaidym dniem 

''raca(' do /dro\\ i a. Pohjctl1l) 'iły. a b) pomóc tl\\ ołnić się od 
paralr/u~ąt;cgo boJu i poctULia bctradno-.cr Brak pr<mrdło\\cgo 
lccLcnra mo.lc ... powodo\\ ać gn)lnc dla iycta pO\\ rkłan1,1- 1.apałenie 
opon mót~O\\)Ch, lapalenie mię<inia serCO\\ c~o. pora.lenie 
konCL) n, porażenie ner n u ł\\ar/0\\ ego. "uokonego i 
Lnivc1enic \'1-łól..ien kolagenmn ch" o; tan ach. 

Okatm~ w:-.parue dla "'p.rnn!eJ kobtety. ktbr:t marty. ahy 
'' ..,preraL rnnych i praCO\\ ac pko p..,ycholog i p-.y<:hotcrapl7Uta' 

\b~ \\C'iprLeć Enę w 1loioncj terapii potrtcba około 7500 
tl miesięunie, co daje 90 000 71 \\ picn\'it~ m roi.. u \\ 
narsLa\\sl..ich l..linikach. Je\li \tan tdro\\ia ~ię popra\\i, F"a 
będtie musiała regularnie co 3-4 ł)~odnie po\\ tarzać 1abicgi do 
końca i)cia. l< O'>!. t kolejnych latto J 8 000 zl. 

\Vs1clktch \\płat pros/9 dokony\\aĆ \\yłqCtnic La 
po\,rcdmctwcm pomagam.pl 

Lmk do .tbiórki to. 
pomagam.pUe\\a\sborelioLa 

Prz)-jacielc 

Z DZIAŁALNOŚCI MUTW- S PRAWY BIEŻĄCE 
W ferworze pisania wspomnień sprawy bieżące poszły J3kby 

na bok. Uniwersytet Jednak mimo pandemii pracuje. 2S czerwca 
odbyło się Wa lne Zebranie Członków, któremu przcwodmczył 
kolega Lech Machłański. Zebranie przegłosowało przyjęcie 
sprawozdanaa finansowego 7a rok 2019 i ud7ieliło zauądowi 
absolutonum. Z oba\\)' przed koronawirusem t.arząd postanowił 
podczas tego 1cbrania uroczy~cie zakończyć rok akademicki 
2019 120. W swym wystąpieniu prezes Waldemar Gajlewicz 
podziękował za aktywne uczc..,tnictwo w pracach uniwersytetu i 
wyróżnił "7czególnie, wręczając wią.zanki k-wiatów pan•e; Jad~igę 
Rogalę, Irenę PaSLkO\\Sklt oraz Donatę ~larzec 1\astępnie 
.lapomał zebranych z planami zarządu na temat działalności 
uniwersytetu. 

26 czerwca zarząd zorgani1ował zakończcnio\\-)' piknik nad 

Lubię takich seniorów! 
D.ti-.iaj scniorry to nrc 7guybiałc dziadki i babcie " 

okularach na bujanych fotelach to energrczni p:mowie i panie. 
którzy cre~zą się życrem 1 real11ują swoje pa~jc. mają ~woje 
stowarty~tcma. kluby. zespoły. kola taintcrcsowań 1 chociaitcraz 
w okrOJOnej tonnic. to me poddają <;u;. Mnie bardzo ~podoba ła stt; 
pani poznana \\ 'klep1c odzrcZO\\ y111. która chcr,rła kupie do<;yĆ 
falbaniastą -.ukicnk~ . Kred) popatrzyłam na nią. u\micchnt;ła ~1;; i 
pm1. icdziala mam 85 lat. che;; ladnie wy glądac i chc9 być 
"ebO\\na. '\ rc~tefy. scksO\\nej ~uk1enki w rozmiar.tc tej pani nic 
było. wr9c 7apev .. niła \\ ła,ciciclkt;. ie pr.tyJdnc innym razem. 
Ponie\\<17 to ~ta ta khentka. to na pc~.~no \Hóci No i muv;; dodać. /e 
.. pa111 na te lata me wyglądała". a Jej optymitm bardzo mi s1ę 

spodobał. 

\\ szy s t kim '!eniorom i.~ cLę lakiego o p ty mi1mu. 
uo\miechu, tdrO\\ia i pom)-~lności, i to nic tylko z ol..azji XXI 
Lubuskjego T~godnia Seniora, ale L kaidego vctę~l i\~ie 

prtei) tego dnia. 

jeziorem Głębokie w Pen Jonacie "Pod Stuechą". na którym 
bawiliśmy się biesiadnie i na sponowo biorąc udział w rozlicznych 
konkursach. za które zwyciętcy otr.tymali wyróżnienia i nagrody. 

Ze względu na bezpieczeństwo uczestników nrząd 
zorgantL.ował w lipcu, sierpniu i wrześniu spotkania w otwartym 
terenie na spływach kaJakowych. w ... zystkie te impre.ry cieszyły się 
sporym zainteresowaniem. (Zdjęcia na naszej stronic mtcmctowej). 

KońcLąc tę skróconą relację zwracam się do czytelników w 
wieku seniorskim o zasilanie na 1ycb szeregów, bo naprawdę 
~arto. S~czegółowycb informacji na temat pracy UOi\\er )tetu 
udzjelają w nas1ej siedribie w domu kultury członkowie 

.tarz~tdu . 

Andrzej Kiczka 

S PRZEDAM 
Mieszkanie ok. 50m2 

bezczynszowe na parterze, 
dwa pokoje, kuchnia~ 
łazienka, garderoba 

częściowo umeblowane 
+ duża piwnica i garaż 

w Grochowie k/Sulęcina 
przy trasie Międzyrzecz- Sulęcin 

Informacje teł. 517 746 073 
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SŁAWOMIR TUB IS- dyrektor, kolega, Sławek 
Moja znajomość z rodzjną państwa Tubisów trwa 

już ponad pół wie ku. Uś" iadomilam to sobie dopiero w 
tych dniach, gdy dotarła do mnie smutna wiadomość o 
jego śmierci. Spadła na mnie jak grom z jasnego nieba. 
U.l.yję porównama L. czasów wojny. która, m estety. ciągle we 
mnie jest. Gdy się żyje z dala od frontu, to się wie, że gdzieś 
padają bomby. pociski. że giną ludzie. ale nas to nie dotyczy. 
my żyjemy bezpiecznie. Z eptdemią jak L. WOJną. Żyliśmy 
spokojnie. a.l tu rąbnęło w dom sąstada! Stąd przerażenie, 
niedowierzanie. Dziś sąsiad, jutro może my? To na:. 
pozbawia złudzeń o naszej wyjątkowości. nieśmiertelności. 

W l 965 roku nasze grono nauczycielskie w Szkole 
Rzemiosł Budowlan}ch zelektryzowała pogłoska, że ma 
przyjść nowy dyrektor. Byliśmy go bardzo ciekawi. Szkoła 
była właściwie jeszcze w stadium organizacji. Jako że była to 
szkoła techniczna. większość grona stanowili nauczyciele 
zawodu i przedmiotów ścisłych. Mnie. jako humanistce, 
przypadł obow1ązek pisania protokołów z postcdzcń rad 
pedagogicznych. Tak było i tym razem. gdy swoją pierwszą 
radę poprowadził S ławomir Tubis ... Taki młody" - to było 
nasze piem'SLe wrażenie. Zresztą, więks.wść grona była 
bardzo młoda. Mo.l:e dlatego początkowo, wbrew pozorom. 
czasami trudno nam się było dogadać. Uważal iśmy np. że 
jest za dużo zebrań. Ale to nic była wina dyrektora. Wtedy 
ogólnie panowała "zebraniomania" i to we wszystkich 
zakładach pracy. Takjakby częstotliwość tyc h L.biórek miała 
wpłynąć na jakość produkcji czy wyniki nauczania. Kiedyś 
starliśmy się ostro. bo gdy przyszła wożna z kolejnym 
zarządzeniem o terminie zebrania, nie chcieliśmy go 
podp isać, a ponieważ moje nazwisko było pierwsze na tej 
liście, zosta łam uznana za główną winowajczynię i zostałam 
wezwana na dywanik. Długa to była dyskusja, ale nie 
wpłynęła negatywnie na stosunki z gronem. Potem nastąpiło 
kilkadziesiąt lat zgodnej współpracy, a początki są zawsze 
trudne. Przypomina mi się - z zachowaniem wszelkich 
proporcji - początek L.najomośc i Zygmunta Krasińskiego z 
Delfiną Potocką. Zaczęła się od zaciętego sporu i to przy 
stole wigilijnym w jakimś polskim domu w Neapolu. Po 
latach Krasiński pisał : .. l dlaczego właściwie myśmy się tak 
kłócili"? Nie jestem psychologiem 1 nie potratię tego 
wytłumaczyć. Ale czas płynie i wszyscy star?ejemy się 
równo. Arabskie przysłowie mówi, 7e nawet dzikie 
zwierzęta łagodnieją na starość, a katolicki pisarz francuski 

Ludzie odchodzą, pamięć zostaje 

31 sierpnia zmarł Kolega 

SŁAWOMIRTUBIS 
wieloletni członek i działacz ZNP 

Kol. Annie Tubis i Rodzinie 
wyrazy współczucia 

składa Zarząd Oddziału 
Związku Nauczycielstwa Polskiego 

w Międzyrzeczu 

napisał alegoryczną powieść Burza cichnie o zmierzchu. 
W ciągu ostatnich kilku lat resztki naszej "stareJ wtary·· 

lubi ły ~ię spotykać na imieninach., najczęściej w greckiej 
restauracyjce. Ania i Sławek przywozili zaws7e olbrzymi tort 
własneJ roboty Ale t to już przejdL.ie do historitjak wszystko 
na tym świecie. Co Jeszcze można dodać? 

Wieczne odpoczywanie, racz '\1u dać Panie . .. 

Ani i całej rodzinie skiadam wyrazy głębokiego 
współczucia. 

Krystyna Hulecka 

SŁAWOMIR TU BlS (1937 - 2020) 
Kiedy w maju zadzwoniłam do • 

państwa Tu bisów pod numer telefoniczny 
abonentów Bobowieka sprzed wielu lat i 
usłyszałam męski gło:., to zapytałam czy 
pan dyrektor Tubis. Jaki dyrektor-jestem 
Sławek . Umówiliśmy się w niedzielę. w 
samo południe. bo potrzebne mi było 
zdjęcie do tekstu o dyrektorach szkół, 
których bardzo dobrze wspominam 
(Pmviatowa, czerwiec 2020, nr 252, 
str.31). W majową niedzielę widzieliśmy się ostatni raz ... 
Przy kawie i pysznym serniku rozmawialiśmy o pracy w 
ogrodzie. o jodze i basenie. bo pan Sławek ćwiczył, pływał, 
jeździł na wycieczki i do sanatorium, grał w brydża w 
zaprzyja7nionym gronie kolegów, chodził na grzyby. 
Aktywny do ostatnich dni i bardzo przystojny. 

Zapamiętam Go uśmiechniętego, serdecznego. 
Zapraszał na kolejne spotkania ... 

Przyjaciele, absolwenci i znajomi pożegnali 

Sławomira Tubisa 4 września na międzyrzeckim 
cmentarzu. Szkoda, że nie było delegacji szkó ł ze 
sztandarami. Był tylko sztandar "budowlanki" i wzruszające 
wspomnienie o wieloletnim dyrektorze szkoły. którego drogę 
życiową i zawodową przedstawiła p. Gabriela Bujanowska. 

Aniu - łączę się z Tobą w smutku i żalu po stracie 
męża, a bliskim skiadam wyrazy współczucia. 

łza Stopyra 

Naszej redakcyjnej Koleżance Wiesi 
wyrazy głębokiego współczucia 

z powodu śmierci brata stryjecznego 

Wiesława Chamieni 

składają przyjaciele z Powiatowej 
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Dzienne Polek rozmowy- ciąg dalszy 
Mama czasem spotykała się w gronie majomych z 

czasów nauczycielskich. W czasie wakacji 1947 roku, 
odbyła kurs nauczycielski w \Vągrowcu i tam poznala p. 
Ksenię K., nauczycielkę i kierowniczkę .,zkoły 
podsta\\0\Hj w Ziełomy~Ju. Stacja"' Zielomy~lujestdalcko 
od wsi. ale przechadzka polną drogą też była atrakcją. Pani 
Ksenia. choć inwalidka. była osobą bardzo wesołą i 
cnergiC?ną. a jej szkoła \\yjątk0\\0 ndbaną placówką. To 
było godne podziwu Właśmc u nieJ zbierały s1ę panie 
gł{mnie i"C ~rodowiska nauczycielskiego. Do pani Kseni 
dołączała niekiedy siostra z Wrocławia. z wesołym synem 
studentem, była te7 jej druga siostra z Bmłcj Podlaskicj. 
Wszystkie były Jeszcze względnie młode i zdrowe. więc 
śmiechu i radości było co niemiara. Przyjeżdżała też p. N ma 
M. 1 matką. Przed wojną ukończyła rosyjskie gimnazjum. po 
przyjeździe do Polski uczyła języka rosyjskiego 1 prowadziła 
bibliotekę szkolną. Ojciec jej był w Zdzięciole fclc7crem. W 
czasie wojny Rosjanic wywic7Ji go do Kareto Fińskiej 

Republiki. gdzie był lekarzem więziennym. Tam zmarł. 
Zanim żona przyjechała na pogrzeb. le.lał w komórce w 
podwórzu u jakiejś kobiety. Po WOJnH!, w późniejszych 
czasach byłju7"' Ziclomyślu autobus zatrzymujący się przed 
szkołą, ale p. Nina wolałajeździć pociągiem. Przyznała się . .le 
boi się jeździć autobusem, bo na trasic jest 17 zakrętów. Ja Jej 
powiedziałam. że nie trzeba mówić nikomu CLego się boimy. 
bo będą mieli na nas sposób. 

Inną ciekawą uczestniczką tych spotkań była p. 
Maria S. M., kierowniczka szkoły w Żółwinie. (PóźnieJ obie 
te panie przeniosły się do Międzyrzcc.m i zamieszkały nawet 
w jednym bloku). Uchodziła za arystokratkę, znała świetnie 
j~zyk rosyjski. niemiecki, francuski, grała na fortepianie. Jej 
matka była podobną damą dworu cara Mikołaja H w Rosji. 
Pr:zyje.ldżala do Zielomyśla z ciastem własnej roboty. 
Ciekawic opowiadała o czasach swojeJ młodości. Była 
bardzo bezpośrednia. rozmowna i towarzyska. Nie miała 
żadnej rodziny. była zapr7yjaźniona z naszymi sąsiadkami z 
ulicy Chrobrego nauczycielką p. Anną P. 1 jej siostrą 
Jadwtgą. Ich rodzinę uwaL:ała za swoją. Lubiła rozmawiać z 

moją mamą o czasach carskich Opowiadała np. jak oficer 
przyJechał na urlop do domu i połorył s i~ spać, a jego matka 
chciała go na'>traszyć. Owin~ła ~ię prześcieradłem i wcs7ła w 
nocy do pokOJU. On, przyzwyczaJony spać z rewolwerem pod 
podus1ką. str;:ehł i połoi'ył matkę trupem 

A jak da\\ano łapówki dyskretnic i elegancko? Gdy 
szlo się do kogoś wysoko posta\\ ionego. kupowało się 
bombomcrę. do której wkładało się odpowicdm banknot 1 
wręcLało ze sło"'ami - pathka mal3:onka. chcelencjo. =daje 
~1ę. że luhi te czekoladki Obdarowany zaglądał do pudełka i 
mówił tak. ona rzec=_vv. i~cie je lu hi. 

Pani Nina 7 matką były prawosła>vne, reszta pań to 
katoliCLki. Upra\\iały bardzo praktyczny ekumemzm. bo 
obchodziły święta Bożego ~arod1enia i Wielkanocy d\\a ra1y 
do roku. Zbierały się w którymś domu i ~ .. viętowały. 

Pani Ksenia miałajeszcze trzecią siostrę. która została w 
Związku Radzieckim. Mies1kała \V Soligorskuna Białomsi. 
gdLie mieszkała też Jedna z mo1ch przyrodnich SIÓstr 
Ludmiła ale oczyw1śc1e się nic 1nały. Gdy Ludm1ła do nas 
przyjechała, ;:awicźliśmy ją do p. Kseni . Wymieniły adn.:sy i 
wiem, je w Soligorsku zawarły 1naJomość. Ś\\ iat jest maly. 
Ludmiła opowiedziała nam przcra7ającą hrstorię W Erewan i u 
dyrektor ZOO W.liąl do domu na w;chowame małego lewka. 
Był rozkoszny. dzieci były zachwycone, ale gdy podrósi. stal 
si~ niebczpiec1ny. Kiedy pe"' nego dnia rod?icc wrócili do 
domu, zastali koszmamy widok- lew zagryzł dwoje dzieci i 
babci<;. Musiał być nstrzclony. Przypomniało mi się to po 
lekturze felietonu llony ŁepkowskicJ Milosć do u:ielkrego 
kota w 31 numer7e T eletygodnia o Kamilu. który hodował w 
domu pumę i nie chciał się z nią rozstać. Kiedy pumę 
umieszczono "' ZOO \\ Chorzowtc, został wolontanuszcm. 
7cby się z nią widywać . Wielka miłość tr.va nadal. Ja go 
rozumiem, bo kocham wsąstkie koty małe i 
duże, i uroniłam nawet łezkę, ale rozumiem teL. 
.lc bezpieczeństwo ludLijcst najwa/nicjs7e. 

Kryst}na Hulecka 

Narodowe Czytanie "Balladyny" Tego samego dnia. po kilku 
mresiącach pucrwy. odbyło srtr rówmei "" 
trzciclskleJ bibliotece spotkanrc dla 

7 dorosłych Dyskusyjnego Klubu Ksi<)żkt. \\ s.ty-,tklc c.tytclniczki poczuły dumt; 
doskonało~ci na::.zej narodowej hteratury. 

B1bltoteka Publiczna Vliasta 1 Gminy 
\\ Tr7cielu. zwyc1ajem lat ubiegłych. 
zorganizo"' ała :"\arodO\\C C'1ytanic. • 
Odb}'\"ało ste " całeJ Polsce. a patronat ir.•~ill 
nad nim ob]'!ł prezydent RP. Tym razem 
do \\'>pólncgo czytania wybrano dramat 
Juliusza Slowack1cgo .. Balladyn<;". 
hagmenty tego utworu czytały 

członkinic DyskusyJnego Klubu Ksiąikt 
działającego przy tucieiskleJ bibliotece 
Dorota Roszak, Janina Sa" och, 
Bogumila Pieles ia k, Elżbieta 

Piskorska. Bernadera :\likołajczyk, 

El2bieta Ku ryś, Janina Pisarek, Dorota 
Ś\\ierzko i \Violetta Fabian. Było 10 

przyjemne spotkanie. emocjonalne, z 
duL<! dawką wrażeń estetycznych -
czytelmclych i recytatorskich. A przy tym 

Tematem dysku~ji b) la ksią2ka \1anueli 
Kalickiej - W.\~vstkie kochanki nas:ef:O 
taty. RozmO\\ a była o7Y'" tOna, bo 
ks1ąi'ka jcsr niby 1 tych 
nicnadl\.\yc.tajnych. ale jednak 
prowokuje do dyskusJI. Jej J~7) k. dowc1p 
i mccod11cnna tematyka stano\\ ią zalety 
tej literackieJ po1ycji . W lCJ '" ięc smutnej 
pandemicznej r7ccrywistości było trochę 
radosct. uro/ma1ccnia 1 rozmów o .. i nnyrn 
swtcct~;" zabawnym. kolorowym 1 
benroskim. Te spotkanra były bardzo 
potucbne " dobie pueróinych 
ogranicleń korona\\ 1rusm., ych. 
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Siła poezji 
W paidzicrnikov.·ym wydaniu 

Po,,iato"'ej przedstawiOne zm.taną 
w1ersze autoró~ skupionych w 
Międzyrzeckim Saloniku Literackim. 
Poect przeniosą nas do s~ tata,~ którym 
słowa nabierają innych ?naczeń i barw. 
Za o;prawą 1ch tv. órczości możemy na 
moment zatrzymać stę, zwolnić 1 
zadumać To pra~WdLiwc wyzwanie, ale 
tez wielka radość 1 ::.atysfakcja dla 
miłośników poetji. C'7ytając wiersze 
tnaczcJ patr7ymy na śwtat. o wtele 
delikatntcj, wrailiwleJ Poec1 potrafią 

otaczającą r~:eczywiiottość zam1enić na 
pełne magu t piękna ::.łowa, my 
odbiorcy mo.icmy Latracić się ~ tych 
chwilach, na zawsze ntrzymanych za 
pomocą ptóra i kartki papieru 

PoezJa międLYrzecktch twórców 
ma stłę. Cteszy i wzrusza czytelników. 
Uczy wrażliwości, odkry~a pr7ed nami 
piękno śwtata, zwraca uwagę na rolę 

uczuć i wrazcń, do których warto wracać 
i odkrywać Je na nowo. Nic ni e 
us~:lachetnia ludzkiej duszy tak, jak 
piękne poetyckie słowo. 

Nikt w tak cudowny sposób nie 
opisujer 1CC1ywistości jak poeci, a kiedy 
robią to znane państwu nazwiska, v .. tedy 
napra~dę mamy do czyn tenia z 
prawdziwą ducho~ą ucztą. 
Międzyrzecki Salonik L1teracki 
scrdcc7ntc zapras?a na kolejne spotkanie 
z poezją. 

Renata DYLA 

*** 
Bóg stworzył mnie tak, że 
ubywa mmc 
jak wody 
ka7dego d n ta 
czas mnie rozd7icra 
mnieJ mnie 
o wypal on) plom1en S\\ 1ccy 
o sH;!rpniO\\) '" tcczór 
Bóg s tv. orzył mnie 
jak z ziaren p1asku 
z ka\\ ałkó'" rozsypanej układanki 
skóra odchodzt od kośct 
Bóg stworzył mm e b1cgnącą zawsze 
od początku do końca 
a ja pokrusl'ę się w drodze
swojej pierwszej i ostatniej 

-po wygasły oddech . 

Czekam na Ciebie 
Czekam na C1cb1c sp1ąc w pustym łóżku 
Przytułając się do Twojej poduszki 
Okrywając s tę l\\ O ją kołdrą 

Czekam na Ctebtejedząc resztkę 
TwoJej ulubiOnej ptny 
Czekam na Ctcbtc jCd7ąc na śniadanic 
Parówkę. któreJ nie lubię 
(a które jedłtśmy codztcnme rano) 
Czekam na Ctcbte ptjąc kolejnego 
Heinekena 
Czekam na Ciebie słuchając Twoją 
ulubioną płytę 

C7ckam na Clcbtc 
Mając nadzieję. że wróci.'>L 
Czekam na Ctebte mając nadzieję 
Że wrócisz do siebie 
Że wrócisz do mnie 

Lukasz ROMA.~lAK 

Znó" będę tańczyć 
W strojnej , złolej sukience 
pójdę jutro na bal 
Ub10rę s tę w jes 1eń bajeczną 
po prostu, z uśmtechem, ot tak. 
Wiatr porwę do ta11ca 
w lasu s1um piękny takt 
l będę balu królową 
na balu wśród tys iąca par 
Tystąca par zltści 
1 grzybów. i drzew. 1 mchów 
Zatańczę w rosie perlistej. 
co'"' yło.iy się u mych stop. 
l z ptakiem w jc~ieni nśpiC\\am 
wesoło, radosme. a Jak! 
Ś\\tatcaty się uraduje 
w tańca mego takt. 
Jesienny taniec to bajka 
mieć wszystko u swych stóp 
i tat'lczyć z wrześniem na palcach 
jak leśny ci fik się czuć ... 

Mija~ lE 
pod tą skórą 

Marzena WIECZOREK 

me znajduję stebic 
mmęłam na Jakiś C/as 
a gd) wrócę znó~ będ1ic mnie mniej 
ubywam z kazd) m łapczywym 

oddechem 
spiskuję .t mecterpltwym umysłem 
oszukujemy cia ł o. któremu zdaje się 
ze wic lepiej 
tle mnie .Jeszc7e .tostało w tym ctele 
niemajużcienia wątpliwości 

nic ma ctenia mm e 
lecz dam mu szansę 
razdwa trZ) 

Kamila KOGUT mtJam 

Aleksandra BIELA 

Droga do DubrO\'\ nika 
l cyklu Kartki ::podróf.l 
Leią Iem~e dztew tce 1iem1 
Wystawiłybrzuchy wysp 
Wypoczywają 

Woda pieki ich ctała 
Przystrojone w tcrrakoty dachów 
Kuszą bujną nelcnią 
Wejdź"' yżej by ogarnąć ten cud 
M tłością spójr7 
A ukażą ci cały wdzięk swych ks:ztahów 
Nad mm1 męskość wznoszą skały 
W obliczu wody mtękną 
Pękają 

Schodzą by ucałować ziemię 
Zostają ... 

Dorota RUTA - ZDANOWICZ 

terapeut) czne właściwości pisania 
aktualnie pr:::esuwam s·k/epienie świara. 
proszę nie przeszkadzać 
wskazującym palcem ?mieniam 
położenie chmury. terazjest w porządku 
ale jeszcze pomyślę . słońce mi tu nie 
pasuje. 
prawa strona ma to do siebie że zawsze 
jestem 
zziębnięty ~ ięc słońce na lewo. teraz 
jakby lepieJ. 
jeszcze trawa naj leptej zielona i mocno 
przyci<;ta. 
kłuje w bo~e -;topy ale nie rani. 
przyjemne UCZUCI C. 

mam chmury słońce i trawę. teraz ja. 
gdzteś po środku. a może lepiej jednak 
wewnątrz. 

kolonia mrówek buduje we mnie kopce. 
a le to nic bo poccic7 wnoszą 7ycic. 
pachnte dzień gorący chl eb na stole 
i sok z wiśm który spływa po brodzie. 
jeszc.te pstryk palcami i pestki strzelają 
prosto w moje niebo 
a niebo oddaje mi lcw)m deszczowym 

Artur \\-ODARSKl 
(ja) jestem 
dla wielu nie ma toznac.tenia 
- kim jest ten pan w 7łachmanionym 
płaszczu'? 

omiJa mme codtlcnme s1crol-. im łukiem 
jak trędowatą 
-albo ta pani w czerwonym kapeluszu? 
chciała wydrzec mi z piersi moje nsh.lg1 
jak żerca padlin 
-a i znaJOm t dawni jacyś obcy. 
w rOI'kładtic 
(oni) są 
dla mnie nic ma to znaczema 

Maria MARCI~IAK 
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Infor01acje ze starostwa 
CKZiU zaj<;cia dydaktyczne rozpou~li od 7 września (w 

dniach2,3,4.09 były dm dyrektor1>kie ). 
W CKZtU Techntkum nr 2 nauka do koóca wr/eśnia 

odby>vała su; w ~posób 7dalny. Spowodo,.,anc JC'>t to 
ROCZ~lCA WYBUCHU WOJ.\lY 
Delegacja Powiatu Międzyrzeckiego na czele ze starostą 

Agnieszką O lender złożyła kv.iaty pod pomnikiem 
upamiętniającym weteranów wa l czących za wolność 1 

niepodległość ojczyzny. W symbollcznej uroczystośct 

uczestniczyli rówmeż przedstawiciele władz Miasta 1 Gminy 
Międzyrzecz oraz dowództwo 17. Wielkopolskiej Brygady 
Zmechanizowanej. 

Vie::.wykle ważne jest. aby przl oka=ji każdej tego ~vpu 
uroczysto.~:ci podkreślać jakim tragizmemjest »zajemnaniencmi<ć 
do drugiego człowieka. która leżała u podstaw tei stars::ej wojny
powiedziała starosta A. O len der. 

ROZPOCZĄŁ SIĘ ROKSZKOL~Y 
Na zaproszenie starosty AgnicS?ki O lender oraz wicestarosty 

Zofii Plcwy odbyła :,ię narada z dyrektorami s1kół. W spotkaniu 28 
sierpnia uczcstniczylt przedstawiciele międzyrzeckich szkół -
Liccum Ogólnokształcącego im 11. Święcickiego, Centrum 
Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego oraz Specjalnego 
Ośrodka Szko lno- Wychowa\\ czego. W trakcie narady 
dyskutowano o poygotowaniach placówek do nowego roku 
slkolncgo Omawiano kwestię bezpieczcnst\\a uczmów 1 

pracowników oraz sposoby funkcJonov.ania w czasie epidemii. 
Ustalono, ic wszystkie placÓ\\ ki są \\ yposazonc w niezbędne 
środki dezynfekujące, tcm10metry oraz środki ochrony osobistej. 
LO 1 SOSW rozpoczęty naukę od l v.rzcśnia, zaś uczniowie 

trwającym remontem budynku przy ul. Marcmkow<>ktego 
w ramach fermomoderniza cji CKZtlJ. 
Zgodnie z wytyC?nymi uc7niov. ie LO i CKZiL ~ą ?obligowani do 
noslenia ma~cczek na terente s7koły. ~a lekcJi maseC?ki ntc 
obov. iązują. 

Podoptcc/nych SOSW ze \\/ględ u na ..,pecyłil-.ę ~71-.oły 

obowiązują s7czególnc przcpi~y w sprawie noszenia maseczki. 
które są dostępne na stronte internetO\\Cj ośrodka . 
Nale.ly podk.reś!Jć. ż.c wszystk1e placóv.ki ~ą przygotO\'Vanc, aby\\ 
raz1c ntstmenta takJej potrzeby pr7cjść na tl) b zdalnego nauczama. 

Dyrektorzy zaapelowali do ws?ystktch rod1icÓ\\ o 
profilaktyczną kontrolę zdrowia swo1ch d7icci i nicprzysyłanic 
chorych uelTiiów do placówek. 

WITA:\1Y NA Ś~I EC I E l W l\l lt;DZYRZECKI:\1 
PO\H ECI E! 

Pieluslki. picrv.~/e mleko ora/ pamiątkow:} odcisk bobasa 
znalazły się w piCI'\\ szcj wyprawce. którą otr7) mają maluchy 
urodzone w międzyrzcckim Szpitalu im. Pięciu Braci 
Międzyrzeckich. Pakict ponad 70 zesta\\Ó\\ zo~tal 10 \\f/~;ma br 
przekazany prezesowi szpitala prze/ -.taro~ tę AgniC'>/kę Olcnder. 

Chcl?nl) w ten \f)(J\t)h dodatkmto z(jchęcic' i ::a pros l(; pr;:y\::11' 
mamy do skorzystania::: U\lug na~zego s::prtala- powiedziała pani 
starosta. 

Szpital w Międzyrzecro w zakrcs1c usług oddziału 
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20 19 roku urod.liło się tutaj ponad 300 dl'icct Ta liczba ciągle 
rośllle. Placówka jako jedyna w regionie posiada dwie sale 
rodnnne W takim pokoju mama. tata 1 maluch oprócz pełnej 
mtymnosci mają do dy~po;:ycji v.ła:.nq laztenkę oraL mezb~dnc 
v:yposażcnic 

Chcemy ~twarzać rodzicom he::STreso11·e warunki pohvru 11 

~·:pilafu. dlalego planujcm_v ::organi::mmć kolejne tego I}'{Jll sale
dodaje pant staro~ ta . 

Wyprav..ka ma stać stę '\tałym elementem pobytu kaidcj 
nowej mamy'" na~.lym SLpitalu 

PO~IATMIĘOZYRZECKI :\1ASWOJELOGO! 
Mimo oczyv. i'-tych przcctv.nośct udało się rozstrzygnąć 

konkurs na nm\y 7llak, który stanie stę v. najblii:sLym claste 
świetną~\ izytówką powtatu . 

W pierwszej kokjnośct komisja konkursowa pod 
przewodnictwem starosty Agniestki Olender oceniła prace 46 
twórców 1 całeJ Polskt. Propozycje miały przeróżnych charakter, a 

Powiat 
Międzyrzecki 
Nurtuje ... Urzeka 

v.tzje autoró" bywały nier.zadko zaskakujące. Po 
kilkugodzinnych obradach udało <>ię v. yłonić zwyctę.iczynię. 
lostała nią Anna Radzikawska z Warszawy 

Logo ·wraz:: hasłem ::godnie z założeniem będzie uż_vwane do 
celów promocyjnych, w s::c::ególno~cr 11' materialach 
reklamm'>J-'Ch, których wydawcą /uh .,.,spierającym jest Powiat 
Międ::yr::ecki- podkreśla pani staro~ta. Znak będ::ie towarzys::yl 
równie= przedsię w ::ięciom organizo.,.,anym. 
11spólorguni::owanym !uh 1npól(inansowamm przez pm1taf
doda_je. 

Nowe logo Powiatu Międzyrzeckiego to dwie przecinające 
"i~Y r?eki Warta 1 Obra. układające stę v. charakterystyczną literę 
"M" jak .,miydzyrzecki". W znaku pojawia siy takie sylwetka orła, 
który strzei:c tych nem od dawnych czasów. Jego postać uno::.i się 
nad wodami rzek i jest rówmez meodłącznym elementem herbu 
powiatu. Orzeł będący symbolem polskiej państwowości jest w 
tym prz)padku równ ież symbolem naturalnych zasobów regionu. 
Zaprojektowany znak nawiązuje do cech charakterystycznych 
regiOnu : 

- hi~torycznego grodu, jak im był M tędzyrzecL, czyli 
tradycji; 

- naturalnych zasobów rcg10nu, hcznych lasóv"· i jez10r, a 
\\ ięc natury; 

głóv.nych rzek Warty 1 O bry. od których pochodzt nazwa 
.. międzyrLecki", czyli poło.i.en ia geograficznego. 

Sygnet Jest znakowy i bardzo nowoczesny. może 
v. ystępować także jako ~amodiJelny element tdentyfikacji 
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... amym logo ll asło ma wskazyv.ać na d}namlctny i nowoczesny 
charakter pm' 1atu oraz na\\ 1ą.(y\\ ać do prtepit;knych '' alorÓ\\ 
naturalnych 1 tury~tycLnych rcg1onu 

Praentacja no,, ego logo odb}ła '>H.; 14 \Htcśnia w ;;Icdnbie 
'>taro'>t\\a. W ramach '>potkania '' r~ctono nagrodę p. Annie 
RadLikow-.kleJ 1 o mo'' 1ono gencLę nowego tnaku. 

/.f) XO hard::o m t s tę pr)(/oha. Jc.\f 1101' oc::e.\IIC, ale pr::} (1m 
cickcnrie !lawiq::tlje do IW)Httkl::r< h 11 a/orri1' na' ~t go pm' i atu -
mówi prtcwodnicn,cy Rady Powiatu l oma<>z Jannohńsk1 

Komtva konkunmw obradmwła hur-1!11 te ale ro::ntca " 
pr::r::nunych pu11ktach pomil;d::y p1cnn::_1 m mll'f \CCm t kolejnymi 
hylu du::a dodaje. 

Pani Staro~ta prty okatji prctentaCJI nowego Lnaku 
puckaza ła gmmom naszego pow1atu najno\\vy folder 
promocyjny zaw 1erający JUŻ nowe logo. 

\.\ izuałnej. Kolory-;tyka utrzymana \\ tonacji lllCbie:.kiej. 
nav.1ą1uje do uek po\\'Jatu, cryo;tego pov. 1etrza regionu orat 
naturalnych zasobow po'' iatu 

W-.zy<akim uczestnikom konkursu dli~kuJcmy La nadesłane 
prace. L dz1ał tak w1clu osób. z całej Pol'>kl. był miłym 
.la'>kOC7enacm. a ocena zaprctcnto\.\anych prac prawd/iwą 

przyJemnośclą 

Hasło promocyjne: •. ~urtuje .. Urzeka" to gra słow, która 
odpowiada bezpo~rcdnio ,.wodnej" -;ty listyce odzwierciedlonej w Andnej Sobczak 

Dobre wieści z realizacji projektu 
KOLEJNE ZAKUPY 
W ramach rea łiz<1cji projektu 

"ModernizacJa kształcema nwodowego 
w powiec1e międzyu:eckim" we\\ rześniu 
w ramach procedury /apytania 
ofertowego dokonahśmy wybom firmy. 
która dostarczy do Centrum Kształcenia 
Zawodowego i Ustaw1c1nego pomoce 
dydaktycme, ktorc będą \\ypo<>ażemem 
prac0\\11i i studia fotograłi1 

\\ artość zamó\\ienia to k\\ota 
ponad 136 000 .tłotych . Więcej 

szczegółÓ\\ w następnym numerze. 

UCZN IOWIE WRACAJĄ W 
MURYUCZELNI 

W osta tnt weekend września 

uczniow ie Ce n t rum Kszta ł cen i a 

Zawodowego i Us tawtezoego w 

UAI.IZACJA 

C <riJ ~ -.·. 
\,.../ 

Mtędzyrzeuu wracają na Wydział 

I nformatyki, Elektrotechniki i 
Automatyki Uniwersytetu 
Zielonogórskiego, aby kontynuować 
kursy: 

l . Programming of Sicmens PLC 
Controllers and 111\11 Pancla 

2. Kurs - podstawy sieciowe na 
bazieCISCO 

Kurs} rozpoczęły się w marcu 2020. 
ale sytuacja epidem1czna w kraJu zmusiła 
nas do ich za\\ ieszcnia. 

Wszystkim d~rektorom i 
nauczycielom zaangażonanym w 
realizację projektu składamy serdeczne 
podzięk0\'1-ania za owocną współpracę, 

której efektem są działania na rzecz 
uc7niów oraz ich rozwoju zawodowego. 

u - ~AATNEIU'I' 

D ZOZ ....... 
IIOUC'"ooloi.IMit. ,__,._,., --~ ....... ---

Zastępca koordynatora projektu 
Katarzyna Hegenbarth 

A TERAZTROCHĘPRYWATY 

,\1 O J E \1 U K O L E D Z E 
SŁAWOI\1 1 ROW I ORAZ JEGO 
ŻO\'IE IZABELI 

SERDECZ~JE GRATLLUJĘ 
SUKCESÓW S\ :\A KAM I LA 
JÓŹWIAKA 

,.To już pewne! Kamil Jóź"' iak 
piłkarzem Derby Count}. 
Wychonanek Lecha Poznań podpisał 
czteroletni kontrakt". W szyscy 
mieszkańcy gmmy Trzc1cl. ale i powiatu 
mogą poczuć się dumni. i.e to w małeJ 
miejscowości wychował się tak ogromny 
talent. 

Kamilowi iycLymy wytrwałości 

oraz sukccsó\.\ w nowym klubie, abyśmy 
wszyscy mogh pękać 7 dumy zasiadając 
przed telewizorami . 

MEBLE 
IIAWYMIAR 
DORADZTWO PROJOO WYKONANIE 

USlUGI 
IRAISPORIOWE 

DO 3,5 t • KRAJ ·ZAGRANICA 

kom. 509 468 499 
krychuk l gwp.pl 
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Z międzyrzeckiego ratusza JAK WYGLĄDAŁ MI ĘDZYRZECZ W 
XVIIJ wieku? 

Na ~kwerze przy siedzibie władz miejskich 
ustawiony zostanie kamień z planem mia~ta z 1780 r. FONTANNA DOCZEKASIĘLIFTINGU 

Modernizacja rontanny na rynku będzie ostatnią odsłoną 
kończącego się już programu rewitalizacji zieleni i miejsc 
rekreacji w naszym mieście. 

Fontanna wybudowana została blisko 20 lat temu. Od 
kilku lat Jest nieczynna, gdyż zatarły się tłoczące wodę 

ur:ząd7cma, a koszt ich remontu przekracn wartość całej 
budowli. Nicczynna 1 nie:zbyt estetyczna instalacja budzi 
kontrowersje wśród mies:zkańców. którzy mają ró:lne pomysły 
na zagospodarowanie tego mieJsca; od wyburzenia fontanny i 
wybudowania w jeJ miejscu nowej. po posadzenie tam choinki. 
Co na to władze? 

- Rzeczywiście, fontanna nie jest żadną ozdobą, którą 

moglibyśmy się chwa l ić. Dlatego postanowiliśmy ją 

zmodernizować zapowiada bum1istrz Remigiusz Lorenz. 
Modernizacja zostanie przeprowadzona w ramach 

koriczącego się już programu rewitalizacji zieleni i miejsc 
rekreacji. Projekt zakłada. że obecny wodotrysk zastąpi 
fontanna posadzkowa (podobną wybudowano kilka lat temu 
koło ratusza w Skwierzynie). Takie instalacje są zazwyczaj 
montowane w centrach miast na reprezentacyjnych skwerach i 
placach. Często pełnią rolę kurtyn wodnych jako tzw. "splash 
pad"- czyli pluskowiska dla dzieci, które mogą wbiegać między 
tryska;ące spod posadzki strumienie wody. 

Podobną fontannę ratu57 chciał wybudować na skwerze 
przy głó"' nym ~krzy:iowaniu. w miej~cu wyburzonych wiosną 
br. szaletów miejskich Niestety, konserwator zabytków nie 
wyraził na to zgody. 

\\ IOSNĄ '\11ASTO ZAZIELE'- I SIĘ l ZAK\\ ITNIE 
Rewitali:zacJa zJeleni 1 micr.,c rekreacJi"' naszym 1mcście 

powoli dob1ega końca. Jednym z JeJ ostatmch akordóv. są prace, 
które rozpouęły !>ię właśnie na skv.crach w centrum 
Międzyrzecza Skwery przechodzą obecme gruntowną 

mctamorf(uę. Robotmcy "'ytyuą nlćJkl 1 zamontują tam 
elementy małeJ architektury. Re"' italizacja objęto też dziesięć 
innych miejo.;c w naszym mieście . Burnustrz podkreśla. że 
efekty "zielonej re\\ olucji" zobaczymy'' iosną przyszłego roku, 
k1edy rutasto zazieleni się 1 l'akwitnie. 

Prace mają s1ę ,rakończ.yć 30 października. lch łączny 
koszt to l 0.2 mln zł. Burmistrz R. Loren z zaznacza. 7e to 
największa w tym roku inwestycja w naszej gminie. Na jej 
realizację gmina zdobyła na aż 4.6 mln zł z Programu 
Operacyjnego lnfTastmktura i Środowisko. 

Będzie to kolejna od~łona programu rewitalizacji zieleni i 
miejsc rekreacji.- Będzie też lekcją h1~toni naszego miasta
zaznacza bum1istrz Remigiusz Lorenz. 

Na gła7!e zamontowano mak1etę dawnego Międzyrzecza. 
To metalowa wersja planu spoaądzonego w l 780 r. przez 
królewskiego inżyniera Iłamisza Jego kopia znajduje się w 
muzewn. W metryczce odnotowano. że to "mappa wymierzenia 
Miasta y Przedmte~ćia Miedzyrzecza w Wielktey Polski" 

- Mapa jest pokłosiem Sejmu Czteroletniego. podczas 
którego posłowie zdecydowali o opracowaniu planów 
wszystkich miast królewskich- zaznacza znawca historii Ziemi 
Międzyrzeckiej Ryszard Patorski. Makieta wykonana została w 
skali l: l 0.000. Umieszczono też miniatury najważniejszych 
obiektów w mieście, m.in. kościoły pw. św. Jana Chrzciciela i 
św. Wojciecha. Obie świątynie wyglądają jednak inaczej ni7 
obecnie. Dlaczego? Kościół św. Wojciecha wybudowano w 
1834 r .. natomiast wieżę zdobiącą kościół św. Jana dobudowano 
dopiero w 183 5 r. 

RATOWANIE JEZIORA 
Jak uratować jezioro Głębokie przed ekologiczną 

katastrofą? Debatowall o tym uczestnicy spotkania. które 
odbyło się w muzeum z inicjatywy posła Jacka Kurzępy. 
Zdaniem burmistrza Remigiusza Lorenza. spadek poziomu 
wody może zatrzymać odbudowa jazu na Obrze, a bez 
finansowego wsparcia z Warszawy bądź Brukseli ta jakże 
\vażna inwestycja me doJdzie jednak do skutku. 

Głębokie jest jednym z najczystszych jezior w zachodniej 
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Pobce. !'oltestety, mtesLkallcó\\. tury~tÓ\\ i '' lailic 
coru bardLtCJ ntepokot drastyuny spadek poLtomu 
wody w tym akwentc. 7 problemem probuJe st<y 
.tmier.tyć bunntstr.t Rcrmgruv Lorcn.r. Pr.ted roktcm 
1 Jego tnie jaty'" y v. ratus1u odbyło ~te; ptcrwsLe 
-.potkanie w tej sprawie, o c.rym tnformowaliśmy '" 
intemectc i "' lokalnych mediach. Kolejne o;potkamc 
odbyło 'li[ 4 \H.tcśnia w międLyrLeckim muLcum. 
Jego uc1cstnicy zastanawlali ster nad puyc.tynanu 
tego zjawio;ka. Twterd.11lt, ic Jedną/ mch moie być 
obwodnica. b~dąca lokalnym fragmentem drogt 
vybkicgo ruchu S3. 

- Tra~a S3 oduęła akwen od jednej tucetej 

jego złe"" 111 mó'' tła Agme..,Lka Olek L Praco w ni 
Projektov. ej Lcogito. Dyrektor poLnań~ktego 
oddziału "Wod Polsktch" Bogumil '-:O\\ak /\Hóctł 
uwagc;. ic '' y:.ychanic ,.,ód t stepowtente wy\t<[pujc v. 
całym kraju. Zwłaszcza w Jego zachodniej cLęści Na 
Pojezierzu Gnie:lnieńskim poziom wód obniżył s1c; o sześć 
metrów Mokradła zamieniają się '' łąki. a akweny wysychaJą 
jeden po drugim. 

Zdaniem burmistr:ta RemigiusLa Lorenza. proces 
'" ysychania Głębokiego może La trzymać odbudowa jazu na 
Obrze w okolicach ws1 Gorzyca. Jaz podmesie poziom wód 
gruntowych o półtora metra. co pośrcdmo będzie miało wpływ na 
stabiłtzacJę lustraJeziora przekonywał. 

Pomysł burmistrza popiera B. Nowak Podkreśla pr.ty tym, 
7c w ramach rządowego programu walk z suszą na Obnc koło 
Perzyn 1 Rybojad mają pO\.,stać dwa juy. Trzeci '"ybuduJC "" 
Policku prywatny mwestor. ~iestety, w projekcte minister~twa 
nieujęto podobnej inwestycji kołoGorzycy. Dlatego liczymy na 
unijne lub rządowe dotacJe podkreśla R. L o ren z 

Burmistrz me ukrywa, że !tezy na dalszą pomoc posła J. 
Kur1ępy, który JU7 od kilku miesic;cy wsptera gminne władze 7 

poselskiej ławy na Wiejsk1ej w Warszav. te i w rządowych 

mstytttcJaeh. . 
Obecny na spotkaniu radny gm inny Ed,\ard Tocąńskt 

t\\ierdLt. /e jeLioro mo.tc uratować pompowanie wody L Obry. 
Postuluje. aby c.tęść \\00} L. rzek t skterov.ać na mokradła międ;y 
Obrą i akwenem. Przekonywał. i.e nav•odmenie tych terenów me 
tylko ustabthzuje. ale róv.-meż podnieste poziom Głębok1ego. 
Projekt zaciekawtł obecnych naspotkantu lesmków. Mów d o ty~ 
m. m. KrzysztofSieleckt, .ta.\tępca dyrektora do spraw gospodarki 
leśneJ "' Regionalnej Dyrekcji Lasów Pat1stwowych v. 
Szczeeime. 

Kolejny pomysł dotyczy zasilania mokradcl ,.,od<} L 

oczyszc1alni ścieków koło '.\St Św. Wojciech. Mustmy 
przeanalizować wszystkte pomysły. ale piernszym krokiem must 
być przeprowadzeme spceJałtstycznych badań - komcntov.al J. 
Kurzępa. . 

Problem dostrzegają nie tylko mieszkańcy 1 władze gmmy, 
ale tak.te ekolodzy i społecznicy Pomysł budowy Jazu promuje i 
wsptera m in stowauyszenie Lokalna Grupa Rybacka Obra
Warta. które aktywmc włączyło -; tę w dllałama posła Kurzępy 1 
władz gmmy Międzynecz. 

RAZEM PO UNIJ"E l RZĄDOWE DOTACJE 
Gmma Sulęctn przyłąc1yła stę do _POrozum ieni e 

podpisanego v.- lipcu przez burmistriÓW Swicbodzin.a 1 

Międzyrzecza. Razem mamy "iększe szanse na dotacje z 
Brukseli i Warszawy mówi bunnistrz Remigtusz LorenL. który 
gościł w swotm gabinecte włodarzy sąstedmch gmm: Tomasza 
Siclickiego .te Świebodzma 1 Dariusza Ejcharta .1 Sulęcina 
Samorządowcy rozmawiah o planowanych im\estycjach oraz 
sytuacJi gospodarczej w kraju i regionie. Najwainiejs:tym 

punktern spotkania by ło JCdnak podpisanic umowy o 
"'spółpracy tr 1ech gmin. 

- Podobnc porozumienie podptsalismy w ltpcu ze 

Ś\\ iebodzmem. teraz dołąuyl do nas Sulęcm - móv. 1 R. 
Lorenz. 

\1ięd.1yuec; i Świebodzin łąc1ą podobne kierunki 
ro.t'>.,OJU. a tak7c poło.ieme pr;y wainych s;lakach 
komunikacyjnych: trasic s.tybkiego ruchu S3 i autostradzie.A2 . 
Graniczące ze sob:} gminy mają podobne" a lory przyrodntczc 
oru turystycLno-rekreacyjne. '\Jajwa.i:nier,za jednak . je~t 
,.,.spółpraca gospodare/a Główne punkty porozumtema 
dotyczą planowania strategtezoego 1 pr7estrLennego orat 
rozwoju go~podarc.tcgo 1 wspólnych dLtałań n~ r:tecz 
poz}skiv.-ania im .... cstoróv.. Pozostałc dotyczą rc\\ttałtzaCJt 
obvarÓ\\ tdegradowanych. ochron} dztcd.tictwa kulturowego, 
ochrony srodowiska. ośwtaty. kultury. sportu 1 turyst}ki. a tak7c 
podnoszenia kompetencji 1 umiej~tnośct nucszkańCÓ\\ oraz 
poprawy infrastruktury. 

- l\adr.tędnym celem jest poprawa Jakości życta 
micszkańco\\. Rozmawtam) JUŻ o konkretnych działantach 
zapov.mda R. Lorcnz. 

Jak podpt-.antc umowy komentuJe Danusz FJchart? -
"'Jowc partnerstwa. nowe możh\\OSCt, nO\\a pcr..,pektywa 
finansowama zadai1 ze środkó" Gnti luropcj..,kiej, ale przede 
w-.;zystkim ... tworzenie ob..,taru funkcjonalne.go 
\\ zmacniającego potencjał nasLych Małych 0JCLY m - napt:.al 
na f B 

Zadowolema L rozsLet Lenia w!.półpracy n te kl)'JC też T. 
Stelickt. - \\ centrum Lubuc;kiego 1\.,0rly "ltf Samorządowe 
Tndente. Do Ś\\ icbodzma 1 \1tęd.tyuccza dołaCla Sulęcin. Z 
Qanuszcm ł:tchartem t Remiglllvem Lorcnzcm chcemy 
budować partncr~l\\ o. którego osi q będą drogi A2 i S3. Tereny 
tO\\CStycyjne. gospodarka odpadowa. \\'>pólny produkt 
turystyczny i inne tematy łączą nas pomuno rointcy kilometrów 

komentuje 

W KUŹ~IKl' POWSTAL PLAC Z,\ BAW 
"Jowa inwestycja ctes:zy dziect 1 dorosłych . Najmłodsi 

mtcszkancv Kużmka z radoscia tc<;tują kantzelę i hu..,ta\\ kt, a 
tch staro;;z~ rodzeństwo 1 rodztce urządzcnta rekreacyJno
sportowe. Plac powstał dzięki tulljnej dotaCJi taznaua 
bunmstrz RemigtusL LorenJ 

Plac po" stal na dLtałce przy drodze do w~t Skok t, koło 
wybudowanych wczcśmej wiat rekreacyJnych. Fim1a /~ 
Sk\\iertvny zamontowała karu1elę, huśtawki i sctankt 
'' spmac;kowe. a do tego ur ;ądzenta treningowe i ZJCzdzalni~ 
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linową. To koleJna gmmna inwestycJa na terenach wiejsk1ch. 
Uuąd mieJSki .tapłacil n nią mespełna 50 tys. 7ł. Jak podkreśla 
burn11Str7 Rcmtgms7 Loren?, ?abaw powstal d.ti<;kt dotacji 7 
uniJnego Programu Ro7WOJU Obs?arów 
Wtejskich. którą gm1na dostała .t Um;du 
MarsLałkowskiego Wojewód.ttwa Lubu~kiego -
Dostali~ my pra'' i e 37 tysięcy Lłotych dodaje 

Jak inwestycje oceniają mie!>Lkańcy'? -
Przemyślane t.agospodarowanie terenu oraz 
po!>adowtenie odpov. tedntego !>przętu 

przyczyniło stę do tego. /e to mtCj!>Ce może być 
wykorzystywane nie tylko do aktywnego 
wypoc;ynku dla dzieci, ale także jako strefa 
relaksu dla mlod;ieiy, rod;iców a n m\ et 
senioróv. napisała na sołcd..1m Facebooku 
sołtys ~L Irena Kłepcl3rck. 

POLE DO Ml~I-GOLFA! 
Pole do mini-golfa powstaJl: na łące koło 

plenerowej ~i lo\\ m i boiska Orlik między ulicami 
Pięciu Św1ętych Braci Międzyrzeckich i Komisji 
Edukacji NarodoweJ.- Pow::.tanie tam dztcwięć 
stanowisk do gry w mini-golfa zapow1ada 
bum1istr7 Remigius1 Lorenz. Inwestycja ma się 
zakończyć do 30 pa/d7iemika br. Reali7owanajcst pr7e7 miasto 
w ramach programu rozwoju zieleni i miejsc rekreacji. Z pola 
będą mogły kot7ystać całe rodziny. To świetna. rodzinna 
zabawa. Już dziś zapraszam mieszkańców mówi burmistrz. 

Informacje z USC 
w Międzyrzeczu 

Urodzenia: 
l. Gabriela Jędrzejczak c. Bartosza i Pauliny 
2. Olivier Maliński s. Karoliny i Adriana 
3. Joanna Bogusława Bąk c. Rafała i Katarzyny 

KOLEJNE KOMPVTERY DLA DZIECI 
UC!niowie międzyr?.eekich podstawówek 

dostaną niebawem 40 laptopó,.,, które ułat\\ ią im 
naukę . Gmina kupiła je d2ięki dotacji pupnanej 
pr1cz M1msterstwo Cyfry;racji To kolejna dotacja z 
oądO\s"ego programu .. Zdalna Szkoła". Wiosną 
gmina kupiła i pr;ekazała ucmiom 37 komputerów. 

Pierwsze zestawy trafiły do SP nr~ i SP nr 4 w 
\1 ięd7yr7CC7U- Obr7ycach . Dyrektorki tych 
placówek - Katarzyna Dymel 1 .,dwójkt'' i AlicJa 
Ltrata -BłochowiC? z .. c7wórki -odebrały je l rąk 
burm1strn Rem1giusn Loren/a i Tomas7a 
Dembowego. - Po ro?strzygmęciu przetargu ?Ostało 
nam 12 tystęcy złotych, ?a które ubezpieczymy 
laptopy powledziała Katarzyna S?adkowska. 

Laptopy mają ułatwić uc?ntom tzw. ?dalną 
naukę w domach. Mintsterstwo Edukacji 
Narodowej /decydowało wprawdzie o powrocie do 
stacjonarneJ nauki w szkołach, ale jak zaznacza 
bum1istrz Remig1usz Lorenz musimy byc 
puygotowant na kolejną falę pandemii 

koronawtrusa oraz związanymi z mą zaostr?eniem przeptsów i 
ponownym nmknięciem placówek ośwtatowych . Jeśli 

ministerstwo ogłosi kolejny nabór, natychmiast wystąpimy z 
wnioskiem o następną dotację. 

Zgony: 

Dariusz Brożek 
Urząd Miejski 

l. Apolinary Paździerski. ur. 1942 r. , 
zann.Mię~ecz 

2. Andrzej Bujak, ur. 1955 r., zam. Mię~ecz 
3. Stefania Rozbicka, ur. 1933 r. 

zann. Święty Wojciech 
4. JaninaKania,ur.1938r.,zam.Kursko 
5. Jan Kamiński, ur. 1940 r., zam. Międzyrzecz 
6. Henryka Siwek, ur. 1931 r., zann. Międzyrzecz 
7. Marian Moleń, ur. 1950 r., za nn. Międzyrzecz 



22 POWIATOWA www.powiatowa.com.pl 

Jezioro Szarcz- skarb natury więkvości stanowią ją łąki i pola 
upra\mc. Brak głęb:.zych wierceń 
w strelie zlewni unicmoiliv:ia 

Jezioro S1.arcz (Szarzeńskie) to wyjątkowy skarb w 
~ensie przyrodmczym i turystycznym wśród jezior 
Pszezcwskiego Parku Krajobrazowego. Położone na 
północny- zacl1ód od 7abudowań Pwczewa leży w Obniźcniu 
Obr.tańskim w~ród malowniczych wzgórz Wysoczymy 
Poz.nań~kiej w złe\\ m Strugi Lubikow~kicj . Wzdłuż 
południowego br~:egu jeziora przebiega linia kolejowa 
Międzyuecz ~1i~dzychód, a równolegle do wschodniego i 
północnego brzegu prowad1i droga lokalna Pwczew - Starcz 
- Stołuń . Jezioro w całości leży na terenie Gminy Pszczew. 
Ciekawostką hydrologiczną je~t jego położenie na d1ialc 
\\ odnym Obra Warta. Jeszcze do niedawna z południowego 
krańcajeziora wypływał ciek odprowadzający wody zjcziora 
S:tarcz do Jeziora Chłopskiego i rzeki Obry. Zo:.tał 
zlikwidowany w czasie budO\\)' linii kolejowej ( 1885 ). 
Obecniejedynie z północnej CLt;~c• wypływa nicwielka ... truga 
odprowadzająca wody jeziora Szarcz do Jeziora Białego i 
Stołuri. a następnie do Jeziora L.ubrkowskiego i Warty. 

Parametry morfometrycnll~ jeziora bazują na planie 
batymetrycznym sporządzonym w instytucie Rybactwa 
Śródlądowego w Obztynie - Kortowie (oprac. mgr J. Radziej 
nr ew. PR l 4 · 53!60) na podstawie pomiarów wykonanych 
przez m.l. M Gielo w lutym l 960 r. metodą siatki kwadratów 
50x50. ~a l 00 ha powier1chni wykonano średnio 180 
sondowań. 

Wybrane parametry charakteryzujące powierzchni<; i 
misę jeziorną: powierzchnia 169,8 ha, długość maks. 2440 m, 
szerokość maks. 1290 m. głębokość maks. 14,5 m. linia 
brzegowa misyjc7jomej 7275 m, objętość 13465.8 tys. m' . 

Warto pamiętać. że powy)'.szc wielkości odnoszą się do 
Jat s.teśćdziesiątych ubiegłego wieku. Jezioro ,.starzeje" się. a 
zmiany klimatycale i antropogeniczne przyspieszają jego 
proce:. wysychania. Obecnie, według skromnych obliczei1 
autora na podstawie aktualnych map topograficznych, 
powierzchnia jeziora zmniejszyła się o ok. 9% ( 15.3 ha). linia 
brzegowa o ok. 13% (945,3 m). a wody ubyło 12% ( 1629.3 
tys. m' ). 

Z morfologicznego punktu widzenia mi:-.a jeziorna je~ t 
naturalną fonną wklęsłą wypełnioną wodą . W jej obrębie 
można wydzielić tr.ty podstawowe strefy: przybrzeżną, zwaną 
inaczej litoralem, stok jeziorny czyli sublitoral oraz strefę 
głębmową. czyli toń jeziorna, profundal lub ploso. Brzegi 
jeziora Snrcz są słabo urozmaicone. płaskie i wyrównane, 
przykryte o:.adami (często organogenicznymi) o znacznej 
miąższości. Brzegi o charakter/C klifu występują w północno 

wschodniej i zachodniej części pobnc7a. Pokażnych 
rozmiarów mielizna brzegowa (określana również mianem 
ławicy) znajduje się w południowej strefie przybrzeżnej . 
Płycimę tę stanowi odcinek strefy przybrzeżnej zawarty 
między pobrzeżem i stokiem jeziornym. gdzie tworr.y okazałe 
kąpielisko . Posiada ona .spadek powierzchni skierowany ku 
toni je1jomej i kończy się ob~ypisJ..:iem. Stoki jeziora sa mało 
zróżnicowane i przeważ..nie reprezentują usypisko rozm~itych 
materiałów zmywanych z obrzeży. W obrębie strefv 
głębinowej występują dwa przegłębienia zwane głęboczkan{i 
(14,5m i 13.8m) oraz wypłycenia określane mianem progów 
(2.4m i 2,8m). Są to rói'norakiej genezy fonny erozyjno
akumulacyjne oraz ostańcowe. które urozmaicają rzeźbę dna. 

llewnia powierzchniowa jeziora je<;t nicwielka i w 

określenie ewentualnego styku 
misy jeziornej z warstwami , .. ·odonośnymi, co nic jest bez 
zn .. h.:zcn: a dla bilansu wodnego. 

Strefę brzegową w przeważającej czę~ci porasta 
drzewo~tan liści~ty (olcha, wieuba. topt1la. brzo:~..a). Jcdvnie 
południowo - zachodni i :t..achodni bueg obfituje w so -n~ i 
~wicrk. Za strefą dr1.cw \\)'Stępuje pas roślin błotnych. k'1óry 
przechodzi w strefę oczeretów. Dobrze oświetlona 
promleniami "lonec:tnymi (war:.twa fotyczna) strefa litoralna 
(przybrzó..na) związana z zasięgiem ro~linności zielonej sięga 
do ok. 2.5 m, a nickiedy nawet do 5 m głębokości. Zajmuje 
obs7ar ok. 2.7.9 ha. co stanowi 16.4 % ogólnej powicr.tchni 
jeziorn. Duże skupiska trzciny pospolitej od kilku do 
kilkunastu metrów szerokości występują w południowej, 
wschodniej i zachodniej części jeziora. Zwarte i nicdost<;pne, 
stanowią dogodne miejsca odbywania tarła przez leszcza, 
szczupaka i płoć. Twardej roślinności pozbawiony je't brzeg 
południowy. Znacznie mniejszą powierzchnię zajmuje 
roślinność nnurzona i roślinność o liściach plywających. 

!':astępna strefa , w której brak roślin zielonych. a 
rozwój zycia zależy od dopływu poknmm z litoralu i pelagialu. 
to profundal. Strefa głębino\\ a :t..ajmujc ok. 64.3% ogólnej 
powierzchni jeziora. tj . l 09.2 ha, a po~:o~tałc 19,3 % (32. 7 ha) 
stanowią gł~boczki. Wody profundalu jeziora Szarcz 
odznaoają się niską i nicwiele zmieniającą się w c1ąh'11 roku 
temperaturą oraz dobrymi warunk.u111 tlcno\\ymi do rozwoju 
ryb podrodziny ło~o~iowatych. Strefa śródje.ticrza -
pelagiczna. której war:-.twica trofogcmcma związana jest z 
dużą przezroczystością wody, si9ga do 6 m. Od strony 
brzegów graniczy z litoralem, a od dna z profundalem. Pelagial 
jest typowym środowi~kiem wodnym o swoistych zespołach 
organizmów żywych (plankton. nekton). Uboga racLej strefa 
pelagicznajeziora Szarcz r.rutuje na dotychczasov.·ą produkcję 
rybacką, opartą głównie na gatunkach planktonożemvch Z 
ryb żyjących w jeziorze należy wymienić: gatunki pelagiczne 
- sielawa, ukleja, denne - lewcz, denno - przybrzeżne czyli 
węgorz.., okoń i jazgarL, a przybrzeżne to płoć, wzdręga, 
szczupak i lin. 

Okresowe badania stanu czystości wód na Pojczierzu 
Międzyrzeckim przcrrowadza Wojewódzki Inspektorat 
Ochron) Środowiska Delegatura w Gorzowie Wlkp. Na 
podsta\' 1e badań z lat 1993. 1999 i 2005 wody jc.liora Szarcz 
zaliczono do II klasy czystości . Wody te odznaczają się reakcją 
lekko zasadową (7,2 - 8.3 pH), koTZ)'stn4 dla życia 
organicznego. Ilość substancji mineralnych waha się od 55 do 
65 mgli. Przeważa w nich na ~kutek piaszczysto -
mułkowatego otoczenia wapń (Ca), potas (K). magnez (Mg). a 
znacznie mniej je:.t sodu C'ia) i żelaza (Fe) Podobnie 
kształtuje się zawartośc substancji orgamcznych t 

rozproszonych związków azotu . 
Ekosystemjeziora Szarcz powinien podlegać społecznej 

kontroli, aby zapobiegać postępującej degradacji. Troska ta 
należy się pn~yszłym pokoleniom. 

dr Jan Krajniak 
autor monografii 

,.Jeziora Pszcze'' skiego Parku 
Krajobrazowego" 
~1iędzyrzccz 1998 
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Auto-Serwi 

Opon~ nowe i ui~wane 
W ct:Jglc.i 'prtcdai'y post.t .. ·t my 

opon) 110\~C w róinych rotm tarach 
do samod10dów osobo~ ych 

t terenowych 

Wyważanie kól 
Postadamy profesjonalny sprzęt 
do wywai'ania kół , .. pojazdach 

"Leśkiewicz" 

Felgi nowe i u.ip \ ;tne 
Postadamy felgi alumm tO\\( nO\\ c 

omt utywanc w rÓ/Ilych rotmiarach 
od D ' -21 · do samochodo\' 
O~Obo~ych, lCfi!IIOW)C h 

~o.,~ 
••• " ~ 

Sen,is opon 

~apraw a Felg 
JaJ..: o jed) m " Mic;d...:~ r /CC' ;u po.,.indam) 
ur~ad;enie tło napra\\~-pro tO\\.tnin fel' 

marki UNI_.J ROI. 

\\ ulkanizacja 

SPRZEDAŻ OP()N NOWYCHI UŻYWANYCli W R()/MIARACII 13"-22" 
przy ich zakupit! M()NTAŻ GRATIS! 

Naprawa zawieszenia 
Naprawy bieżące, 

Wymiana oleju-remonty silników, 
Wymiana pasków rozrządu, 

Pełny serwis klimatyzacji (płukanie, 

odgrzybianie, nabijanie ) 

Dojazd po auto do naprawy GRATIS! Usługi Transportowe. 

Pos1adamy opony rói:nych marek: 

66-300 MiędLyr;ccL ul.Zawadrkicgo 51 
W\\, .. . oponyrmedzyTZecz.pl 

te1.507 158 267, 732 877 067 



Położcmc jl:zloro Szarcz. 
52 29,7' c.p 15 45.2 ' A. 
dorzecze: Warta, Odm, 
"ysokość n p m: 55 J.; 111 

Dane morfometryczne· 
powierzchnia zw. wody: 169,8 
długosc .Jczwr:r 2440 m, 
S7crokosć max.: 1290 111, 

dł. linii brzeg.: 7275 m, 
obj~tość jezioro: 13465,8 tys. 
glifbokość ma.x . . 14,5 m, 
gł~tbokość śrcdma : 7,9 m, 
powierzchnia zlewni 
bezpośrcdmcj : 4,6 km:! 

Jezioro Szarcz 

O l 00 ::!00 100m 

Mapy do tekstu na stronie 22 
o 

Jezioro Szarcz z lotu ptaka (jot. ::Archiwum UG w P~::cze-.rie J 
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Ekspresowa naprawa 

PROTEZ ZĘBOWYCH 
tel. 0957412411 695261080 

COanula ~Sałł'ha 
Pracownia Protetyczna 

Międzyrzecz os. Generała Sikorskiego 7 
CZVNNE 

PONIEDZIALKIII *'toDY W GODZINACH 8.00.17.00 
WTOIIKI, CZWARTKI l PIĄTKI W GODZiłlACH 8.00.15.00 

STANISŁAW KLISOWSKI 
specjalista otolaryngolog 

Choroby uszu, nosa i gardła u dzieci i dorosłych. 
Zabiegi operacyjne w narkozie. 
Badanic słuchu audiometryczne. 

09 i 23.1 0.2020r. w godz. od l 4:00 do ł 6:00 
Międzyrzecz. os. Centrum 3 przy aptece 

"Aspiryn ka '' (H ej.i:<~ie od strony osiedla) 

Rejestracja telefoniczna: 608 802 553 

anusz Taskowicz 
Specjalista ortopedii 

i chirurgii urazowej 
Przyjmuje w poniedziałki 
w godzinach od 15 .. do 17 .. 

66-300 Międzyrzecz ui.Konstytucji 3 Maja 16 
-gabinety "Nagietek" obok sklepu medycznego 

tel. 691 37 86 86 

GABINET UROLOGICZNY 

lek. med. Ro1nan Turowski 
specjalista urolog 

(badania USG układu moczowego i prostaty) 
przyjmuje we wtorki i czwartki 

w godzinach 15.30- 16.30 

Międzyrzecz ul. Wojska Polskiego16 
tel. 601 911 019 

Gabinet Stomatologiczny 

lek. storn. Zdzisław Sobkowiak 
Międzyrzecz os. Centnm1 3 B 

teł. 95 7 41 2803 
przyjiDUJC: 

poniedziałek , środa, czwartek -
- 16.00- 18.00, wtorek- 9.00 - 12.00 

Pracownia protetyczna 
- -

*Materiały wysokiej jakości 
* Prace wvkonane 

~ 

z najwyższą starannością 

NAPRAWA PROTEZ 
Graiyna Grocholewska 
ul. Mieszka l 23 
66-300 M14fdzyrzecz tel. 668 461 439 

tO WIATOWA 
Zapraszamy do czytania nas w sieci: 

Numery archiwalne POWIATOWEJ: 

Biblioteka Cyfrowa 
Uniwersytetu Zielonogórskiego: 

https://zbc.uz.zgora.pl/dlibra/publication/6127 

7#structure 

SPECJALISTYCZNA 
PRAKTYKA LEKARSKA 

"JEDNO SERCE" 
lek. Katarzyna Grela-Cyndecka 

Specjalista Chorób Wewnętrznych 
Kardiolog 

EKG, ECHO SERCA, HOL TER EKG, 
HOLTER CIŚNIENIOWY, TEST WYSIŁKOWY 

MIĘDZYRZECZ ul. 30 Stycznia 35A 
rejestracja telefoniczna 517057501 
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Jubileusz stowarzyszenia "Trzcielscy Seniorzy" 
Z oka7j i tO-lecia b)ła duża uroczystość i mim o 

pandemictnych ograniczeń, ba rdzo ud ana. ~'szys~:y -.eniorzy byli 
juL -.pragnieni w~pólnych kontaktó\.\-, spotkań i ronnÓ\\ przy kawie 
W marcu klub zawte~ił ~woją dz1alalno~ć. bo taka była koni~:ctno~ć. 
ale \.\-V}'>C) / niecicrpll""osclą oczck1wali po"'"rotu do 
stO\\ arzyszcniowcJ cod?JennoścJ. l pC\\ m~: dlatego tak liczn1c 

przybyli na JUblleus.tO\.\- e uroczy:-.tosci"'" rybojackieJ \\-taC H!. Odbyły 
s1ę one w tr7eci weekend września. na zakończemc lata, we 
wrzosowej scenerii. Aura spuyjała uroctystoścJOm, humory 
uczestników tak7e były Ś\.\- iątecme. Tylko maseczki na twarzach. 
środki dezynfekujące i unikanic l:lUłych powitań świadczyły o 
niezwykłości sytuacji i zaleceniach sanitarnych. Nic było wspólnych 
tatlCO\.\-, grupowych taba\\ sportowych, a cala impreta odbywała się 
na placu w otoczemu leśnych drzew. Miejsce było urocze. pachnące 
zywicą i kulinamymi smakołykami. A tych ostatnich było dużo i Jak 
zwykle ich rozmaitość zachęcała do konsumpcji. Był), populama 
JUŻ. grochÓ\\k a Z) gmunta Patelskiego. paJdy chleba ze 
o;makowttym smalccm i ma łosoln)mi ogórkami. gnllm\anc 
k i ełba:;ki i kaszanki. Słodkości natomtast, były do wyboru i koloru 
Oczywiście były to ciasta. cuk1emiczc arcydzieła seniorek. wyp1cki z 
akcentem kresowym i wielkopolskim. Smakowa ły wybornie i nikt 
nie oszczędzał s ię ze względu na kalorie. Te słodkości upiekły -
'\laria Kowalkowska" KQ-styna Konieczna, Czesława Danielak, 
Lola Maćkowiak, Janina Pisarek, Eugenia Kłosowska, Emilia 
Lodyga, Irena lwaniec. 

Miało być wesoło i było wesoło. bo taki jubtleusz ma swoje 
""Ymagania. Stowarzyszenie powstało l O lat temu, ale seniorzy 
zaczęli organizować się dużo wcześniej, bo 15 lat temu. Była "'"ięc 
wyjątkowa okazJa do 5witrtOwania. Przez te lata wiele się dz1ało u 
seniorów, wszyscy wspólme budowal i swoją stowarzyszemową 

hi..,torię. Jest v. ięc o cLym wspominać. tak tc7 działo ~ię na 
jubJ!eu~/OWCJ tmprc/lc \1ia la ona uroCL~ stą oprawę i rangę 
dzięki prz~ by łym gościom oraz współfinansowaniu przez 
inst)tucj e !lamorz.ądo\\ e. !\a roClnlcowe spotkanie 7 sentorami 
ptl) byli: bumlistu - Jaro~łav. KaC7marek. Dorota S"'" icrzko i 
Wwletta l·abian t B1bliotek1 Publicmcj Miasta i Gmmy \\ 
Tr7cielu, 1\nna Stru1ik i Wiesia\\ a MaLurktc\.\-tcz 7 tr7Clelskicgo 
Centrum Kultur), prCle~ OSP "'" Trzctclu AndrtCJ Kło~ow-.ki 
oraz krty Tryba z. Poltcji Powtatov.ej \.\ Międz.yrzeclU. Ich 
udział w emeryckiej urocz.y~tości CICsLyl ~emoróv .. poniewai om 
od w telu lat ""spomagają stowaT?yS?enic w tch działaniach 1 słu1ą 
orgam?acyJną pomocą Są to prawdztwi pr1yjaeiele .. Tr/Clel'>ktch 
Seniorów ... X lec te :-.to"'" arzy-.Lenia ·· Tr.tcielscy Senwrzy .. było 
współfinan-.owane przez Lrząd Mar:.Lałkow ... kt \~ ramach 
w~parcia ;adania pubhunego w obslaf/c na r1CC7 rozwoJU 
obszarów \\'lejsklch . Larząd WoJewództwa Lubusk1ego przyznal 
sentorom kwotę 1 O 000 zł. Została ona racjonalnie "~ykouystana 
na "'"yposażcntc klubu scnwra. Zakupiony spr7ęt członkowie 
stowarzyszenia wykorzystali do przygotowania JUbileuszowej 
Imprezy. Slujyć aeszt4 on będne seniorom prze/ lata i na pewno 
zo~tame spożytkowany podczas innych uroczystości oraz w ich 

codziennej działalności. W trakcie imprez.y realizowane było także 
zadanic ,,Zdrowy i bezpieczny senior". Sytuacja pandemtczna w 
kraju spowodowała komeczność połączenia dwóch zadań. Częste 1 
liczne zgromadzenia seniorów nic są zbyt bezpieczne, stąd 

wskazane są ograniczenia. J tego seniorzy trzymają się. Podczas 
s potkania organiza tor?)' p rzeprowadzi l i konkurs na 
najładniejszą i najciekaw~zą maseczkę. A były one różnorodne 
kolorowe, zaba\.\- ne, z różnymi motywami. J ury w składzie -
Ryszard Muzia. Danuta Pacholtk i Anna Struzik przyznało trzy 
nagrody. Pierwsze miejsce zdobyła - Elżbieta Kuryś, drugie 
Tadeusz Grabowski a trzecie - Czesława Danielak. Wesołe 
biesiadowanic było przeplatane infonnacjami na temat zdrowia i 
bezpieczeństwa seniorów. Potrzebne i aktualne wiadomości 

pr7ekazywah - Andrzej Klosowsk1 1 Jerzy Tf)ba. "latomiast 
szczególnym akcentem uroczystości było wręczenie odznaczeń 
przez burmistrza Trzciela Jarosława Kaczmarka. HonorO\\e 
odznaki "Za Zasługi dla Miasta i Gminy Trzciel" otrzymali 
Maria Kowa lkows ka, Kazimiera Taberska , Henr~ ka 
Napierała, Tadeusz Grabowski, Adam Kuj a\\ a i Włodzimierz 
Taberski. To było wzruszające, bo seniorzy swoją działalnością, 
aktywnośc1ą. a wcześmej pracą zawodową wiele uczyni li dla 
swojego środowiska, społeczeństwa oraz stowarzyszenia. l 
dobrze, że doceniają to Jeszcze nie seniorzy, bo jak nap1sał J. 1. 
Kraszewski - .. Młodość to kl~iat życia. jesień to owoc dojrzały. 
starośi: to cudna pamiątka, przed którą klękać potrzeba, byją czcić 
jak relikwię··. Po świętujących seniorach wieku nie było wtdać, bo 
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jak 1awvc mu7)·ka i towar<y-.two dodaje a m ~ił i w cm) Tym razem 
dobreJ muLyki rÓ\\ntc.l nic brakO\\ało . Dla czlonkó\\ 
\tO\\arL) s.lenia gra l i \piC\\< al Kr.l) s.ltof Bendo,Hki L GrodLi~ka 
\Ą-aclkopolsktego. Było wic;c rado~me i przyjcmntc. rradycyjntC 
takie było - gromkic odspic\\ anc .. Sto lat". iyucnaa. gratulaCJe. 
lo.'ńiJt) 1 nagrody. A nade ''''Y"tko były dobre humory. oderwamc 
-.a c; od ... nrcj pandemiC7ncJ 17CC7)'' istości 1 "s7clkich codnennych 
tro~k. których nikomu nic brakuJc. lJctc~tntL}' ~potkanta pamtętah o 
tych, którzy odcwli z ich grona na zaw~zc UCLcili to minutą cisZ). 
Uroczystość zap.:wnc to~tanic długo \\ pami~ei. a t\\ ła~LCLa JCJ 
plcncro'' y charakter .... crdcCtno~ć g oset oraL pornoc 
U rtędu \1arszalkow ~lo. tego '' / teloneJ ( 1ór7c 1 
Urtc;du Miasta w Tuuelu Centrum Kultury orat 
Btbłtotckt PubltczncJ \11asta 1 GmmyTrtcicl. 

W moim magicznym ogrodzie- cz. III 
'\as7 ogród paękmał kaLoego dnia Od ch\\ tli. kaedy -;tanął tu 

mały domek. zrobiło \tę jestcl'e bardziej swojsko. , asze grządkt 
katdcgo dm a zm1emały ~w OJ \\ ygląd. kolor 1 l' a pa~.: h \1oją nO\'<! 
pasją stało się kupowanie wvy.,tktego, co ten ogród upaębzało. 'a 
pocL<!tku pojechałam do Centrum ogrodniczego w Lub1mcku koło 
Świcbodzma. Kuptłam tam a/alte 1 IUJC vmaragdowe. które 
prtyo/(.lobJły nasz płot. Byłam także w ogromnym Centrum w 
Gorzowie. gdzie zabrakło mt tchu na widok wielkiej ilośc1 
rożnorodnych b\ iatów 1 d ue\\ e k. 
Wracałam do domu załadowan~m po dach 
-.amochodem. Jadąc z tymi pachnącymi, 
minokolorowymi k'' tatami. wiedziałam 
JU7. gd7tc JC posadt<r Jak pisałam 
poprtednio. po d\\Óch stronach pOJUWity 
stę pu;knc kwtaty lav .. endy, a tuL .1a nimi 
rozk\ntaly różnym1 kolorami róże, 

goidLJki i wiele pic;knych. pachnących 

\\IOSCnnych odmtan k\\tatO\\ych ICCO 
daleJ nJeŚtnJało w;ra ... tały z ztcmt 'maC7ne 
warzywa 1 kolorowe kalarepy - p1cm ~ry 
raz zobaczyłam fioletowq odmianę tego 
war/)'\\a W takim tO\\ar/y.,twic radośme 
rosły ptetmszki i dwukolorowe papryki. 
N te mogło tak.L.e zabraknąć baLyht i jeszcze 
paru LJół, których zapach przywoływał 
smaki różnych potraw. Warzywa 
rozdzielały grządki słodk1ch. czcn.,..onych i 
ptęknych poZiomek 1 truskawek 
S7Clt:góln.:: znaczenie miaty te poziOmki, 
których smaku ant zapachu me lila wiele 
osób. Nasza wnuc1ka rufsmakowała się\\ 
tych owocach. Wal.ną role" ksLtaltowantu na:-Lcgo ogrodu odegrała 
\\iZJa tego ogródka, który był ma bliski przez całe obrryckte życie. 
Nie mogło v .. ięc zabraknąć u na-. zielonego groszku. który był zawsze 
'" ogrod71c mojego rodlinoego domu Siałam go/" ielką cLułośctą i 
z rado~CJą patrzyłam. Jak powoh \\)'chodn 1 /temi. On rósł. my 
patl7yhsmy 1 smako\\ahsmy go przez długi cza-.. Tak. Jak groszek 
był '' Mny dla mnie, tak pomidory były mezbędnc i oczy,, istc dla 
mojego męża. Sadziłam malutkie knaczki, które 1 c/asem piękn1e 
wyrosły i dały nam cudowne, ~łodkie O\\OCC. l.iwtclbtam patrzeć. jak 
nav ogród rozkwtta 1 i'yJC, dając nam radość. DaleJ /a grządkami 
wauy\\nymt jest kolejna. otoc/ona pięknym płotkiem, rabata 
k '' iato\\a. Rosną tu ... rud t"tc, ozdobne słonccmik.i. azalie. magnolie 
1 wiele tnnych, których p17yznac muszę szcLcrtc na/\\ me znam 
Obok tego pachnącego kwitnącego miejsca '")dllclili~my kawałek 
tra\\). gdzie'' upalne dni odpoczywałam na Jeżaku. To napra\\dę 

cudO\\ny CLas 1 mteJ!:>ee. ~a!:>t ogródko\\ i sąstedLt widLąc nasze 
zaanga.iO\\anie. chętme ud/lelają nam roLny~.:h rad 1 słu7ą 
pomocą To \\łasme om \\zbogaci !t nasz ogród. damjąc nam swoje 
sad1onkt \vkrótcc tauwaiyli~my, że wnuctk.t U\.,..ielbia ten nasz 
raJ na 1icmi i w ctęści rekrcaqjnej rozlo/yła -.wój materac 1 
ĆWICI'y, gdyż uwielbta akrobatykę i trenuJe s WOJ C umiejętności na 
tajęciach w gorzowskim Funjump -czyli Parku Trampolin. FaJny 
to czas. k1edy my stejemy, sadnmy. a młode pokolenie 1am1ast 

s1ed11eć \\ komórkach, baw1 stę na 
po\\ietrzu Dztękt Gosa nav O!,'Tód stał się 
miejscem spotkail nastolatków. którzy ku 
moJemu /dLtWiemu śv .. tctnie tu s1ę bawią 
l'.a,.,.et /agonieni na co d11en rodLice 
\\nuczkt zaczęli znajdować czasu. aby tu 
v .. paść, tjeść mięsko L grilla . .llemmaczkt z 
ogni..,ka 1 trochę po~iccbieć. 

Bc7 h' itł naokoło L p!7odu liliowy. z 
tyłu ogrodu biały. Jego zapach romosił się 
wokoł . Posadziliśmy także krzaczkt malin, 
por7cc7ek. agrestu i borÓ\\ ck. Latem 
jedliśmy piel'\\ szc malmy 1 porzeczki, 
delektowahśmy s tę '' szystktmt smakami, 
które poja\\iały się na nasrym ogrod.z1c. 
Wnuczka prryjeżd/ała częscicj ni.l dotąd i 
marzyła o trampohnie. li.Ja początku lipca na 
jeszcLe trochę marneJ trawce postaw 1liśmy 
przywiatoną 1 ~ rocławta trampolinę. Fajny 
to był dtień, bo ta .. skoczma" spowodowała. 
ie razem l' dLtećmt spędl'llt'm) letnią p1ękną 
sobotę. 

Lato było mezbyt upalne. z w yjątkicm pierwszych tygodni 
s1erpnia. a mimo to wszystko. co zasadziliśmy ro~ło. Sprawiało 
nam to ogromną radość. w,ród niezapomm.mych dnt spędzanych 
na naszym Rodos. takim \\yjątko\\ym był ten. kiedy nagle niebo 
pokryły czame chmul), z który-ch lunął desl'cz, a mebo 
rozbł)skało piomnamt Stcdztehśmy sobie pod ogrodO\\)'m 
davk1cm (ma on \\artosc ~entymentalną. bo JCst 1 rodLinnego, 
obl'7)cktego domu) i '' nuczka bardzo prtC/}\\ała te ZJawiska 
atmosferyczne. Ra7 zaWIJała saę kocem. za chwilę uctekała do 
domku. śmiała sH; 1 piszczała Patrzyhśmy na nią 1 po raz kolejny 
utwaerdLJitśmy sic w przekonaniu, ze nasz pomy~ł z kupnem 
ogrodu ·Je:.t \\ l 00% trafiony. To dobre mtcjsec 1 uas dla 
,."..",.y.,tktch .. 

Mariola Solecka 
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Z Anną Ha d ryś- F arat, 
Grzegorzem Krawczykiem 
i Edwinem Babiakiem 

DzisiaJ rozmowa trochę jak nie z tego świata, bo o dwóch 
salonach fryzjerskich mies.lezących się obok siebie. 
Niezwykłość tej historii polega na niezwykłości ich 
właścicieli. Jednym z nichjest FRYZJERSTWO MĘSKIE 
Babiak end Krawczyk, a drugim FRYZJERSTWO 
DAMSKIE :\1ontibello Anny Hadryś-Fa rat . Oba 
mieszczą się w budynku Cechu R;;emiosł Różnych - męski 
jest na piętrze, a damski w piwnicach. Wydawać by si<; 
mogło, że będzie to współczesna bajka w stylu "Paweł i 
Gaweł w jednym stali domku ... " Nic bardziej mylnego. 
Zaczynamy rozmowę, która może da nadzieję tym, którzy me 
wierzą w drugiego człowieka. 

- Co wspólnego mają ze sobą Anna, Grzegorz i 
Edwin? 

- Anna- z Grzegorzem znamy się właściwie od dziecka, 
razem mieliśmy praktyki u pani Zofii Babij. Tam też 
praktykował nasz młodszy kolega Edwin Babiak. Potem 
nasze z Grzegorzem drogi się rozeszły. Spotkaliśmy się po 
latach, zupełnie przypadkowo. Ja miałam już swój salon, 
Grzegorz i Edwin też pracowali w swoim zawodzie. Od 
słowa do słowa i postanowiliśmy zadziałać wspólnie, choć z 
zachowaniem autonomii. Ten pozorny paradoks okazał się 
wspaniałym rozwiązaniem . Tak narodziła się myśl 

stworzenia w jednym miejscu salonu 
fryzjerskiego dla pań i panów. 

- Jak to, w jednym miejscu dwa 
zakłady z dwoma właścicielami? 
Przecież to burzy zasady dotyczące 

bezwzględnej konkurencji! 
- Odpowiadają razem. No właśnie. 

Wszyscy w dzisiejszych czasach patrzą na , 
siebie wilkiem i czekają na potknięcie 

konkurencji . Chcąc zarobić więcej, mieć 
więcej klientów fryzjer oczernia fryzjera, 
kosmetyczka kosmetyczkę, lekarz
lekarza. My czujemy i myślimy inaczej. 
Nasze salony ze sobą współpracują, są 
wobec siebie lojalne i wzajemnie się 

wspierają. 

- To co mówicie, to jakaś bajka czy 
co? Proszę o konkrety. 

- Anna - mój salon mieści się w 
piwnicy Cechu Rzemiosł Rożnych 1 jest 
przeznaczony wyłącznie dla kobiet. Do 
nieda\\na obcina ł yśmy również 
mężczyzn. Od momentu, kiedy chłopcy 
otworzyli swój salon, my nie zajmujemy 
się męskimi głowami . 

- Grzegorz i Edwin- i odwrotnie. W 
naszym zakładzie, na piętrze, zajmujemy 
się tylko strzyżeniem męskim i dla 
mężczyzn. Wszystkie kobiety, które 
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chrom nas.te "'losy od róinych tamcc7y'>7C7eń -
chcm1cmych. z po\\ictua itd Detoks w form1c maseczki ma 
dJ'Iałanic natychmiastowe, trwałe 1 rev.ltah/ujące. 
\V<.,paniałym uzupełnieniem p1el9gnacj1 jc't te/ Recharge (7 
franc. doładowanie). czy li 7asto<;owanic od;iywki 
nawJlnjąccj i utuymującej kolor Wiele klientek korzysta 
taiJc z zab1cgu Rescuc (z franc. ratov.ać), cz}h masceLki 
npohiegajaceJ :-tar;rcn1u s1ę \doso•\ 1 jcdnoc.rcsnic 
odty\\ iającej znivc;rone cebulki wło<;owc Kaida klientka 
uty.,ka '" naszym salome fachową poradę dotycząca doboru 
ma'>kt. odrywk1 czy s.tamponu. Wszystkomoinakupić u nas 
na rnieJ"Cu 1 są to produkty nie tylko mark1 Montibello. ale 
takie ró:tnych innych fim1 

- Kobieta \\)SLła obcięta, pofarbo,,ana. podetoksiei 
od L)"' kac h. \\ tym cLa!lie jej mę.lcL) L na piętro ")'żej 
La!liada na fotelu. Co tam się dlieje? 

- GrLegorL i Edwin - nas1 salon jest dla mę:lc7)'Zn -
tych młodych, śrcdmch 1 starszych. Z myślą o naszych 
klientach tadbaliśmy o pewne cechy wystroju, które 
symbolizują prawdLiv.cgo faceta. Stoi więc w oknie 
wspaniały motor. a całość dekoracji teżjest robiona 7 myślą o 
panach. Działamy od czerwca, więc jesteśmy jeszcze 
stosunkowo nowym salonem. ZaJmUJemy su; pielęgnacją 
głowy od umycia przez strzyżenie i modelowame Obecme 
męl:czyźni dbają o swÓJ '"'ygląd i fryzura jest jego wal:nym 
elementem. Dzisiaj dorninuje klasyka na mę<;kicj głowie, a 
więc góra włosów trochę dłuższa, a tył krótszy. Włosy 
męsk1c mo7na te:l ładnie wymodelować i utrwalić lakierem. 
Minęły c.tasy golenia na łyso i irokezów. W pr~:yszłości 

(mamy nadzieję, że niedalckicj), rozszerzymy nasze usługi o 
piclęgnację brody i zabieg1 tus.tujące siwimę. 

Poniedzcie proszę swoim kolegom po fachu i innym 
"ła~cicielom ró.Lnych zakładów usługowych, w jakich 
dLiałaniach widLicie SLansę na sukces, uśmiech i 
zadowolenie. 

Razem -Jak powledzieliśmy wcześn1cj, podstawą 
sukcc~u jest w zaJem na /yctliwość, pr.tyjaHt i pomoc. 
Konkurencja była.jcst i będ.11c podobnie jak normalną rzeczą 
Jest chęć otrzymania dobrej npłaty .ta ~woją pracę. ale 
apeluJemy do naszych kolegÓ\\ z branz} i "'łasc1cieli 
takładów o zacho\\anic przyz.wmtości wobec siebie i innych. 
Konkurencja niech trwa nadal, ale nic koS7tcm innych i 
krytyk1 kolegów po fachu. Dzisiejszy światjest pełen smutku 
1 obaw o byt, posiadantc 1 klientÓ\\. My działamy tak. aby 
odnosic <,ukces .tawodO"-Y bez krzywdtenia innych. 
Apclujem:> więc o\\ taJemny szacunek t :uo/umtcmc. :lc chęć 
;ry.,ku 1 posiadania pieniędzy nie mogą zdominować 
wy;rs1ych wartości. 

- CZ] nie macie obaw, L.e wasze postułaty '"ywołają 
falę hej tu i nienawiści? 

Właśnie mamy nadzieję. że tak jak dawniej była 

7JCdnoczona brać Cechu, tak i teraz mozcmy wspólnie się 
ba\\ ić, rozmawiać o naszeJ pracy, cie.,zyć su; .1 sukce:.ów 
kolegów 1 żyć spokojnie. 

DLiękuję za ciepłą rozmowę, z której płyną słowa 
otuch) i nadziei - wartości tak bardzo 
potrzebnych we współczesnym świecie. 

'VIarioła Solecka 

Kolejne maseczki trafiły do medyków 
" Resort Spra"iedlh\o&ci Pomaga"- "spółna akcja 

Minister!\ t\\ a Spra\\iedli" o~ci o rat: Slul:b~ Więziennej po raz 
"olejn~ pOZ\\olila udLielić '~sparcia " postaci maseczek 
ochronnych dla med) I..Ól\ 1 międL) rzec kiego ~Lpitała. 

Mascczk1 zostały wykonane w trakc1e rcalitaCJI programu 
readaptaCJI społeczneJ "Ja " olontariusz", ktory 1 zał?:tcma ma na 
celu niesicmc pomocy innym. Dyrektor Aresztu Sledczego l\ 

Międz) r.teczu mjr Piotr Gola\\ ski pr:.rckatal kolejną JUŻ panu; 

ma~cctck ochronn}Ch która zo-.tala uszyta z powierzonego pr:tet 
'>lpltal materiału. \\' rrakc1c puckatania prtytoc1ył -.tarą za:.adę 
.. ... dobr)' ratownik, to ~'K-}' ratownik . .. " dlatego nah!:t)' 
pamiętać. 'ic właśnie lckartc, p1clęgmarki ora1 ratowmcy są 

naJbardtleJ nara7cm na kontakt 
1 osobam1 chorym1. a tym 
samy m na ewentualne tego 
konsck\\cncje. Pornoc 
-.klcro'' ana do tej grup} 
zawodowej je'>t Jak najbardtiCJ 
\\Skalana 

Ud:.dal \\ programach 
readaptacji społecznej to dla 
"kazanych lekcja majaca 
główn1e na celu \Hbud.tcn1c 
'' o l 1 '' s p o l d 1 1 a l a n 1 a .,.. 
kvtahowaniU 1ch spolcctme 
potądanych postaw S1yc1c 
ma-.cc:tck w ramach programu 
.. Ja wolontarius1" daJe un 
możliv.ość rozwoju. budowama 
poryty,•nych relacji. ucl) -,umtenności, a co najważmejszc ucLy 
tego. ic warto pomagać 

Ogólnopolska akcja . Resort Spraw1edliwosci Pomaga·· ma na 
celu mc ... lcmc pomocy pr1cdc wszystkim tam. gd71c jest ona 
naJbard.t1cj potrzebna WctesnicJ m1eliśm:> okazJę pomóc dwom 
domom dnccka. pensJonartuszom Domu Pornocy Społecznej. a 
tak/C mu;d/yrzeck1m medykom Dztś udało nam s1ę po raz kolejny 
w<,pomóc S.tpital Międzyuccki . 

Rzec:.11iJ. pra,owyD)'rektora 
Ares:;tu Śledc:;ego w .'ł-lięd:yr:.eczu 

por. Jacek Ćwiertnia 
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Wieści z Brójec 
ŚCIEŻKA PRZYROD~ICZA UPORZ,\DKOWAI'\A 
Zadanie publiczne pn. "Dbamy ościeLkęprzyrodniczą na 

dawnym cmentarzu ewangehcktm'· zostało zrealizowane. Od 
15 lipca do 15 sierpma 2020 r. trwały prace porządkowe. 

Z n ajdująca s i 9 na 
cme n tauu ścieżka 

puyrodn icza. cenny 
kompleks przyrodniczy. 
była bardzo zarośnięta. 

PO\\Sta la '" 20 l O r '~ 
r amach środ k ów 
pozyskanych z Fundacji 
Wspomagania Wsi . Co 
roku koszona była trawa i 
grabiona ścic7ka, jednak 
gruntO\\ ncgo odnowtenia 
wymaga ł y tab l ice 
mfonnujące o florze i 
faun ie oraz ławkt, a takze 
g r ób rodziny 

nmordowaneJ w 1945 r. O środki na matenały Z\\ róciło s tę 
KG W do Gminy i otr?ymało dotację w ramach uproszczoneJ 
oferty. Lącznie 25 osób zaangażowało stę w doprow..tdzeme 
śc ieżki przyrodniczej do porządku. ~ajwięcej osób praco~alo 
12 sierpnia. W tym dmu dokladme wygrabtono l iście, usunięto 
pozostal e clm-as ty, przycię to krzewy. W rea l izację 

zaplanowanego radania włąc;yła si9 Rada Sołecka z sołtysem 
na czele, członki nic KGW oraz m icszkat'lcy Brójcc, a także 
osoby spoza Brójec . Wokół krzyża upamiętniającego 

pochowanych na cmentarzu da\\tJych mieszkańców BróJCC 
posadzone zostały rośliny. Informacje zamieszczane były 

systematycznie na Facebooku. 

INTEGRACYJNYWYJAZD NAD MORZE 

\\ dniach od 2R do 30 sierpnia br. gntpa członkiń Kola 
Gospodyń Wiejsk ich z Brójcc wypoczywała i bawi ła się nad 
morzem w Pogorzclicy. W brójeckim Kole są panie. które mają 
dwadzieścia ki lka lat i takie, które skończyły siedemdzi esiątkę . 
Tak duża różnica wieku nie była problemem. żeby wyj~chać i 
wspólnie spędztć czas. Pogoda doptsała. Część osób spędzała 
czas na plaży, inna grupa spacerowała wzdłuż brzegu pokonując 
codzienme ponad l O km. Cala grupa stwierdziła, ż.c ten pobyt 
był za krótki i pamc ju / planują następny wyjazd na prz)szły 
rok. 

UROCZYSTOŚC I ODPLSTO\\- E W BRÓJCACH 
Przez dztesttrć poprzedmch lat, we wrześniu. 1 ok3lji 

odpustu parafialnego parafii pw. M P w Brójcach, odbywał s tę 
festyn parafialny. W tym roku, z powodu pandemu, po 
uroczystej Mszy św., zamia~t festynu odbył stę jam1ark. W 
n iedzielę 13 września br. na placu parafialnym stanęło ki lka 
stoisk z różnymi artykułami. Były zaba\\ kt dla dzieci, piękna 

biżuteria, rzc:lby. Jedno ze st01sk przygotowało KGW z Brójec. 
Odwiedzający mogli pod71\',iać \\ yroby rękodztelnicze 

wyko nane przez członkinic Kola. W spr7edaiy b)ły 

czekoladO\.,niki, bombki na choinkę i kule musujące do kąpich 
Puewodnic1ąca · Aneta Brzezińska. posiadająca zdolnośct 

artystyczne. zaraziła kolóanki swoją pasją i dzięki temu 
powstały cieka"'c prace. Dochód 1c spr!cdaty ?o-.tal 
przekazany na potrzeby remontO\\ c parafii . S\\Ojc wyroby 
promowała równieL: grupa n ieformalna ,.Aktywn i 
Panowiczanic". Ze środków Programu Fundusz Imcjatyv. 
Obywatelskich na lata 20 l 4- 2020 przyrządnit pyszną kontiturę 

borÓ\\ kową z C)1ryną, sern owal t ktszone warzy \\ a. które mogli 
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-,kos7tować odv. icd1ający. Swoje !>toisko wystav.1ło rówmcż 
-,towarzyvcnie Choc1s.t:ewo .. Wspólna Prl)'>Lło~ć". W ramach 
proJektu \t1 iędzypokolemO\\ y hstm al G 1a PlansLOV. )'Ch 
pre7entowali gry 1 lachęcali do 1ch wypo/yc.t:ama (nav.et na 
miesiąc) Jak co roku. były pySl'nc c1asta 1 potrav.y 1 grilla. 
Pogoda dopisała \V-,zyscy uc.t:cstnicy. L zachov.;niem 
'' s:rclktch '>rodkÓ\\ ostrożnośc i v. tym trudnvm c.la'>IC, m1ło 
sp~dnh mcdziclnc popołudmc '\ad cało~CH} c~uwał probosLcL 
ks. Jacek llcyduk i nienn·odny KrzysztofTurecki. 

KLRSCARVI'\G U 
ló \Hzcśnia br odbył się w sali wiej~k icJ w HrÓJcach kur'> 

carvingu Było to .1adanic pub he me rca li;owame prLel KG \V L 
dotaCJI .1 Gmin) Tuc1cl - Ro1wój społec1nośc1 lokalnych w 
ramach ,,.,połpracy gminy L organi1acJarn. po;arządO\\)ml w 2020 r Car..mg to tajska filot:Ofia h"orLcnia \\arl\~tno -

onoco\\ych dekoracji. Vt' kur~ie wzięło udLiał 36 pa6. Kurs 
pO\tadLil Jarosław Galiśkie\\iC7, s1ef kuchni re~tauracji ze 
SLczecina. \\ spo~ób profesjona l n~ pruprowad7il 
prakt}C.lne \\ar 7taty. Uc1e~tnic} 7dobyh pod'>tawy 
tcoretyc.tnc 1 praktycLnc w teJ d.!iCd7inie, naucZ) li się tworzyć 
niesamo\\ i te OLdoby L roślin jada In) ch. Celem tej wtuki jcst 
uczymcmc produktov. spOi)WC.l}'Ch bard7iCJ atrakcyjnym• i 
apetyunlCJSL) mi do skonsumowam a 7 \\ ar?V\\ i owocóv. 
pow~taly mezwykłc cuda. KGW czę!)to organin.;JC imprc7y dla 
środo\\ iska lokalnego, '" ięc pant c 
puy g otO\\ ując na~tepną unpreLę. na pcw no 
'" ykouy-.tają s\\ oj e zdo l nośc1 i pi~knic 
udekorują stoły. 

Halina Pilipczuk 

Historia przyrody Powiatu Międzyrzeckiego 

Powrót wilka 
sta łych grup rodzinnych v.llków 
Wat.thy \\ilkÓ\\ mogą hcryc na\\ et do 
20 osobmkÓ\\. Są to grupy rodzmnl.! 
l'łoione z pary rod.llctcłsklcj 1 
młodych. W grupie obowtątuje ści::.ła 
h1erarchia \\Cv. n~tuna Do tej pory na l\ a terenie obecnego po" i atu 

1111ędzyrzeck i ego ostatni \\ ao-.t populacji 
w!lkow nastąpił .1 i mą !813 roku, gdy 
pmuacal~lt:ą spod Mosk-. .. y pobitą arm1ę 

'\apokona trtebiły mro7y. choroby oraz 
lance k01ackic. Pr?eka'' memwck1e mówia 
o ciągłych atakach podj;7dów kotacklch n~ 
maruderów armii cc,ar~k•cJ. Du:ia ich grup" 
:tebrała Sil: w gospod11c na rogatkach mia-.ta 
(da\\lla karczma). L:tv.ortono tam 
tymcLasov. y la1arct dla rannych i 
1mro.lony<:h. Gdy do Ml~dzyr?CCta 

'"targnę h kotacy. mlCJ~cow 1 s1:_. bko 
''-,kazali mieJSCe, gdne sic; u kry IJ \\' 
okolicach karcLmy dos.lło do krwa,., ej 
masakry. po której ~cigano ucicbjących 
Francutów. Jak podaJ'! da\vnc pr te katy, 
poboC/a drogi do Pic.,ek b:_. ly zasłane ICh 
l:iałami. które polLhl<~ły na pa-.tw~ w lłkó\\ 
Tej ;i my'' ilkóv. bylu.,tclcgólnic du;o. 

Kruniki niemieckie odnotowały 
13\trtclcrm• ''statmcgo wilka ,.". powicci~ 
\1e ... erit.t 1 S hpca l X52 r. upamictr11onc 
pomnik i cm (W o l fsdenkmal). Lec t był to 
wilk przybyły naJpnwdopodobnicj 1 

WielkopoJ-,ki. W oh)licach Sk'' Iertvnv, 
gd11e JC'>tcle '' 1X25 roku odnoto\\·a~o 
;agry7icnic prze/ wilkt 2 \\ol(m na 
past\\ isku nicopodal miasta. ostatmcgo 

wilka O<htr7clono w l X43 roku /a kazdego 
.ta-.trzelonego wi lka my~hwemu wypłacano 
poka.lną <,umę- l O talarów. a za wtlcrycc 20. 

W ostatnim trLvdtiestoleciu wilk 
najbhżeJ grJnic powiatu notov. a n) był w 
\lyczmu 1994 roku na poludniowy wschod 
od Toporowa (Pu~/C/a Lubu-.ka). Od 
połov. y lat 90. XX wieku stale wy-,tępujc w 
Pu_szC?y ;-..:adnoteckiCJ za Sh~<ICr7yną 1 
~11ędzychod..:m gdzie '' 1lki by ty takle 
od~trzchwanc. \\'ędrÓ\\kl wtłk(m przez 
teren pov.iatu rozpocz~ł) ~ię mniej w1ęcej od 
2007 roku. gdy wilk był ,."1dziany 1 
rozpoznany po tropach koło K~'L)CY i 
prawdopodobnie 2 o~obn1ki b\ h "Id/lanc 
kolo P'7czewa. Latem 20 li roku. 2 o~obnik1 
b) ły. ob-,er..vowanc pr 1ez miejscowego 
myslmegt) koło Trtcmc~zna Lubuskiego. 
l1mą 20 13 roku tropy wilka tnaloi;no 
11119dz) K~vycą a Kur:-.kiem. \\ 10~ną \\ 
2016 rokJ \\dk1 \\id\\\ano koło ( lwcmv. a 
" ~020 roku m1ędz; 'kmplewcm ; 1'<;"4 
\\'~1q. kolo Stołunia. Gł9bokiego 1 Do.;bówka. 

Ohc~.:mc wilki "'! spotykane na 
obvar1e całego ptm iatu \\ Jdnanc był) 
kolo Zalewu Blcd.te\\ -.k1ego. RoJe" a i 
Huko\\Ca. Według danych Sto\\arz'r,lCnJa 
dla :--.a tury ,.Wilk", \\ :t l mi c 20 17· 20 l X " 
Ja.,ach Lachodniej Pol..,ki żyło co najmmej XO 

na-.zych terenach "lik t żyły głÓ\\ nic 
samotnic, ,., ostatnich mtestącach poj a'' i la 
su; JUŻ ptcrv. va wataha. 

\\'ilki .1 reguły unikają jakiegokolwiek 
kontaktu .1 lud.rmi. To inteligentne i 
cieka-.\ sktc "' tew;ta. Po prostu ~ą też nas 
Ciekawe, s1czególmc młode o~obntki LcC7 
pamtęlaJlny, .ta'"''e to dzikie Z\\ terzęta 
Rndko chorują na '' sc1eklizn~. nałctv 
Jednak 7ach<m ać ostminość i o osobnikach 
1achowujących stę ntenaturalnic nalciy 
po w i a dom 1ć s l u i by ''etery n aryj n c, 
nadlt:-~niCt\\ o lub SIO\\ arr.,.~Lcmc dl..l \'aturv 
"Wilk". - • 

Rok temu Trybunał Sprawicdltwosc1 
Unii Europejskiej ''ydał \\amc oucczen1c 
" sprawi\.! odstrnłu "iłkóv.. I choć pO\\ stało 
ono'' odpm\ Jedz• na \pra\\ c. która tocz.y s1ę 
'' Finlandii, to JC~t rozstr;yga_FlCC dla 
'' "'Y:>tkich krajó'v Unii róv. 111ci Pol~ki. 

.. W [ ... ] ortcocniu Tn buna! 
~prawiedh\\OŚci UE: przyp~mniał 
Panqwom C 1łonko\\ ~kun o 
obov. ią7ku przcstr.teganla 
r) gory~tyctnych zasad 
ochron\ kluctowvch 
europej::.ki~h gatunkÓ\\ ··. · 
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Kronika policyjna 
TRAGEDIA BYŁA O KROK 
Nocne poszukiwania młodego mężczyzny skończyły się 

szczęśliwie. 

W nocy z 2 na 3 sierpnia policjanci zostali poinformowani, i.e 
mieszkaniec gmmy Pszczew wyszedł z domu mówiąc, i.e nie 
widzi sensu życia i oddalił się w nieznanym kierunku. Sprawa 
wyglądała bardzo poważnie .. Należało działać bardzo szybko. 
Zadame utrudniał deszcz i panujące ciemności. W odległości 
około dwóch kilometrów od miejsca zamieszkania zaginionego, 
policjanci t strażacy zauważyli mężczyznę siedzącego na 
ambonie myśliwskiej . Zostałprzekazany pod opiekę lekarzy. 

ŚLUBOWALANA SZTANDAR 
Post. Dagmara Krupowicz - 24 letnia policjantka z 

M iędzyrzccn 5 sicrpma ślubowała uroczyście na s7tandar K WP 
w Gorzowie Wlkp. W uroczystości brali udział jej rodzice, 
którzy bardzo się wzruszyli i pękali z dumy. Dagmara JUŻ 

wybierając kierunek studiów wiedziała, że jej praca będzie 
związana z mundurem. Kibicowała jej całą rodzina, któreJ 
bardzo spodobał się ten pomysł, zwłaszcza że dziadek Dagmary 
również był policjantem. W styczniu tego roku zdecydowała. 7e 
złoży dokumenty niezbędne do rekrutacji, choć jeszcze me 
ukończyła studtów. Jak sama powiedziała, był to bardzo 
intensywny czas, bo zaczęła się już przygotowywać do testów, 
zdawała z powodzeniem egzaminy na studiach. obroniła pracę 
magisterską. Wszystko doskonale się udało- w lipcu skończyła 
studia i podpisała roLkaz o przyjęciu do służby ~ KPP w 
Międzyrzeczu. 

POLICYJNY CIOS WYMIERZONY W 
N ARKOBIZNES 

Policjanci z Wydl'iału Kryminalnego KPP 9 sierpnia 
zatrzymali do kontroli samochód osobowy, w którym podczas 
przeszukania znaleziono i zabezpieczono prawic pół kilograma 
amfetaminy. D'ńóch mężczyzn zatrzymano. Obaj są doskonale 
znani międzyrzeckiru stróżom prawa. Zostali aresztowani na 
okres trzech miesięcy. Za posiadanie znacznej ilości narkotyków 
może im grozić kara do lO latpozbawienia wolności . To kolejne 
uderzenie w przestępczość narkotykową przez międzyrzeekich 
policjantów. 

OSZUŚCI ZNÓW ATAKUJĄ. KOBIETASTRACIŁA80 
TYS.ZL 

O oszustwach różnymi metodami "na wnuczka", 
"policjanta", "pracownika socjalnego" czy "wypadek" 

ostrzegano wiele raz). Przestępcy 

stosują różne metody, aby wyłudzić 

pieniądze. 

W ostatnim czasie na terenie powiatu 
międzyrzeckiego policpnci odnotowali 
próby oszukama osób starszych metodą .. na 
wypadek". Mteszkanka gminy Przytoczna 
przekazała oszustowi 80 tys. zł. Przestępca 

poinfonnował ją. że jej zięć był sprawcą wypadku, w wyniku 
którego śmierć poniosła kobieta. Dodał. że Jeżeli nie wpłaci 
dui.ej sumy pieniędzy. w trafi do wtęziema. Tę htstorię jako 
ostrzeżenie przed bezwzględnością i podstępnym działaniem 
oszustów dedykujemy osobom starszym. a także ich rodzmom. 

Jeżeli odebrah Państwo podejrzany telefon z prośbą o 
pożyczkę. wpłatę czy przekazanie pieniędzy. prosimy pamiętać o 
środkach ostrożności . 

Zawsze można poradzić się policjanta i zadzwonić pod nr 
112. 

NIETRAFIONA KRYJÓWKA 
Poszukiwany 32-latek próbował schować się przed 

policjantami w kanapie. 
Policjanci z Wydziału Kryminalnego KPP prowadzili 

działania poszukiwawcze za 32-letnim mieszkańcem 

Międzyrzecza. Miał do odbycia karę kilku mtesięcy pozbawiema 
wolności za przestępstwa narkotykowe. Policjanci ustalili, że 
może on przebywać w mtes.zkaniu w mteście i przystąpili do 
przeszukania. Okazało się, że schował się w kanapie. Podczas 
przeszukania pozostałych pomieszczeń zabezpieczyli 82 
woreczki stnmowe z zawartością białego proszku. Mężczyzna 
został zatrzymany i usłyszał już zarzut posiadania znacznej ilości 
narkotyków, za co może trafić do więLienia nawet na l O lat. Sąd 
zastosował wobec niego areszt tymczasowy. 

PODZI ĘKOWANIE DLA POUCJANTÓW 
Na ręce Komendanta Powiatowego Policji- mł. insp. Pawła 

Rynkiewicza trafiły podziękowania dla dwóch policjantów. 
którzy przcprowadzilt interwencję na dztałcc w gminie 
Skwicrzyna. Zaniepokojona rodzina z Łodzi powiadomiła 
dyżurnego. 7e od kilku dni nic ma kontaktu z 70-letnim ojcem. 

Mężctyzna cierpi na cukuycę, więc było ryzyko npadnięcia w 
śpiączkę cukrzycową. Policjanci- st. asp. Hubert Sroka oraz 
st. sierż. Piotr Leśklewicz mieli utrudnione zadanie, ponieważ 
działka nie miała adresu, ale udało im się wależć mężczyznę 1 

skontaktować go z rodziną. 
St. asp. Hubert Sroka był przez wiele lat dzielnicowym gminy 

Biedzew a st. sierż. Piotr Leśkiewicz jest dzielnicowym z 
Przytocznej . 
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POLICJANTODNALAZŁ DESPERATA 
Międzyrzeccy policjanci prowadzili poszukiwania 

mę.i:czyw ~,który 27 sierpnia w~ szed l z dom u i poinformował 
bliskich, że chce odebrać ~obie Ż)cie. Działania miały 

szczęśliwe zakońe7enie dzięki zaangażowaniu asp. 
Wojciecha Dobosie\\icza . który pow i adomi ł dy7umego 
Jednostki. d?ięk1 c?emu już po chwili na miej scu 
poJawi ty s ię służby, w tym tak :l e ?ałoga Pogotowia 
Ratunkowego. któreJ przekazano mę7cry7nę pod 
opiekę. 

st.asp. Just) na LętO\\'Ska 

Pasowanie na ucznia w SP 2 w Międzyrzeczu 
Początek tego roku szkolnego był jak już 

niemal wszystko w tym roku wyjątkowy. Uczniowte 
i nauczyciele nie widzieli się "na żywo" przez pół 
roku ... Tradycyjną naukę przerwało w marcu 
zamknięc1e szkół spowodowane rozprzestrzenianiem 
się koronawirusa. l września zatem po raz pierwszy od 
dłuższego czasu zabrzmiał dzwonek. W Szkole 
Podstawowej nr 2 uczniowie spotkah się ze swoimi 
wychowawcami w klasach. Była to długo 
wyczekiwana chwila, która chyba jeszcze nigdy nie 
cieszyła tak bardzo. W tym szczególnym dniu zadbano 
o to, by choć część tradycji związanych z 
rozpoczęciem roku szkolnego mogła zostać 
zachowana - przy jednoczesnym przcstrzegamu zasad 
bezpieczeństwa. Odbyło sil( zatem pasowanie na 
ucznia. Tegoroczni pierwszoklasiści zebrali się w sali 

gimnastycznej wraz ze 
swoimJ rodzicami i 
wychowawcami klas 
Joanną Luką, Beatą 
Kwiatkowską i 
Jolantą Bojarek aby 
podczas uroczystego 
apelu przyjąć z rąk 
dyrekcji - Katarzyny 
Dymel i Anny 
Kmieci ak 

podkreśliły też swój patriotyzm, 
wygłaszając "Katechizm polskiego dziecka'' . 
Następme złożyły ślubowanie, a ich starszy kolega 
Alan Nowak życzył im pomyślności na całą 
edukacyJną ścieżkę. Podczas hymnu narodowego 
poczet flagowy wciągnął na maszt flagę narodową -
w ten symboliczny sposób oficjalnie rozpoczęto nowy 
rok szkolny. Miejmy nadzieję, że przyniesie on dużo 
pozytywnych doświadczeń i będzie obfitował w 
mnóstwo dobrych momentów. 

Tego życzymy wszystkim 
uczniom, nauczydelom, rodzicom! 

Aleksandra Biela 
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Niezwykłe podróże w niezwykłych czasach ... cz.lll 
Od l..ill-u lat obchod1.ę !>'Woje urodzin~ v.. podrói~. lo nie 

jest unii.. pr.ted ~o:o~ćmi, ale L\~~cLajnie tak się uiJada. Dna lata 
temu b~ l Par~i, '' ubiegł~m roi-u Pogor1elica, a t~m raLem 
\\ars7a\\a. \\ła,nie 29 c7en\ca postano,,iły~m) T "nuczką 

rozpocząć" al-acje od po b~ tu'' stoliq. 
~ ątplm os~! miałam mnóstwo. ale zar)lykO\\ a lam i 

pojechaly,my do Babimostu. by ~tamtąd '" 40 rmnut dol~.:cli!Ć do 
celu. To był chyba pr1edo~tatnr dlleń. ktedy w -.,arnolotach 
obowtąLyw al a u sad a co drugre rmcjsce. Taki reirm '-POW odowal, 
ic pasateróv,. hyło o polow~ mniej Wszysc; octyw1~cre. 

obligatoryJnie, poruvah sit;: po porcie Jotniczym i w samolocu: '' 
maseczkach . Lot pr1cb1egł -.pokoJnie 1 ku moJemu /askoeteniu, 
mimo pandemiJ, podano podróinym butelkt;: wody i owini\tC w 
folię c1astko. Stc/ęshwie '' ylądowah:-.my na OkęciU i tutaj po r;v 
pien .. ~zy zdLJ\'>Jłam s1ę . . . lotnisko 
prakt;cm1e pu~te, pojedync1y pasaLerowie 
lotÓ\\ krajoW) ch -,nu ją ... ię po opusto-,załych 
korytar1ach. C1ęsć restauraCJI 1 sklepóv.. 
pozamykana, a te otwarte. Ś\\lecą 1 tak 
pustkami. Jednak co~ wygląda inactCJ, to 
maczeJ znaczy. że są gol} m ol...1em wtdoczne 
l'miany '' yn1kJ]'1CC 1 obo-.trzeń 
pandemtcmych. Jcd11emy do hotelu, który 
ma tę nletę. ie usytuowany Jest w samym 
sercu stohcy. Wchodz1my do holu. który 
zawsLe tętnił .iyciem i wiclojęzyc.wym 
gwarem. Teraz /Ustała nas cisza i jeden 
trochę smutny recepcJoni\ta 7namy ten 
hotel od lat i znamy atmosferę i 7wyczaJe tu 
panujące. Tym razem jest Jakoś inaczeJ. Nie 
potraliłam wtedy. na gorąco, na1wać tych 
uczuć, które nmie ogamęly. Po krótktrn 
wypoczynku ruvamy w mial>tO 
Zaczynamy, jak to kob1cty, od Złotych 
Tarasow. To miejsce, ktore daje nam spokÓJ, 
budz1 nastą crek~mo')ć i relaksuje. Nie 
biegniemy rob1ć wielk1ch czy matych 
zakupów, po prostu lubimy pospacerować, 
popatrzeć na ludz1 i posiedzieć w którejś z restauraCJI. MoJa 
wnucz.ka, nastolatka zafascynowana modą, ogląda sob1c wy.,tawy, 
C?asem ~ajrzy do "klepu, by dotknąć a nawet przyrmerzyc JakJs 
fatałaszek. W tym Cl'as1e ja siedl'ę w moim ulubionym bistro Pans i 
popijając coś dobrego. patrzę na ludzi. Warszawa to w iclkte miasto, 
w którym można posłuchać Wielojęzycznych rozmów, popatrzeć 
na ludzi reprezentujących różne narodowości 1 obyczaje. Ten dz1en 
rntał być Jednak wyjątkowy dla mnie, o co pol>tarała s1ę moja 
ukochana wnuC7ka Gosia była rozC7arowana. że p1lot samolotu. a m 
recepcjonista w hotelu me 7ło1yli mi ryczeń. Wnuczka chcąc m1 
w ynagrodz1ć te istotne JeJ 1dan1em uchybiema. kup1ła kawałek tortu 
i świeczki l taką niespodzianką wpadła do b1stra, za lat\\ i la nawet 
zapałki i kiedy d\\ Je magicme świeczki rozbłysnęły s w 1atlem, 
by ty;my bardzo s/Clę\!Jwe. To był p•ękl1) moment dla mn1e, ale 
mysię, ze wa7ny te7 dla wnuC7ki Zjadły~my pyszne c1asto i 
pomknęłysmy na taras widokowy Pałacu Kultury 1 "Jauk1 l ubimy 
to miejsce bard10. a ro7taC?ająCa się panorama Warsnwy nadal robi 
na nas wra.ieme. Zamm Jednak dotarłyśmy na S/C/yt, 
uzmysłowiłam sob!C, ic coś tu nie gra. Puste korytarze. żadnej 
kolejkt do wmdy no 1 brak obsługt oweJ windy. Trochę s1ę 
zdziwiłam, że same jed1iemy na górę. A na górze- iywego ducha. 
Popatrzyłyśmy w dół, ale czułyśmy s1ę trochę nit:SWOJO w tym 
wielkim, pustym gmachu. Dobr1e, 7e jui 1jechałyśmy 1 poczułyśmy 
grunt pod nogami. Mus1ałyśmy zaczerpnąć pO\'>JCtTZa, bo doznane 
emoCJe trochę nas poddu..,iły "Jad Warszawą zapadał /mrok 
Wracamy do hotelu- trochę zmęczone. pełne wrażeń i głodne. 
Wchodz1my do dobrze nam l'naneJ hotelowej restauraCJI. a tu l'Onk 

. .. restauracja mec1ynna Recepcjom-.ta ltóry jednoC1e\n1c chyba 
je'> t kelnerem infomlUje na:-.. 7e Je-. t pandemia, restauracja nie dnała. 
·ak mo.iemy ta mówić jedLenie z dm\ Ol'Clll do hotelu PO\\ 1em 
pra\\ d~. /C prl'e.lyłam ~zok. bo przeeiei: Hi !ton to hotel sJeeJowy. 
bl.lnesow) r tak uuądl'ony. aby ludlic będący w delegacJach 
~łu;bov.ych mogh tutaJ ZJesć 1 odpoC7ąć '\re było jednak co 
ro1my~lać. bo w brzuchach burcnło, '""1ęc 1amO\\ 1ły~my poleconą 
prtl!l' recepcjonistę p177ę. Pr!Yw ieżl i srybko 1 była dobra. ale to me o 
to chodtJ. Lubimy posiedzieć sobie w hotelowej re-.tauracji, gdzie 
mo.ina dobrze 1je~ć i odpocząć. Lasy piałysmy rozmaWiająe o tym. 
Jak Lmlelllła s1ę nasza rl'eCl'ywi\to~ć \~ Cla-,ic epidemii. 

Ranek obudził nas p1ęknym słońcem . Idąc na smadanie 
cteszyły~my się, 1e ZJem) py'>mc dama l J..tórych ten hotel nw.-,ze 

słynął \\chodZimy do restauraCJI a tu na 
na:- czeka nicspodnanka. D'" 1e osoby 
jedzą cos i ... p u-; to L suto 1astaw JOnego 
megdy~ -.tołu Lo-.tały eJ..spresy do ka\\y 1 

gofrO\\ mea Reszta je<.l1cnia podana była w 
po-.tacJ ntoliowanych pudcleczek - \\' 
jednym tuy plasterki róinej kiełbasy. w 
d rug 1m dwa krąA1 sera i dwa pomidorki 
l...oktaJlowe Jakie" sok1 1 supermarketu w 
kartomkach 1 to ws7ystko. Szok. naprawdę 
prte.iyłyśmy Sl'Ok r tak1e trochę 

"ogłupiałe"' rus1yły~my w miasto. Tym 
razem postanowiłyśmy odwted7ić nasze 
ulubione Stare Miasto Ustadls7y u stóp 
Kolumny /y gmunta smutnym \\Zrokiem 
wodLiły~my po pu~tym tereme. Parę osób 
leni\\ 1c pr~cchadzalo się po Stary m Rynku. 
1\a nieb1e poja\\Jł) s1ę czarne chmury. 
Cs1adły~my. aby !Jeść mały obiadek w 
ogródku restauraCJI lJ Fukiera. Kelner 
sprawiał wrażenie 1męezonego. ale był 
uprzeJmy i roLmO\\Oy. r-.agle lunął deszcz i 
La chwilę grad, który Jak s1ę wkrótce 
okanło spowodował wiele zmszczeń i 
utrudnień w stohcy M1ędl'y jedną a drugą 

ulewą udało nam się wrócić do centrum. Pod wiec7ór deszcz ustał. a 
na nieb1e poJawiły się promienic mchodzącego słońca. 

Kolejny dzień był już mmej emocjonu.rący, bo wiedziałyśmy 
co nas czeka w hotelowej restauracji i w iyctU. Pr1e1 te ws1ystkie dm 
nasrym daniem śniadamowym były gofry. bo to Jedyna rzecz świeża 
1 be7 foli1. W czasie tego pobytu musrałyśmy pójść do Centrum 
Nauki Kopernik. gdyż jest to mieJsce \'>yjątkowe. Tr;eba na pobyt 
tutaj przeznaczyć sobie więcej czasu, bo atrakcji nic brakuje. 
Miejsce, które uczy, ba\\i i roZ\\ i ja. 

Czy muwa.lyłyśmy Jakąs rói:mcę mtędzy l'esLiorocznym a 
tegorocznym pobytem? '-'iestety. d w Je r7UCJI) nam su; '' oczy
mniej ludzi i masec1ki, w których trzeba byc w Cent mm 

Ostatni dzteń, ostatnie staleństwo- wracamy z Kopcm1ka do 
centrum elektrycznym Tuk tuk taxi . Jest to poJazd elektryczny 
będący połączeniem trójkołowego skutera 1 rikvą Słońce świeci, a 
my Jedziemy przez stoi icę Tuk tukiem prowadzonym prLez H mdusa. 
Wieczorem JedzJemy na Okęcte 'kąd ... amolotcm polecimy do 
Bab1mostu. Przed wejściem na salę odpraw straże wojskowe -
sprawd1ame danych, biletu 1 chyba nawet robiona fotka .. d7iwna 
rleCąWIS!OSĆ. 

Cudowne nkm'lczenie kolejnej podrózy w te same miejsca, 
których obraz zmieniła pandemia. 

Wiem, .le w pełni lata Warl.tawa. jak La dawnych czasów, 
wypełniła stę turystami. a w hotelach Lmknęło pudełkowe Jedzeme ... 

'\1 ariola Solecka 
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Z kociołka skwierzyńskich harcerzy 
Ku!dy myślimy o wakacjach. przeno~uny -,u; tat\.\-yczaj do 

dalekich krajó''· ctcpłych brzegu\\ mor-,loch, JC<lnym .,,o,,em 
nicdo-,tępnych dla na., na co dncn mter•c. "'"-t me htcrtc pod uwagc; 
wła,neJ miej.,cowosct i jq ma!ow mczych okolit '\a S\\Utm 
prL) ,Jow i O\\ ym pod\\Orku mozna równici m t c 'pęd11ć 

metapomniane ch'' ile i to JUi po drugtcJ -,tronie ulu.:y. TaJ... było na 
prtc!omtc lipca 1 '>tCrpnta poduas bmak(l\\ h.rrccr.,kich 
orgamzowanych w Rokumc. Obecna sytuacJa. zwiatana 1 pandcmtą, 
trovcczk~ popsuła \\V)stkirn vykt i mimo planów wyp.zdu na 
nadmor,J...t obóz harcer.,J...t. nie b:. ł) l)nc reahtowane a na\H!t uległy 
zmtante '\a pr7cJ...ór trudnościom druhny t l O Drui:rny '\tcprzctartcgo 
Stlaku .. Drcptaki.. 1 Rok i t na postanm\lły :trobH: ",zy-.tko. aby 
ułonJ...om dru?)ny poN ... ta!y w p.umęu miłe obrMy 1 tegoroC/n) ch 
''aJ...acj1 "\,a teren bl\\ako''Y wybrano o~'Tód Domu Pornocy 
'.połcctncJ nr 38 w RoJ...ttmc . Pewncgl1 dnia od s<rmcgurana jak linijki 
w vcregu ... tanęły namtoty. \\ których zamteszkah hareet7c '1\astępmc 
"s/yscy zajęli '>~<; pr ?ygotow aniem /aplccn kuchcnnego 1 OC/)'\\ iśnc 
mtejsca na ogmsko. bo be? tego iaden biwak han.:crski nic ma kitmatu 
Dni V) bko mijały i były wy pdnione J'adaniamt od \\\i tu do wtcczora. 
tak Jak na biwak harcerski pu~ '>talo. Odbp,ały st.; apele. na których 
JX•daw ano roLJ...ład dnia. w a;ne '>praw~ do załatw 1eni.1, wyróżnienia i 
poch\\aly l larceuc brali uJtiał w :taba\htch, w yctcczkach. 
podchodach, na których e/ekało nauc;c~tmków ''ide lagadek i to me 
t) lko o tematyce harcer.,kiej. uu4dtono J... ino pod niebem. wspólruc 
prt\ r t<tdtano 1 'po;yv,:ano po,ilki. picclono ktclbaskt 1 co 
na_lwatntCJSIC dbano o utuymame pouądku na tcremc b t\\ ak u. 
tgodnie z /a \:Idą harcerska pk:a je\ t po~zanow ani c pr1yrody. Kaidy 
dJ'ien b) l mn) od popu.:dni~·go . .kdncgo dm a\\ 'tyscy \\ ybra!t s tę na 
\\)Cteokę nad pobli~ktc jc?ioro - droga pro\\ adziła obok. IX Stacji 

Harcer,kicj ufundow ancj prtct harcerzy 1 okoliCI'nych huków. Innego 
dnia od by ''ały s tę l<m ody sportO\\C. JeszcLe innego taplamm ano 
dług;) wyprawę popr?ez pi.:J...nc lcsnc tereny rok umańskte . Dla jedn)ch 
była to w 'paniała 7abawa i sp.,:dzame cza'>u poduas wakacjt, dla 
innych ptLynaJmmeJ Jeden d.lień tostame na długo w pamięct. Po 
zakonc/emu okresu vw. btstkoptÓ\\ (nowo przy_~ęty c?łonck dru.lyny 
he; kr ty za i przyrzeczem a). w stcrcgt .,Drcptaków ·· wstqpi! i druhow i e 
Ktt)'>ltof. Tadcus/. Norbert, ł:milt Luka~L. J...tór;y na ~\\-tatło ognta 
zlll.l'yh Prt.)fLeczcmc lł arcer-.kie. a dowodem pr?yna!e?nosct je~t 

Kr?yz l larccf'k i. puy pięty prl'a dru.lynową. l kto by U\\ icrzył. że tuż 
za płotem można !->pędti(· niel'<tpommane wakacje'! Uył.t to rÓ\\ nici 
okill'J 1 do ob\em a ej i przy rody i JCJ zachowań zan'm. no w dzień jak i w 
nocy. Po?nymi w t cezo ram t uc/cstntcy obsemow al i g\\lazdztstc 
ntcbo. było długte stedzcntc puy ognisku 1 c te he ~piC\\ y. Doptsala 
pogoda 1 obr:vy nic t) lko n~1 mebtc 

'\a_l\\ainie_j~te 1ało/cnic /O~tało :trealtlow:.ute. Jedni b~dą 

w spummać pten• >.7) bi\\ak i ""zy,tko co na nim robt!i, mm S\\OJC 
pr:t)rLl'Oenil· plld gołym niebem prt) ogn"J...u "'t'r'Pu.iąl' " ~l'.:regt 
c?łnnkl'm ZlłP jak ;\1arcin i Grtcgor?. Tego nic da .,,<: op<m icdzic.:. 
t ue ba tam b) ć. \\Idzie(· i -,1\ 'leĆ. 

ź.n·:ymy w':.y,tJ.im ut:.e,tnikom, 11 \ :,c:.ególnie \wieżo 
upieczonym harcerzom, w.,paniałej pr-•. ygod) na 
\:,/al<tl harcenkim-nawet :.a płotem. 

Z harcenkim pozdrowieniem 
.. C:.uK-'aj·· 

pbm. Beata Cunin 
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HOROSKOP ATYDE NA PAŹDZIERNI-K 
Baran (21.03 - 19.04) Przygotuj się na 

jazdę bez trzymanki. Rozpoczyna się okres 
wielkich życiowych zmian. Saturn pomoże ci 
utrwalić to, co udało ci się zdobyć i dokonać w 
zeszłym miesiącu. Układ planet zapewni ci 
odkrywcze pomysły, dzięki którym pokonasz 

konkurencję. Miesiąc narzuci ci finansową dyscyplinę. Po 
wakacjach trzeba trochę przyoszczędzić. W miłości same 
pozytywne wibracje. 

Byk (20.04 - 20.05) Gwiazdy szykują 
ci same pozytywne niespodzianki. 
Nadchodzi czas spokoju i uczuciowej 
stabilizacji. Jowisz i Saturn będą cię 
wspierać w zawodowych decyzjach, a twoje 
powodzenie u płci przeciwnej będzie 
wzrastać. Uran wspiera cię odmładzającym 
wyglądem, a kwadratura Neptuna sprawia, 

że wciąż będziesz niepoprawnym romantykiem i idealistą. 
Czas wybrać-miłość, czy przyjaźń ... 

Bliźnięta (21.05 - 21.06) Otworzą się 
przed tobą nowe możliwości. Bądź dzielny i 
trzymaj się z góry ustalonych planów. Twoja 
sytuacja finansowa zacznie się stabilizować i 
poprawiać, ale nie rozpędzaj się jeszcze z 
inwestycjami i finansowym ryzykiem. Uran w 
twoim znaku wciąż zmusza cię do poważnych 
reform, a nawet radykalnych zmian. Neptun 

zapewni ci wsparcie i pomoc osób, które zajmują się ezoteryką i 
duchowością. 

Rak (22.06 - 22.07) Nie bój się zmian, 
bo i tak ich nie unikniesz. Pluton, planeta 
transformacji i duchowej przemiany, ustawi 
się w opozycji do twojego znaku. Trygon 
Urana zapewni ci świetne i skuteczne pomysły 

na rozwiązanie bieżących spraw i problemów. Dzięki wpływowi 
Saturna nauczysz się ·wiele nowych, przydatnych rzeczy, które 
ugruntują twoją zawodową pozycję. Jesienne spacery pozytywnie 
wpłyną na twoją kondycję. 

-
Lew (23.07- 22.08) Czas dorosnąć i podjąć 

poważne życiowe decyzje. Uporządkujesz swoje 
życie i będziesz się cieszyć spokojem i 
dostatkiem. Za sprawą Saturna i Plutona 
odkryjesz w sobie prawdziwą moc. Kwadratura 
Neptuna pomoże ci rozwinąć artystyczne 
zdolności, na których nawet zaczniesz zarabiać. 
Gromadź siły i oszczędzaj, a nic nie stracisz. W 

miłości istny szał zmysłów. Warto trochę zainwestować w partnera ... 

Panna (23.08 - 22.09) Przed tobą bardzo 
ważny krok. Bądź konsekwentna i nie zbaczaj z 
raz obranej drogi. Saturn aż do końca października 
przebywa w twoim znaku, zmuszając cię do 
maksymalnego wysiłku i koncentracji na 
życiowych celach. Uran natomiast kusi cię do 
wielkich życiowych zmian, ale nie ulegaj tym 
pokusom zbyt łatwo i szybko. Teraz okaże się, że 
znajdziesz w sobie pokłady energii, aby przetrwać 

każdy kryzys i zdobyć to, do czego od dawna dążysz. 

Waga (23.09- 22.1 O) Porzuć schematy i rzuć się 
na głęboką wodę, bo szczęście będzie ci sprzyjać. 
Jowisz, planeta szczęścia i pieniędzy, przebywać 
będzie w twoim znaku zodiaku.. Przed tobą czas 
sukcesów i finansowej zwyżki. Sfinansujesz wreszcie 
swoje marzenia, zdobędziesz to, czego pragniesz. 
Wciąż w twoim znaku przebywa Neptun. Pomoże ci 

rozwinąć intuicję i artystyczne talenty. Miłość potrzebuje 
zaangażowania z obu stron-pamiętaj o tym ... 

Skorpion (23.10 - 21.11) Czas zakończyć 
trudne i niepotrzebne sprawy. Skup się na tym, 
co naprawdę dla ciebie ważne. Saturn będzie 
zbliżał się powoli do twojego znaku. To dobry 
moment na wielkie porządki. Jowisz wspiera cię, 
dzięki temu nawiążesz wiele nowych kontaktów 
towarzyskich, a twoja intuicja wzrośnie. Pluton 
w kWadraturze do twojego znaku da ci szansę na 

zrobienie czegoś, co wymaga wielkiej odwagi i determinacji. 

Strzelec (22.11- 21.12) Przed tobą wspaniały 
okres. Wreszcie poczujesz, że życie należy do 
ciebie. Powrócisz do swojej wielkiej formy za 
sprawą Jowisza, który będzie cię wspierał. Neptun 
wciąż będzie ci dodawał uroku, a Saturn sprawi, że 
twoje marzenia i wielkie plany wreszcie staną się 
możliwe. Nie ulegaj iluzjom i nie wierz we 
wszystko, co obiecują ci ludzie. Czasami 
przyjaciele są na wyciągnięcie ręki i nie musisz ich 

szukać na końcu świata ... 

Koziorożec (22.12 - 19.01) Ten miesiąc 
będzie obfitował w wiele wydarzeń, część będzie 
bardzo szczęśliwych, a część będzie trudnych. 
Saturn i Uran wciąż działają kwadraturą na twój 
znak zodiaku. Na szczęście Jowisz doda ci 
skrzydeł i pozwoli wyjść z finansowych 
tarapatów. Wciąż wspiera cię Neptun, dzięki 

czemu nie zabraknie ci ani zawodowych pomysłów, ani twórczego 
natchnienia. Głowa do góry! Wszystko będzie dobrze ... 

Wodnik (20.01-18.02) Czas podjąć radykalne 
środki i działania. Nie oglądaj się wstecz! Ten czas 
przyniesie ci nowe okazje zawodowe, które 
wymagać będą od ciebie determinacji, konsekwencji 
i odwagi. Na szczęście tego ostatniego nigdy ci nie 
brakuje. Dzięki wsparciu Jowisza uda ci się pokonać 
konkurencję i w życiu zawodowym, i osobistym. 
Zadbaj o partnera. Przypomnij sobie jakim jesteś 

romantykiem. On też za tobą tęskni ... 

Ryby (19.02 - 20.03) Zmień swój 
: • • •. stosunek do życia i ludzi! Planety będą cię 

nakłaniać do odpowiedzialności i 
poważnego traktowania wszystkich spraw. 
Surowy Saturn i rewolucyjny Uran wciąż 

będą działać dynamicznymi kwadraturami na twój znak zodiaku. 
Przychylny ci Jowisz będzie łagodził trudne sytuacje i zapewni ci 
szczęście. Skorzystaj z doświadczeń, a tylko na tym zyskasz. Neptun 
zapewni ci optymizm i wyczucie, które poratuje cię w niejednej 
podbramkowej sytuacji. 

WASZAATYDE 
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Usługi Serwisowo Instalacyjne 
"USIPOL" 

Bogusław Babula 

-montaż, uruchamianie, przeglądy 
okresowe, naprawy,kotłów 
gazowych firmy v••IMANN 

-serwis kotłów gazowych firmy 
Unical Dua 

-serwis kotłów olejowych 
-okresowe przeglądy instalacji 

gazowych 
-instalacje CO, sanitarne 

i gazowe 
-montaż kominków z płaszczem 

wodnym 

tel.60S 36 56 02 

GABINET ("'-~ 
STOMATOLOGICZNY 

lek. dent. Magdalena Sobkowicz-Jarmolińska 

ui.Mieszka l 11/15A 
(l piętro-nad sklepem Rossmann, 
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Piłka na huśtawce 
Kibic może Lap~tać, co ma '"'spólnego pill..a i bu~ta'v~ka? 

OdpO\\ 1ed1 JC ... t JCdna. bardzo du10. \\ trakctL -;am~.e.o m_ecro jCgo 
na!>trój. to tnac1y k1bica. raz jest optymi:-tyczn}. raz pc~ym1~tyctny. ~ 
bardto dobrte 1ak po mec1u ten \\ła\me ktbic jC~t tadowolony uyh 

1e:.t na górtc. Gorzej, gdy jego ulubieńcy pomosą porażkę. to wtedy 
·nie daj Bo/c \\ trakc1c mec7u u\miech tnac7~ - n~~~ ~' yg~''UI'l 1 
nie>.'va7ne w jak1m stylu jCSt ta gra. Gdy Ct<>meme tdzte w gorę to 
;naczv. ic nic jc'>t dobrze. Tak te złorzeczemc '" :.tosunku Jotrenera 
pkac ~tę ~ły'>zy nic poto~ta\\ ta złudzcn, 7C gdyby był '' poblil'u, to 
puyjcmme by nae było ro '>illnO. a n:met bard/!CJ, doty~:zy 
zawodmków 

W [V lidze lubuskiej mamy jCdnego prlCdSt3\\ JCicJa pOWiatu. 
Jest nim Pogoń Sk\\ier~:yna Cięiko tdtte -.k\\ICrtynaanom w 
rotgrywkach. Duio pracy muszą "ykonać. aby podn1c~ć '>WÓJ stan 
posiadanta punktÓ\\. \1ałc ~\\latcłko '>tę poka1ało. a.lc to w~~~.,tko 
mało. ZdająC sobie sprawę. L:e dru1yna 10:-tała osłabao~a odej\Ctem 
kaiku kluczo\\ych za"'odnako\\, ~:o rozbtło koncep~:ję 1 taktykc gry: 
nic jest moim celem dołowa me Pogoni . Jedno Jest pewne. m1 -;rybctej 
zespoi się otrząsme, tym .-..1ybctcj zaczntc 1btcrac pu_nkty. \ tych 
punktów do zdobyc1a jeSt -,poro. Wr1esntowe 1 pazdnemtkowe 
mecte to 6 spotkań.'" tym 3 na swotm obtekcte. Ptłkar1e Pogom -
mu"ictc walczyć. Jeślt będzte wtdać z -wa~zej -.trony nangaio\\anic, 
to ktbtce potraii~ wybac1yć potkmęc~a 

Klasa okręgowa Gorzów. W tej klasie JC'>t mekwest10no-wany 
hder Budol'lani Murz)•nowo Co by o klubte me mÓ\\ ić. sptsujc 
się on rewelacyJniC Zapewne taki stan naleiy 1a~dli~C/a~ 
Zar7ądowi Klubu. sponsorowi (sponsorom), zawodmkom 1 sztabo~! 
szkolemowemu, w koleJno~ct dowolnej . Bardzo dobrze Sil! to zazębta 

:rmobth7owa~ i tego si~;: od mch oczekuje. Jc~t ktlka kolejnych 
mec/Ó\\, w których zdobycte całej pult punkto\\oej Je-.t 
obO\\ iątkowe f ego ryczę / jednoClonym i \Obi C, 0 ~ukce~.tCh 
.,na ... l)'ch p t s :te 'i l 'f 7 ochotą 

Klasa A grupa Gortó'~ -Słubice. Druiyny .1 2 są-.1 tdupcych 
ze soba \vtosck- Jo C Kur~ko 1 As Picski '' stosunku do poprzcdmcgo 
~ctonu 1mientły '>WOH grę diametralnie. Ta ptem·.,za bard7oo 
popra'" i la grę i micj:.ce w tabeli . natomiast drudzy zatractb \\SLy~tktc 
atuty sportowe. któf) mi dotychctas d} sponowalt. FC Kur~ko po 
pteJ'\\ ... zych niepowodzeniach o<.tatnio zanotował 4 zwyctę ... twa t 
sukccsy"'n1c pnie się w górę tabeli, natomtast tawodntcy 1 Ptc-.ck 
dop1ero ,., ., kolejce ~amka\0\\ałi picn.,szy punkt p~ rcm1~1e zc 
Zniczem Trzeme~zno 1 /3jmU]ą mechlubne ostalnae mtejsce w tabel!. 
\1ec7c pudztemakow~; zwcr: likuj a ~iłę -,portową obyd\\1.1 na~zych, 
czy !t po\\otatO\\ych zespołów _ _ 

Klasa \ Gorzó" Drezdenl..o. D" a e na~1e druzy ny na jakze 
różnych macJsca~;h. GKS Sledze" bezapelacyJny ltder rozgrywek, 
któ~ ptem~ze punkty zgubtł " 7 kolejce po rem1s1C na botsku \\ 
Rąpmte 1 rezcmy Zjcdnoczon]cb Przytoczna _ długa cza~ 
czen.,ona latamta ro1grywck. Doptcro ostatt11 zwycu;skt pojedynek 
pol\\-Ołtlopusctc ?Jednoczonym tę mało za:./Ctytną p01ycję Wtełkte 
brawa nalcia s tę ptłkarzom 1 Biedzewu Chyba om sam1 me w terryli 
w takie rcroitaty. To pokazuJe. 7c"' kaideJ druiynic drzemtą "tclkt~ 
moilawośca C1egoś innego oc1ekuje się od 2 tespołu z PuytoClnej . 
Tu muvą ~tę .. ogry\\ać" młod11 na:.h;pcy. kandydaci do l druiyny. 

te mo?na jednak dopuśctć do przegranych seryj me. ł- achowcy 
udowodmłt, że moina się mentalnic przyzwyczaiĆ do pora.lck, a 
odtwyczaić się jest bardLo trudno. . 

Kla!>a A grupa Zielona Góra '"Y~tępuje tutaj Obra Trzc1eł. 
która od 2'Cszlego mtcstąca rozegrała 4 pojcdynkt. zdoby\>Jając 10 
punktÓ\\ . Jak 1apo\\iadali tak zrobili. M?tna po\\oicdzicć, ~e '"~H 
~WOJC moili" o~ci. T•ik powinm radztc sobte w dal:.zej Clęset 
rozgrywek. Ktbtce z Trzciel.t 1 ok.ohc są dumm ze ~wou:h ptłkarą 
Pazdncmtkowc mec1c, mtmo ze trudne. tc1 mogą być wygrane 1 
przynieś<: duzo punktów. Klasa B grupa Gorzów ~rezd.enko, ,.,. 
któreJ rywahzUJ<ł rezen.,y Orla ;\1iędL) rLecz 1 Pogom Sk\\>Iert)' na 
Jak J'aw:.ze '" prtypadku rczern ogry\\3111 są w mch mlodzt na~tępcy 
zawodmkO\\ ptcmszych drużyn Obie druZ}ny ~ptsuję ~tę dobrze. z 
t}rn 1c Orzeł bardzo dobr1e z małym mmuscm ZaJmuje 2 mtcjscc z 
"ygranymt 5 meczamt (l poraika 1 ~iderc~). maj_ąL tyle sar;to 
punktów co zespoi z Buszowa Skwterrymamc kt_lka punktow 
pogubih. ale tch bramkostrzelno',ć pucmawta do ktbtcow. Wymkt 
7:0 i l O: l działają na wyobra:lnię. Dodam, że Orzeł też me jest gorszy 
1 legitymuJe się ,.,yntktcm 12 .O Kolejne mecze to szansa na popraw e 
zdobyczy punktowej 1 bramkowej, ctcgo naleiy 1ycryć młodym 
ptłkarzom. . 

Klasa B grupa Świcbodzin 1 nasz Jedynak Chrobry BrÓJCC 
Pozycja w tabch została popra"' tona dLtęki wygrana~ jednego meczu, 
ale gra 7byt mocno me drgnęła. Dwa ra1y Chro?ry m1ał 1aaphkowane 
po l O bramek Kolejne mecze to rywahzacJa z druzynan:'· ktorc 
pozostają be1 punktów, lub mają ich mnieJ od Chrobrego 1 ,.,.. ~m 
nale.ly upatrywać s1ansy na L\\o)Ctę:.t\\oa, bo je~ l i me z mm i to 1 kun 
Cały czas ptłkarze z BróJeC graJ<! taką ~taromodną p1łkę Mecte '>4 
senne. Prtebudzenic młodych chłopców mocno oczekiwane. 

Chcąc mieć spokojną zimę, trLcba wznie~ć się na SICZ)'!) 

umiejętności i mołłh,ości wsz) stkich ekip. Trochę zimo" ej prac~ 
i juł "iosenne roz~rywki za pasem, ale najpierw trzeba dograć 
jesień. Dozobaczenia na boiskach. 

Jan \\ iśnicnski 

i życzyć należy. icby tak trwało długie lata. Stylem gry. inteligencją. 
taktyką, tcchmką 1 wvystktm prtcwyivają dru1yny ,.,.y-.tęp~jące w 
tej kłasic rozgrywek Dotychczas piłkarze z Murzynowa stractłtjede~ 
punkt remtsu]ąc na bot o; ku "tcchdera. Po prostu tueba ,., a m zyczyc 
tylko utrzymania takiego poziomy gry Jak dotychczas. ~ kolejek 
pa.ld11emtkO\\ ych to ~Jan'>a zdobycia 15 punktów, co n te będZie 
łatwe, wszak zawsze jest takt e prawidło ,.bic h dera" Drugi ze~pół to 
Or Lei Międz) r Lecz. Tytuło,.,a huŚta\\ ka chyba najbardziejpasuJe do 
międzyuec1an W poprl'edmm numerte Po'"'iato.,.,ej napt~ałem: ie 
Orzeł jest\\ s pól ltderem 1 od tego ctasu było z Ie. 'l te chod11 o porazk 1. 
chodzi o styl gry. NaJdziwmejsze JeSt to, ze zespółjest tyl~o z naz:-·~· 
To po prostu ;łepek w "'iększości pr1cciętnych mdywtduałno~ct 
Oczy" i:.cte je:.t dosłov.-me kilku za\\odmków, którym me mozna 
zarzucić braku zaangażowama, a Ie ten brak zespołowości JeSt bardzo 
wtdoczny. Z zapowiedzi przed :.czoncm mtało być tak. ptękme. 
ląctnie z ry'' ahncją o wy:.h,zą ligę. Gdzie Je:.teśmy to każdy kibic 
wtdzi. Je:.zcze we \\orześnm t w pażdztemtku szanse na poprawę 
lokaty i punkty będą, ale duio się mus t zmienić w grze dru7yny. ~KS 
Ps~:cze'"' może wrze~ień uznac za udany. \\ poprzedmm mtcstącu 
okupywali dolne strefy tabeli. a obecme środek: Tylko tak. dalej . 
Paździemiko\\y tcnninarz pokazuje. że JCSt ktlka punktow do 
zdobycta. Kibtce mają nadzaeję. ie wuost fom1y JCSt d~~gofalowy ~ 
pttkarze będą grah jes1cze lepiej Oby tak było . . ZJednoczeOl 
Przytoczna podobmc jak w wyższej klas te Pogon . Skwtcrzyna 
rozpoczęła fatalnie. Mała nadLJeja na lepszą grę tstmeJe. co b_yło 
wtdoczne "' wygranym mecru, ale mu~t być ~pdmone waelc 
warunkó'"· ?awodmcy muszą chcieć grać. w~pominame, że kiedy'> 
to byliśmy potęgą me me daJe. Lepsza gra mus1 być tu 1 teraz. 
Wtelokrotnie ptłkarze z Przytocznej pokaz)"'ah. że potrafią stę 

~~--~------------~--~--~~~~~---chcą zastąpić na europejskich Grupę Orlik rocznik 20 l 0/2011 - trenerLy 

~~ TRENUJ i GRAJ 
":;_i"~'~ Akademia Pilkarska Orzeł Mi11dzyrzecz 

boiskach Lewandowskiego, Jakub Sternik i Dariusz Marczak i Grupę 
Fabiań)okiego. czy Krychowiaka. MłodLik rocznik 200812009 - trenerzy 
w Akademii powołano Grupę Sebastian Góral i Pnemysław Korczak. 
Skrz.at rocznik 201412015- trener Informacji udziela trener koordynator teł. 48 

Trener koordynator Jerzy Dawidowie z 
1\kademii Piłkarskiej Orzeł Międzyrzecz 
zaprasza chłopców. którzy w przyszłości 

J. Dawidowicz. Grupę Żak rocznik 784029118 
2012/2013 - trener Adrian Kinal, asystenci 
Mateusz Waltrowski i Sebastian Ciuksz.a, J.W. 
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SIATKARSKIE "ORŁY" WALCZĄ O PUNKTY [ !t~r'Kj 
~a inaugurację SKS Gorzó~~ Wlkp. 

Siatkarze LBS Bank KS "Orzeł" MiędzyrL(.'Cz meczem 
przed własną publtcznośw! zamaugurowal i "ezon 2020 '2021 . W 
-;obotę 26 września w ~alce o picmsze ligowe punkty gościli 
bentaminka II ligi SKS Gorzów Włkp Awan\ gorzowian na 
"'c;ebel rozgryv. ck drugoligowych sprawia. ze po raz kolejny 
-.ympatycy siatkó~ki będą mogli pasjonować ~it; lubu~kimi 
derbami. Dodatkowego ~maczku rywalizacji międzyrzecko 
gorzowsktcj dodaje obecność w druiynie gości zawodników, 
którzy mają za sobą grę w barwach .,Orla". 

W /cspole, którego jednym z założycic l t Jest 
rni~dJ:yr/CC/anin Rafał '\'apicrala wystl;:pują m. in. Krzysztof 
Baran, Wojciech Ja nas cty Artur Troska. Tak, Jak co roku, w 
składzie międzyrzccktch "Orłó~" zaszły kadrowe 11111any. Ze 
składu, Jaki kończył poprzedni sezon odeszli : A. Troska. 
Bogdan Jurant, Dominik Koliński, Miłosz Olejniczak, a ich 
miejsce starać będą się wypełnić : Damian Poszylar -
poprzednio SMS Police. Rafał Pawlak - grał \\ l- ligowym 
"Mickiewiczu" Kluczbork i :vlaciej Walczak - \vystępujący w 
ZAKS-te Strzelce Opolskie. Jednak największą nie1.podzianką 
jest powrót do Międzyrzect:a rozgrywającego Konrada 
Woronieckiego, który przez wiele lat występował w zespołach 
pienvszoligowych oraz wychowanka SKS ,.Trójka" Kacpra 
Szali, w poprzednim sezonie zawodnika MKS STEICO ,.Noteć" 
C zamków. l jeszcze jedna L.nacząca zmiana w ekip te .,Orła"- na 
ławce trenerskiej już samodziel me zas1adł Piotr Haladus, przez 
lata rozgrywający 1 kapitan międzyrzeczan. Pierwszy 
sprawdzian samodzielnej pracy podopieczni P. Haładusa 

przeszli podczas tum1eju, jaki rozegrali 5 i 6 września w hali 
MOSiW z udziałem pięciu drużyn. Rywalizację drugoligowców 
z kompletem zwycięstw wygrał SPS ,,Chrobry" Głogów przed 
gospodarzami LBS Bank KS "Orzeł" YliędL:yrzecz . trzecie 

miejsce zajął \\' KS "Sobieski" Żagań. czwarta lokata 
przypadła druiynie STALPRO "Błyskawica" Szczecin, która 
\\ tym -;ezonic Ladcbiutuje \\ Jl lidze, a na ptątym miejscu 
uplaso~ał si\ przedsta~tciel Winnego Grodu zespól AZS UZ 
Zielona Góra. 

Siatkarzom, trenerom oraz nowym \\ladzom LBS 
Bank KS ,,Orzeł" Międzyrzecz L.yczę w ~ezonie 

2020/21sportow)'Ch sukceSÓ\\, a fanom siatkówki jak 
najwięcej radości z postaw) międzyrzeckiej drużyny. 

Termin) meczÓ\\ siatkarzy ,.Orla" do końca 2020 r. : 
*l runda faz) zasadniczej · 

03. 1 O- LuKS "Wilki'' \Vilczyn- LBS Bank KS "Orzeł" 
Międz)rzecz 

l 0. 1 O - LBS Bank KS "Orz(.'ł '' :\1iędzyrzecz - Enea 
,.Energetyk'' Poznań 
17 l O - LBS Bank KS "Orzeł'' Międzyrzecz - SPS 
,.Konspol" Stupca 
24.1 O .. Trefl" Lębork - LBS Bank KS "Orzeł'' 
Międzyrzecz 

07.11 LBS Bank KS "Orzeł" Międzyrzecz - GKS 
"StocLnJOwiec" Gdańsk 
l 4.11 MKS STEl CO "Noteć" C zamków - LBS Bank KS 
"Orzeł" Międzyuecz 
21.11 - LBS Bank KS "Orzeł" Międzyrzecz - SMS 
Police 
2R. l l - STALPRO .. Błyskawica" Szczecin - LBS Bank 
KS "Orzeł" Międzyrzecz 
*11 runda fazy zasadniczej: 
05. l 2 - SKS Gorzów Wlkp. - LBS Bank KS "Orzeł" 
Międzyrzecz 

12.12 - LBS Bank KS "Orzeł" 
Międzyrzecz - LUKS "Wilki" 
Wiłczyn 

19.12 - Enea ,,Energetyk'" Poznail 
LBS Bank KS "Orzeł" 
Międz) rzecz 

Mecze w roli gospodarza siatkarze 
LBS Bank KS ,,Orzeł" Międzyrzecz od 
lat rozgrywają w hali sportowo
widowiskowej MOStW na os. 
Kasztelańskim, a informaCJI 
szczegółowych dotyczących 

poszczególnych "potkań 
należy szukać na afiszach 
klubowych. 

Jerzy Rudnicki 

333eść! 
Po ostatniej rundzie Pucharu 

Polski Enduro muszę przyznać, że nie 
taki zły ten rok 2020. W Kielcach 
odbyły się bardzo fajne zawody, trasa 

była wymagająca zarówno technicznie 
jak i ftzycznie (:zwłaszcza że drugiego 
dnia trochę. popadało), dojazdówka szła 
po szczytach gór, widoki były 
niesamowite ... ale nie było czasu ich 
podziwiać, bo liczyła się każda sekunda! 
Po dwóch dniach walki zameldowałam 
się na mecie jako 2 zawodniczka 
Pucharu. 

Po powrocie z zawodów 
odpoczęłam kilka dm na Łowisku 333 
Popowo, by zebrać siły na kolejne 
zawody Pucharu Polski PitBike 
Supennoto w Koszalinie... 333majcie 
kciuki! 

Dominika 333 Orlik 
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75lat Orła czyli BRYLANTOWE gody- cz. VI [ !t~r); j 
i'ie samą piłką .l~ je kibic i sportowiec. W swo1m 75- leciu 

-.z<tno'Wn) jub1lat pr1cjął kilka innych dyscyplin '>portowych 
J'.:1ektóre kilkakrotnu:: 1najdowały uznam c działaczy, jednak by ło 

"'iele powodov •. /e 1mkały ze struktur klubowych. By\\ało t<tk, ze 
znikały 1 pO\\Odó'W 1byt małego zamteresowania klubowych 
działaczy, ale były prtypadki, L.e działacze widząc mak 
zainterc~owanic "'ladz klubu, rezygnowali z reprczentowama 
klubu Orzd. N1ctrudno s1ę domyśleć, że naJbardziej decydowały o 
tym finanse. 

Duże osiągnięcia zanoto\\ala sekcja siatkó\\ki. Do 
.. du?ego Orła" (tak będc; nazywał jublłata) trafila w 1963 roku. 
Przedtem <;Jatkar?c występowah Jako TKKF A<;tona Av.ans do 
klasy okręgowej ~powodował 7amteresowamc tym sportem 
duicgo. 1\alciy "'ym1emć piomerów mJCidzyrzeckJej smtkó"' ki, a 
byli to. Florian Szymczak, Henryk Kranc, Antoni ~apierała, 
Janusz Gór!lki, Jerzy S1ulgo, Kazimierz KołacL, Kazimier' 
\\-ołczecki. Zdzisław Chamienia i Roman lipnicki Wynik• 
'>portO\>. C były coraz lcp::.ze. Młodz1ei garnęła ::.•ę do <;Jatkó\\ k1. ale 
w .,dużym" uznano. te są zbyt wy::.ok1e koszty 1 po kilku latach 
r07\\ •ązano sekcję Jednak nauczyc1ełe wychowan1a fizycznego 
w1dząc w uczmach potencJalnych sponowcó\>., robih swoje 
Kazimier/ KolaC7 tgromadz1ł wokół s1cbie siatkarzy. głó\\nle 1 

międzyrzcckich szkół i notował sukcesy na szczeblu 
województwa. Klub widl'ąc. że siatkó\>.ka mo?c prtynieść 
korzyści finansowe ('??'?) postanawia aktywować w sc.wnic 
1971/72 siatków k<; w swoich ::.tn1kturach. Już sezon 1973174 
przyno::.i -.ukcc'> w po::.taci awansu do III ligi. Trener KolaC/ 1 

kierownik. sek.qt HcnQk Lcyko (lekarz mit;dl'yr.tcckicgo 
szpitala) w1cdz<}. L.e \\ ybrah "'ła~c1wy kierunek . SchorO\\anego 
trenera ;a-,tępuje duet Florian SJ:)mczak i Zbignien· Ole!ILt'k 
kontynuują\.. dobrą prace; poprzedmka. S1atkarze odnO'>Iłl <;ukcc'" 
me tylko na arenach woje\vódnwa. Ale po raz koleJny okal'ało "l~. 
że finanse powoduJ<! lik.'' 1dacjc; sekcji wszystkich. tylko me p1lk1 
nożnej Brak'' yjatdu na \thstr.to ... twa Pobki JUniorów L\\ 1elk1m1 
snnsam1 na sukce.., '>powodował odejście ;awodniko'' do mnych 
kłubÓ\\ :'\a l O lat ~latl-.Ó\\ka l'nlknęła z mapy Orła. W ~ezonit' 
1986/87 1- . S .t) lllLzat.. doprowadnł do ponO\\ nej reaktywacji 
::.~atkó,.,ki w Orle Jui"' na ... tcpnym -.c.tome troch<; .. kuchennymi 
d u\\ tam!'' "liHI-.a11e 3\\ alhO\\ al i do klasy makro. \\ ~czonit' 

1989/90 trenerem ;o..,tal Pa,,el Racz~·ń<;ki , je-..?czc uynny 
zawodn1k ~ck C) a swtkÓ\\ l-.1 postano\\ ił a sic; usamodzielnić i 
powołała Sto,,arz~vcnic \ołłc~ bali, pozostając '' struk.turach 
Orla. Oczy" 1'-;Clc gł(m ną prtyuy ną takiego po., tępo"' <In la były 
.,prawy tinansowc -\by my~lec o ''y/szych celach nalc;ałn 

\Hmocnlć :rcspół i s1tab -..l'kolenJowy. Trenerem został KaLimicrz 
\1 ur.t~ n . .1 silną dn1iyn<; \\ l'J110(ntłl Krzysztof Hachula, \la rek 
Chola\\0, \larck Ctubi{Jski. Robert KorolkiC\\iCL i \\ojcit>ch 
Rędziak, w poin eJv)d1 lata.:h kap1tan druz~n) Po \\ygnnlll 
klasy maJ...rorc~ionalncJ i turnu:ju barażowego 11 liga stała 
otworem. '\aJ\\ ęb7<! boląe1k~ był brak finansÓ\\ i tylko 
członkO\\ 1e '-;t t m ar/) vcn1a i i ~o: h rod.tiny wiedLą ile CI<.\'> U i 
\\ła-,nych p1v11t;dty pl.h\\ l~l'ili dla ulubiont:J dy ... cy pliny \ by 
utr:ry ma~: 'lot n 1 ty m ,, ... ,~..btu Wl'gf) \\Ck było to za mało. Przl.'d 
sezonem 1992 93 dotarhl do Mu;di)TI\!Cia \\tadmno ... ~.. ic l 1 

druzyn \\ y<.:olala '>lot l' rol'grywek i w bara.7ach rozstrzy gmt: -.i~,· kto 
b~dnc grał na pOI'iOJmc II ligi . Pod vkoleniowym ol-.tem trenem 
\\al demara Kuc7C\Hkiego tagrala dru/yna \'< .;,k.ładl'ic: Janusz 
\1alinowski, \\-. Rędtiak. Dariusz Staf) niak. Tomav Jasiński, 
Dariu~1 Chmielenko, Tomasz Grz~ bo" ski, Toma!~/ 
,\1acieje\\ ic1, Piotr Brzuial1\ki i Ja rosła" Fila k. Ladan1t: w 
po~ tac i l\\ yc1c~t\\ <l '" tumicju tostało '' y 1-.onanc 1 1 wiar<) 
s1atkauc przystąpili do ry\\alil'acjL Kiero\\ nikicm -.ekCJI l'O'>tal 
Roman Turo,Hki ( lct..au miCJSCO\\ ego szpitala). a k1ero\\ nikiem 
dru/yny Kazimierz Pacholak. ~a ławce trener<>kicj za-.iaJł Jan 

Lojewskt, a zespół wzmocnili dwaj wychowankowiC Szkolnego 
Klubu Piast Mariusz ŻukO\\"Ski i Da\\id \1urek b\ła<;zcza ten 
drugi "' niedalekiej przyszłości nob1 reprcl'cntacyjną kanerę. 6 
po7ycp na zakończenie sezonu 199JI94 l'adowoliła kibiców. 
d71ałaczy 1 zawodników. Oaywtśc1e chc 1ałoby si~ w•c;cej, ale to 
odłożono na następne lata. Przed kolejnym sezonem dLJałaczc 
... ekcji postanowili powołać osobny. tylko swtkar::.k1 klub. Czas 
pokanł, i.e było to posunięcie słuszne. Unom1owały się spra"'y 
finansowe t organizacyjne, a coral' WI~CeJ k1bicÓ\\ przychodziło 

na mecze. 
Boks. Ta dy:.cyphna w Międzyr.teczu za1stn1ała w Orle w 

połO\'. Ie lat 50. Mo:le \\yn1ków sportowych nic było tbyt dużo. ale 
pamic;ć o Felku Macanie, \\ itoldtie Popielu czy Józefie 
Walendziku "'śród starszych mic;dzyucczan Jest je<;zcl'e 7ywa. 
D'"aJ panowte Kazimierz Gamoń i JÓlcf SL:tajner robtli 
wvystko, ieby przebić ::.ię l'C swo1m1 wychow ankam1 na nngi 
kraJowe. ale jak zaws.te Lbyt małe tinan.,c spowodowały 

llkwtdację :.ekcJl. Dopiero w 1965 roku młody nauczyciel w-fu 
ZbigoiC\\ Ole!lzek zacLął cw1czyc L uczmami podstawy teJ 
..,zfachetnej dyscypliny sporto, .. eJ 1 prcze, klubu Orzeł Krzysztof 
S7uń postanowił przyjąć pod ,.skr;ydła" du.1cgo Orła coraz 
w1c;kvą Ilość ćwiczących ch łopców. 1\aj\>.t~kc;;zc sukcesy w 
młodszych kategoriach wiekowych odnosll1 Euj.!eniusz 
Borkowski, JanWołoszkoi Roman Onichimowski . Jak" klubJC 
.taCI'CfłO brakować picnic;d.ty, to nastąp1ła kolejny jut razlikwidacja 
sekCJI. która mgdy się nic odrodz1ła 1 tak l'Ostanic. gdy? klasyczny 
boks Jestdyscypliną mało popularną. 

Kolarsł\\0 . W ~trukturach Orła kolarstwo l'>tniejc od 
przełomu l 964 65 roku. OwC/esny prac~ t.. łubu, wielk i fan sportu 
a " vczegolnosc1 kolarstwa K. (o}zuń prt)' współudziale 
Kazi m i er La BrzoZO\\ !>kiego po'>L.tnO\\olh reak ty\\ o wać 
m i~d.tyrzcckie kolar ... two \\ c;e;n ICJ 1-.olar.rc jc/dnlt L duły 1111 
sukcc...am1 Jako Łl\1 Obra \1 iędt~ r/CCt \ukcc'y o;zczcgólnie 
\\ład) sła\\a Kozło"skiego 1 Piotr Oleśnic\\ ie1a dnałają na 
wyobra/ni<; młodych chłopcO\\ L ch"' lłą śm1erc1 prezesa 
KrLysLtofa Szunia. sekcja kolarska chyli się ku upadkowi, ale 
dz1ałacze nic dopu~.tczają do JeJ hk\\ 1dacJ1 SekcJa polo..,taje "' 
,.dułym" Orle. ale patronat nad ma pucj.)ł nHęd1.yuccki POM. 
PoJaw 111 '>lę młodl' l adepc1 kolarst\\ a. b rac 1a Kr ~:ysztof 1 :\1 iroslaw 
Torzyńscy, Bogdan Gą~ka, l\liro\ła" Suchocki. KaLimierz 
\1 a\lcnski i Zenon Dacywy n. 1-.tórzv bard;o -.,rybko l' -,ukcesamt 
w-.pmali s•c; na wyisl'y pOI'iom Trener P Olcsme\\ icl' widl'iał w 
nich nastc;pców ,., ielk1ch asO\\ kolarst\\ a t.. rajowego l lubioną 
'>pccjalnością kolarz) były w yscig1 dn1?yno\\ c. K1cdy młodzi 

1-.olarze ;ac;~li '' chodz1~ '' w1ek najlcpvy do osi<)gania '" y niklm. 
dO\\ iedzicli sit; o lik\' idacji kolarst\\a \\ \1u;dl'yrzcczu . Jednym 7 

powod(m byłjak zawsze brak fundus.ry. ale tajt:mnicq polivyncla 
było. że dz1ałaczc (n1c '")mienieni w artykule) du/<j czt;~ć 
;dcfraudtm al i. Rok 1975 to konie~.· kolarstwa 1 mimo prób jego 
odbudtm y nic znaleziono ch~,- nych d;iałaety i młodych adcptÓ\\ 
piet..neJ. au trudnej konkurcnq 1 -.poi10\\ t:j . 

Hokej na lodzie. \\' 1965 wku po\\ -.tała -.dqa hoJ.. c p na 
lodztc. (Jł(mnyr'11 ')ropa!,!atoraml lwke:a '' Orle byli "- ~zw1 1 
prz}b\ł) do ,\ht:dzyuccza. maF)n l'a -.ob,! gr~ w I lid1c Tadeusz 
K\ią;ck r akt, 7e me było '>l'IUC/ncgo l odO\\ i-,ka ska?ywał ten 
sport na -.l'ybt..i upadek. ale drugi fakt jc .. t taki. 7.: ta d)scyplina 
funkcjonowała . l1my były mroźne i jel'iora wot..oł \11tt;d:ryw::C?a 
były w-..paniałym•. c hoctai n1ebel'ptcuny mi ten:nami do gry. 
Kil b mcczo"' rozegrano '" Gor;o"' 1e na vtuctny:m !odO\\ i"ku 
Pojcdynct.. l' LZS\\ scho\\ a "ygrany potral-.towano jako mcct o 
mistrzostwo WOJC\\ództwa tr.rcvcntJ L/S. Czoltmc p<htacie 
n11<;dl') rzec kiego hokeJa to: T. ~~iąi-ek, 1 omav Su dol, Lt>ch 
Szmulkis, Ed\'\ard Ostastt'\'\~ki, .Józef \lahsiak, Kazimierz 
Pil\ ko, Bronisła\' Ś" ierstcz i \\lad) \la" Pa'>e" ic1 \\ roku 
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!968 na..,tąp1ło samoroz'>' 1ąnmc sekCJI. 
Podnos1cnie cięiaró". Ta dyscyplina to tci okrc~ od 1965 

do 1968 r. Bogdan '\'icmiec to głó,."ny organ11ator 1 1awodmk teJ 
nic tylko 1 nazv.y cJężklCJ dyscypliny. W pracach 'ckCJI pomagał 
mu K. Brto/owskl. Zawodnicy odnosJ!i sukce-.y nn arenach 
wojewódt:t'>'a 1 '' ramach Zrte'>ICma LZS. Mlodti garnęli !>ię do 
tego '>portu. bo to były cza~y. gdt1c moinabyło !>Jła 7almpono\\ać 
innym. a 7\\laszcza dziC\\Clynom l młodych pcrspckty\\tczme 
za[X1\\ iadal s1ę TomaS7 ~udoi Po krótkim tremngu L\\ ycJe.lyl "' 
.\1i,trtO'>l\\ilCh WoJcwod1twa Tak jak hokej. tak i ciętary krotko 
i ... tniały na pomostach pko rcprc/cntanct Orla 

Lel-ka atlet) ka Jak wu;kszosć, tak t ,.królową -.portu" pod 
swoje skr.1ydla prtejąt Or!el l<~ c;a<>(m pre/l.!..,ury K. Szunia '' 
19ó4 roku Początkowo chlubę klubowi prtyno'>J!J Bogdan 
Labula, Bogdan "'icmiec i Henryk Tomaszenski. StartO\\ah 
om 1 powodzeniem n<~ arenach kraJowych. Powoh dołączają do 
nich młodz1. zdolni lekkoatleci. którzy m1ędLyrzcck1 sport 
''}noszą na wysoki po11om l naJbardziej znanych to JózefSocha 
(pó/mejs.ry bramkarz pllkarty Orła), \\iesłana Chamienia 
(nauc,ycJclka w-fu a 1arazem redakcyjna kolczanka), Henryk 
Kubislłal (cl'ołowy wojewódzki sędzia piłkar'>kl). Bogdan Czyż, 
Stanisław Skrzek, Jadwiga Żuk. Nasi zawodnicy wyróżmają s1ę 
na lekkoatletycznych obiektach wojev.ództwa 1 Zrzcvcnia LZS, 
wiclokrotme przywoląc 1łote medale. Cały C7as widoC7ny jest 
d oś"' Jadczony B. "'iemiec, który w konkurenCJach -.ilowych (kula. 
dysk. młot) pozostawta '" pob1tym polu o w 1ele młod.,zych rywali. 
Opr&:L ~portowych wymkÓ\\ nalci:y odnotować ~ukccs osobisty 
S. Skrzeka, który został trenerem l klasy Rok 1971 pomimo 
bard;o dobrych wyników był ostatnim rok1ern lekkiej atletyki w 
Orle M1ędzyrzecz. Zawodmcy wzmacniali mnc, nic tylko 
woje\vódzkie kluby. os1ągając bardzo dobre rezultaty. 

Tenis ziemny. W tej dy-;cypłime sportu cały czas przew1ja s tę 
nazw1sko Dobrowolski. Pr1e\\ija się bardzo pozytywme. \\ 
główneJ m1erze Henr)-k Dobrowolski ojciec 1 syn Maciej 
Dobro\\olski (oficjalnie mn na im1ę Czesław). H. Dobrowolski to 
wieloletni działacz Orła (był prezesem klubu, k1crown1ktem i 
trenerem sekcji temsa). Sekcję tenisa próbował tworzyć 
w Jelokrotnie, a po ra.r p1erwszy stało się to w 1962 roku Maciej w 

piemVCJ połowJe lat 60. nic mial na kortach L 11q1 ~ 
kr3JOwych równego sobJC ry\\a)a, wygrywał ftt~rx 
wvy'>tko Takie wymk1 '>l)'bko były powodem 
Jl.!go odejścia do klubu '' Wałbrzychu. Tam Jego 
kariera nabrała ro;pędu, ale kontuzje vybko tę karierę 
wyhamowały. Wraz z jego odejściem sekcJa tenisa uległa 

lik'' 1dacj1. Ponowme '' 1975 roku sekcja 1o-..tała reaktywowana i 
H. Dobrowol-.kl mógł w całości oddac !>ię ukochanej dy-.cyplinie 
RodLma z u'>mJechcm mówiła. [c gdyby łói:ko tam po'>tawJć i 
donostć Jedzenie, to korty by lyby jego domem. Pojawia,~ą !>i~ 
młode talenty. które na zawodach w wojewodLt\\ Je odnosLą w1ele 
sukcesów Są to Jarosław Dubicki, Janusz Miro"ski. Piotr 
Miro\\ ski. Hanna Sawicka 1 h' ona Konalska. Nauka 1 '"YJa.cdy 
zdolneJ młodlleŻ)' powodUJi1 pod komcc lat 70 7awicszenie 
d11ałalno-.ci sekcJI. Po pojawJcnJU s1ę grupy .1dolnych dzJCCI 
ponown1c reaktywowano sekcję \\ 19ł!2 roku, ktor<) '>7kolcmowo 
prowad.nła H. Sawicka. Bard1o CFęsto o cenne rady prosiła H. 
Dobro\\OI'>kJego. W kategoni -.kflatów i d1ieci sukcesy Laczęh 
odno-.Jć: Pa"eł Grabski, Tomek Dubino, Stasiu Sly-mański i"' 
poi:nlCJ"'Yrn Clas1e bracta Andrzej i Krzysztof Pomesni, Jacek 
Guśnio\\'ski 1 wnuk Ił Dobrowolskiego Rafał Helbik, 
kontynuator tradycji rod11nnych. Bardzo cLę~to tn1ędqrzeczanie 
'>tartując na zawodach zaJmowali całe podiUm W 1986 roku pracę 
1 młod!JC/ą podeJmUJe Jan Pomesny. W tamtym cns1e modne 
było pO\\IedzenJe .,bieJzcJe spra\\Y w swoje ręce" 1 myśl tę 
po-.tanowlłl wprowadzić"' c1yn dz1ałacze sekcj1. 7ałoi"yh osobny 
klub o takiej sameJ nazwie wprowadzając dodatkowo ang1elskie 
słowo. \o JC miał on Le starym Orłem nic wspólnego. 

i'a tym można by zakończyć historię czcigodnego 
jubi lata. Jednak historia ma to do siebie, że z dnia na dzień się 
zmienia. Dzień dzisicj~zy- jutro będzie hi~torią. Życzyłbym 
cz~t ełnikom Poniato,Hj, ab) jeszcze 
"iełokrotnie pozna\\ al i najno"szą historię 
dzisiejsLego 75- łatka. 

Jan Wiśniewski 

WŁADZE UHONOROWALYMISTRZAPOLSKI 
Spotkanie z MJstrzem Polski w Kulturystyce Pawlem 

Kielczewskim było pierwszą odsłoną wrześniowej sesji 
Rady Miejskiej. Przewodnicząca Katarzyna Budych i 
bunnistrz Remigiusz Lorenz złożyli mistrzowi gratulacje i 

życzyli mu dalszych sukcesów. O sukcesie Pawła 
Kiełczewskicgo infonnowaliśmy już na naszych stronach 
internetowych. Przypominamy. że pod koniec sierpola 
pochodzący z Nietoperka zawodnik wywalczył zloty medal l 

stan~tł na najwyższym stopniu podium 
podczas Mistrzostw Polski w Kulturystyce 
w Kielcach . W walce o złoto pokonał wielu 
utytułowanych zawodników z renomowanych 
klubów. Zamaczał v.1edy, że to byłjego debiut 
i jednocześnie pierw~zy sukces na z.awodach 
tej rangi. -Zupełnie się tego nic spodziewałem 
-komentował. 

- Osiągnięcia naszych sportowców to 
doskonała promocja gmi ny - zapewnił 
bunnistrz. 

Kulturysta opowiedział radnym i 
urzędnikom o swojej drodze do tytułu mtstrza 
Polski. Zaznaczył, że kiedy pierwszy raz 
odwted7tł stłownię, ważył zaledwie 40 kg i 
miał problemy z kondycją. Podziękował też 
władzom gminy oraz sołty::.owi rodzmnego 
!\i 1etoperka Grzegorzowi Górgurewiczowt. 

Dariusz Brożek 
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Z zapaśniczej maty 
Od kilku już lat ~1i~tdz) na rodowe !\tistrzostwa 

Województwa Luboskiego " Zapasach - styl kla~) c:tny, 
odbywają się we wrze~niu . Tak b)ło i" tym roku. \\ słoneC7ną 
wrześniową sobotę " Hali Sportowej im. Moniki ~1i.chalik w 
Trzcielu walCZ) li zapaśnicy z "iclu klubów . W mist rzo~twach 
v. 7ięło udnał 12& ta•~odmkó\\ 1 14 ldub6w Repruentowah om 
WOJewództwa lubusku:. dolnoslą~klc, w1elkopolsk1e 1 pomorskte. 
Nie było tym razem ldubóv. zagranicznych. a le to był efekt pandemti i 
związanych z tym obostrzeń. A w ogóle zawody odbywały s1ę z 

\ , ... 
zachowantcm rez1mu 
sanitamego obow1ąrojącego w 
okre~Ic panowania 
koronav.Irusa Obowiązywały 

maseczki, dezynfekowanie rąk, 

mierzenic temperatur i wszystkie 
inne zalecema samtamc. Nic 
było v..1dzów, a liczba gośc1 

zaproszonych była dra::-.tycznie 
ogranic1ona. Lic1yły się sukcesy 
sportowe, ale rów n 1eż 

bezpiec?Cńst\\ o zdrowotne 
zawodników, trener6w, sędziów i 
organttatorÓ\\ mistrzostv.. 
Organizatorem tej sportowej 
imprezy byl Miejsko -Gminn) 
L udowy Klub Sportowy 

.,Orlęta" Trzciel. Wypracowana przez lata opra\\'a mistrzostw 
7o.stała ;achowana. Było wtęc uroczyście, barwnie, radośnie. 
Panowała sportowa atmosfera oraz prawdziwie zapa~n ic7a 
rywalizacja o medale i puchary. Zawody rozpoczęły się paradą 
zawodników, było to bam nc ze względu na stroje 1 maseczki, 
widowisko. Puemarsz otwteral1 trenerzy z sędzią głównym 
zawodóv. na czele 

Wcześniej jednak był poczet sztandarowy, w skład którego 
weszli zapaśnicy "Orląt" - Karol Rcpich, Adam Fiet.t i Tytus 
Maciński. Było to wyróżnienie dla zawodnikóv.. Uroczystego 
otwarcia mistr.tostw dokona! honorowy prezes "Orląt" i 
równocześnie burmistrz Trzciela - Jarosław Kaczmarek. Walki 
odbywały s1ę na 4 matach. Wśród sędziów było dnóch byłych 
znakomitych zawodników "Orląt"-Mateusz Ułasewicz i Bartosz 
Rajter. Spikerem, tradycyjnie jul:, był świetny znawca zapasów 
Dariusz Kołacz. Trzcielscy zawodmcy zdobyli trzy złote medale i 
dwa brązowe. Pierwsze miejsca wywalczyli w swoich kategoriach 
- Adam Fietz, Kacper Fietz oraz Jakub Skrzypczak "'atomiast 
brąz Ldobyli - Karol Repich i Tytus Maciński. Tytuł najlepszego 

1awodnika mi'>tr?ostw :.~dZJowic przyznal i ~ 
zapaśmkowi zTr/ciela Adamo"i Fietzo"i. J\t~r1-: 

Yl istrzostwa ftnanso"o "sparli Lub~k i 
Ur1ąd Marvalkow~k1. Staro::.two Powtatowe v. 
Mtęd7)TZCCZU, urząd Miasta i Gmmy w Trzclclu, Lubu~kl Bank 
Spółdzielczy oraz fim1a .. Wyroby 1 Drev.na'' B. Szułcika . Zar1ąd 

klubu .. Orleta" scrdeC/nie d1i9kuje za tę pomoc. W czas1e zawodó\\ 

walki na macie oglądał Tadeusz Michalik, zapaśnik 1 kwalifikacjami 
olimpijskimi. Międzynarodowe Mistrzostwa Województwa 
Lubusktego w Zapasach były bardzo udaną imprezą sportową. a ich 
rangę podkreśliły udzial licznych i liczących się zawodników. 

Zapaśn1cy .,Orląt" uczestniczyli następnie w OgólnopolskleJ 
O limpiadzie Młodzieży w Janowie Lubelskim. I był to sukces 
tf7cielsktch zawodników. Gr.tegorz Hitdebrand po r az kolejny 
zdobył medal i n świetnym stylu w kategorii 65 kg wywalcz)·ł 
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brą.t. Natomiast Adam Fietz, \-YaiC?ący w grup1e najmłodszych 
kadetów, Lająl l 1 miejsce. Walczył ladnic i jego v. ymk jest dobrym 
osiągnięciem . Gratulacje dla za\\Odnikóv. i ich trenerów -
Miec.tysława Kury~ia i Wlad)sława Wy rwała. 

Klub .,Orlęta" z nowym rokiem szkolnym ogłasza nabór 
dziev.czynek i chłopców z klas Ul i IV szkól podstawO\\)Ch do 

Wyzwanie Sportowe SGB 
l czerwca Spółdzielcza Grupa Bankowa wystartowała z II 

edycją akcj i Wyzwanie Sportov. e SGB. 
Jeq to zabawa i rywalizacja sportov. a oparta o aplikację 

Endomondo, w któreJ pracowmcy Banków Spółdzielczych rejestrują 
trasy treningów (km) za pomocą smartfona lub smartwatcha w 
kategoriach. marv. b1eg. rower Do walki prLystąpilo blisko 200 
banków, rÓ\\nież L ubuski Bank Spółdzielczy. 

TegoroClna edycja, z uwag1 na obecność koronaw1rusa, była 
meco inna. Trwała tylko miesiąc, ale dostarczyła wiele radości , tym 
bardz1ej 7e pojaw1 ł się cel charytatywny, który m1al zostać 

(§!9 
.1' lubuski 
~nk Spółdzielczy 

• 
uruchomJony dop1ero wtedy. k1edy zostanie osiągn ięta (wspólme, we 
wszystkich kategoriach) liczba co najmmcj 80 tys1ęcy kilometrów, 
czyli 2-krotne okrążeme l.iemi! Każdy uc1estnik i każdy kilometr był 
cenny! Z w) cięzcy rywalizacji drużynowych mogli przekazać, 

zebrane dzięki uruchomieniu celu charytat)wnego, pieniąd.te na 
zakup sprzętu sportowego dla n ) branej pr1ez ~iebie fundacji lub 
organi.tacji poi:ytku publicznego. Już po dwóch tygodniach 
uczestnicy rywalizacji osiągnęli RO 321 kilometrÓ\\o, czyli \\ l 00% 
wykonal1 plan global ny' W tym roku do rywalizacji dołączyło a7 28 
pracowmkó\\ Lubu!>ktego Banku Spółdzielczego. Drużyn~ !>tanow1 li 
praco\\onicy ró7nych szczebli - od doradcÓ\\o kredytowych. 

sekcji zapaś nic.tej. Istotną mformacją Jest wiadomo~ć. że od 
pa7dziemika do grona trenerów w "Orlętach" dołącza l\lonika 
.Michalik, medalistka olimpijska. Treningi w klubie są dużą szansą 
dla chętnych .. pójścta w ślady" swoich utytułowanych trenerów. 
Klubo," a hi:>toria to znakomicie potWierdza. 

dcpozyto\vych. analityków poprzez dyrektorów. aż po Członków 
Zarz4du. 

Wśród ponad 600 zawod.nikó\\o z całej Polski. pracownicy 
Lubusk1ego Banku Spółdzielczego, kolejny rok z rzędu zaJęli 

medalowe miejsca zarówno \\ klasyfikacji drużynowej, pk 1 

indywtdulanej: 

l mtejsce w kategori i rower open Barbara Korsak- w miesiąc 

przeJechała 2211 km 
li miejsce w kategorii rower m~żczyzn Rafał Toporowski -

prtezmiesiącpucjechal1753 km 

l miejsce w kalegoni marsz mężczyzn Pwtr Garbowsk1, który 

przez mies1ąc przemaszerował 729 km 
l miejsce w rywahlaCji dru:iynoweJ w karegoni rower 

l ubuskt Rank z wynikiem Spółdzielczy 7875 km, w tym. 

Barbara Korsak 22 11 km 

RafałToporow~ki- 17<i3 km 

Katarzyna Klimaszewska 1461 km 

IwonaTomczak-Sarzyńska 1445 km 

Anna Wdowicka - 1005 km 

III miejsce w rywalizacji drużynowej w kategorii marsz 

Lubuski Bank Spółdzielczy z wynikiem 2453 km. w tym: 

Piotr Garbawski 729 km 

Justyna Obrębska 533 km 
Emllia Wajman 456km 

Agnieszka Prymas - 382 km 

Maciej Wajmao - 353 km 

!Sas/a 1'-"YCi~ska dru7yna rowerzystów swoją wygraną 

przekazała z zachowamem szczegolnych środków ostrożnośc i 
Stowar:.vszeniu na rzec:. osób ~riepelnosprawnych " Razem '' 
d;;ialajq~vm pr:::\ Domu Pornocy Społecznej Roklino 58. Akcj a 
Fzostmhrdomu pokazała, :::e można hyc odpowred:talnym ... nic me 
robiąc. ale chrba 1\ięk.szo.{ć z nas małajuż dosyć sJed;;enia w domu. a co 
dopiero osohy 11)-magajqce szczególne; opiek1. które nadal sq pod 
~=czcgólnym nadzorem 1 ochroną. Sprzęt sportowy za kwotę ok. 4 tys. 
złotych po:.łuży do rehabilitacji mieszkańcó\\ Domu Pornocy 
Społecznej. którzy będą mogh stę poruszać, OCZ)"NIŚCJC"' bezpieczny 
sposób. Ogromna radość dla obdarowanych i Jeszcle większa dla 
obdarowujących. Działamy lokalnie, wspieramy lokalnie! 

Aneta Książek 
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Krzyżówka październikowa 

Poziomo: 4 Ważny w wierszu; 7. To co 
okrywa przedmiot; 9 .... Lilienthal- pionier 
lotnictwa; l O. Woda mineralna z Krynicy; 11. 
Ciemnoniebieski kamień szlachetny; 12. 
Ryba słodkowodna i miasto w płn. 
Wietnamie; 15. Otręby zbożowe i choroba 
zakaźna; 17. Ćwiczą na nich taternicy; 19. 
Metropolia Jemenu; 22. Roślina zielna zwana 
teź kuminem; 23. Król Troi, bohater Iliady; 
26. Odmiana francuskiego sera; 28. Pantera, 
leopard; 32. Myszka w piÓrniku; 33. Duźy na 
ziemniaki lub zboźe; 34. Inaczej ręka; 35. 
Przedmiot kultu; 38. Pobudzają do śmiechu; 
43. Uśpienie przed operacją; 44. 11114 
Koranu; 46. Zrezygnowany, straceniec; 47. 
Największa piaskownica świata; 48. Polska 
odmiana moreli. 

Pionowo: l. Paryski chuligan; 2. W 
powiedzeniu "i wilk syty i ona cała"; 3. 
Rogacze na poznańskim ratuszu; 4. Dawniej 
niewolnik, służący; 5. Duźy ssak morski; 6. 
Najwolniejszy chód konia; 8. Atomowy 
rosyjski wrak; 13. Ojciec Seta, brata Kaina; 
14. Skrót do waszmość pan; 16. 
Słodkowodny gryzoń z chomikowatych; 18. 
Czapka francuskiego żandarma; 19. 
Kastrowany baran; 20. Unika pracy, leń; 21. 
Roślina z motylkowatych; 24. Górskie lasy; 
25 .... Mater; 27. Leśne lub na owcy; 29. 
Kuglarz; 30. Rozróba, draka; 31. Opera 
Verdiego z 1853r. 35. Polska królowa 
pochowana w Bari; 36. Dawniej mieliły 
zboże; 37. Duźy kawał drzewa, kloc; 39. 
Mieszkaniec Baku; 40. W powiedzeniu- od 
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niego do lasa; 41. Kolczasty chwast; 42. 
Państwo, ojczyzna. 

Litery w kratkach z cyframi (pochylone 
z prawej strony kratki) uszeregowane od l do 
21 utworzą rozwiązanie, które naleźy 
przesłać na kartkach pocztowych lub e
maiłem do 18 października. Wśród 
prawidłowych rozwiązań wylosujemy l 
nagrodę - 50zł. Rozwiązanie krzyżówki 
wrześniowej: NIGDY WIĘCEJ WOJNY. 
Nagrodę 50zł - otrzymują: JANINA i 
MIECZYSŁAW WIRSZYC z Templewa 
(nagroda do odebrania w redakcji (ul. 
Kazimierza Wielkiego 2) w godz. 8-10 i 13-
15). 

M. S. 
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POWIERZ SWOJE OCZ!:I 
PROFESJOnALIŚCIE 

GI!ASMAN 

Konst:.Yt:.UCJI3 mAJA 
miĘDZYRZECZ 

tel. 500 618 053 

Poczuj komfort , 
wyraz n ego 
widzenia 
na każdą odległość . 

~~ 

SKLE'P MEBLOWY 
••a•~IW.A .• -~ar•• 

Tel.95 742 25 87 www.hasaj-meble.gorz.pl 

Meble Zestawy kuchenne już od 890zł 

Tapicerowane 

Ul.Konstytucji 3 Maja 2a 

66-300 Międzyrzecz 

.~ . [d 

· .. . G 

Szeroka gan1a kuchni na wynzżar!!! 



- Badania techniczne 
wszystkich pojazdów 
do 3,5t i pow. 

-Geometria kół, 
zbieżność 

-Naprawy bieżące 
Międzyrzecz, ul.Poznańska 93 

teł. 95-741-11-72 

www. oskp-mcz.pl 
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